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خبر

یک کارشناس حوزه آب با بیان اینکه ورود فاضلاب به خزر 
نیترات دریاچه شده است، گفت:  منجر به افزایش فسفات و 
نفتی وارد دریا  آلودگی  نفت آذربایجان؛  برداشت  اگر هنگام 
شود به طور طبیعی وارد سواحل ایران می شود و این مسئله  

باید در مذاکرات دو کشور مورد توجه قرار گیرد. 
اوضاع  درباره  ایلنا،  با  گفت وگو  در  رئیسی«  ابراهیم  »محمد 
عقب نشینی آب دریاچه خزر اظهار داشت: مهم تر از پیش روی 
خطر  معرض  در  و  مهم  آن  کیفیت  دریا؛  آب  پس روی  یا  و 
مملو  است که  به حوضی  تبدیل  اکنون خزر در حال  است. 
نفتی  آلودگی  طرف  یک  از  است،  فاضلاب  و  آلوده  آب  از 
دیگر  از سوی  و  می رسد  ما  به سواحل  که  است  آذربایجان 
فاضلاب شهرهای سواحل داخل کشور خودمان است که وارد 

دریا می شود.
حمل  و نقل دریایی خزر از رونق افتاد

خزر  دریای  پسرفت؛  و  پیشرفت  از  فارغ  اکنون  افزود:  وی 
خواص اقتصادی خود را از باب تولید موجودات دریایی از 
به لحاظ حمل  دست می دهد و در عین حال رونق سابق را 
پیشرفت  نگران  اینکه  از  بیش  بنابراین  ندارد  دریایی  نقل  و 
اکوسیستمی که  نگران شرایط خدمات  باید  باشیم  و پسرفت 

به طوری که در حال  باشیم،  ارائه می داد،  به ما  دریای خزر 
حاضر تعداد ماهی ها کم و به همان نسبت ماهیگیر زیاد شده و 

این موضوع روی شیلات خزر تاثیر گذاشته است.
نیترات و فسفات خزر زیاد شده است

بی رویه ساخت  اینکه رشد  بیان  با  کارشناس حوزه آب  این 
و ساز ساحلی میزان زیادی از فاضلاب را وارد دریا کرده و 
جلبک سبز نیز ناشی از وجود نیترات و فسفات زیادِ داخل آب 
است، گفت: نتیجه پیشروی آب در سال های گذشته این بود که 
خیلی از ساخت و سازها را از بین برد اما اینکه نگران باشیم 
و اتفاقی مثل دریاچه ارومیه برای خزر اتفاق ژول ورنی است 
و یکی از دلایل آن اینکه روسیه برای اینکه دریاری خزر را از 
حالت بسته دربیاورد یک کانال احداث کرد و دریاچه به یک 
اگر  بنابراین  از آب های آزاد متصل شد،  مجموعه بزرگ تری 
دلیل پسروی تناوب جلو و عقب رفتن دریا باشد برگشت پذیر 
آب شیرین کن ها  و  آب  برداشت  مانند  مباحثی  و  بود  خواهد 

باعث کاهش حجم آب خزر شده؛ کارشناسی نیست.
خلیج گرگان منشا گرد و غبار می شود

و  زیرزمینی  از آب  استفاده  اقلیم،  تغییرات  اینکه  بیان  با  وی 
هم سدهایی که احداث شده در پسروی آب دریا موثر بوده 

خاطرنشان کرد: کلیت آثار اقتصادی عقب رفتن خزر  کم کم 
در خلیج گرگان مشاهده می شود به طوری که این منطقه در 
استان های  به  حتما  و  است  غبار  و  گرد  منشا  به  تبدیل  حال 

ساحلی ضربه اقتصادی می زند.
۵۸ هزار میلیارد تومان خسارت گرد و غبار

رئیسی با بیان اینکه گرد و غبار حدود ۵۸ هزار میلیارد تومان 
خسارت  میزان  این  افزود:  می کند،  وارد  آسیب  کشور  به 
یک دهم درصد از جی دی پی کشور است، مازندران و گلستان 
بابت گرد و  اگر  از جی دی پی کشور را دارند و  ۴.۵ درصد 
غبار به این استان ها خسارت وارد کند ۲ هزار میلیارد تومان 
فرایند  اگر  اینکه  این قضیه ضرر خواهیم کرد ضمن  از  فقط 
عقب رفتن دریا ادامه داشته باشد بنادر هم باید جلوتر بروند 

و هزینه اضافه دارد.
کاهش ماهی های خزر

پیدا  به گفته وی؛ همانگونه که تعداد ماهی های خزر کاهش 
استان های  گردشگری  درآمد  روی  خزر  آب  کاهش  کرده 

شمالی نیز تاثیر دارد.
با آذربایجان مذاکره کنیم

این کارشناس حوزه آب در ادامه به موضوع آلایندگی نفتی 
که از سوی آذربایجان وارد خزر می شود، پرداخت و تصریح 
کنیم و در  توجه  باید  آن  به  باید  ما  کرد: موضوع مهمی که 
آلودگی  مسئله  گیرد،  قرار  مذاکره  مورد  کشور  دو  مناسبات 
می شود،  ایران  سواحل  وارد  آذربایجان  سمت  از  که  است 
امسال در باید از فرصت کاپ ۲۹ باکو که مهمترین تغییرات 
اقلیمی در جهان را بررسی می کند، استفاده کنیم و در این باره 

صحبت کنیم.
آلودگی نفتی آذربایجان در سواحل ایران

روی  استقلال  از  بعد  آذربایجان  جمهوری  داد:  توضیح  وی 
منابع نفت و گاز بعنوان منبع درآمد اصلی تمرکز کرد و اکنون 
گردش  جهت  است،  خزر  نفتی  منابع  از  برداشت  حال  در 
آلودگی در این دریاچه خلاف جهت عقربه های ساعت است 
و این یعنی اینکه اگر هنگام برداشت نفت آذربایجان؛ آلودگی 
نفتی وارد دریا شود به طور طبیعی وارد سواحل ایران می شود 
قرار  باید مورد توجه  این مسئله ای است که در مذاکرات  و 

گیرد.
فاضلاب با خزر چه می کند؟

رئیسی گفت: علاوه بر آلودگی نفتی از سوی آذربایجان؛ مسئله 
عدم وجود شبکه جمع آوری و تصفیه فاضلاب در شهرهای 
ساحلی است که باعث شده فاضلاب وارد دریا شود و این 
آلودگی را افزایش داده و محیط را برای گردشگری و رشد 
موجودات دریایی از جمله گونه در حال انقراض فک خزری 

نامناسب می کند.

همه  نظرات  و  تفاوت سلایق  وجود  با  گفت:  رئیس جمهور 
باید بر یک محور وفاق کنیم و آن نظرات رهبری معظم انقلاب 

است که باید برای همه فصل الخطاب باشد. 
نمایندگان  مجامع  با  جداگانه  دیدارهای  در  پزشکیان  مسعود 
استان های مرکزی، گیلان و مازندران، وجود اختلاف و انشقاق 
بزرگترین  از  را  میان حاکمیت و مردم  در درون حاکمیت و 
تهدیدات علیه امنیت و پیشرفت کشور دانست و تصریح کرد: 
دولت چهاردهم ایجاد وفاق را مبنای کار خود قرار داد تا با 
غلبه بر اختلافات، همه ظرفیت ها و توانمندی های کشور را در 

مسیر حل مشکلات هم افزا کند.
سند  حداکثری  اجرای  به  باور  دولت  اینکه  بیان  با  وی 
چشم انداز، سیاست های کلان و برنامه ۵ ساله را محور تلاش 
برای ایجاد وفاق قرار داده است، افزود: با وحدت بر محور 
اجرای سیاست های کلان نظام می توان به زبان و راهکارهای 

اجرایی مشترک برای حل مشکلات کشور رسید.
و  چشم انداز  سند  نشدن  اجرا  صحیح  و  کامل  رئیس جمهور 
سیاست های کلان نظام را که برآمده از نظر کارشناسان و مورد 

تایید رهبر معظم انقلاب اسلامی است، عامل تداوم مشکلات 
کشور دانست و تاکید کرد: با وجود تفاوت سلایق و نظرات 
همه باید بر یک محور وفاق کنیم و آن نظرات رهبری معظم 

انقلاب است که باید برای همه فصل الخطاب باشد.
پزشکیان به کارگیری افراد توانمند به دور از نگاه های جناحی 

و سیاسی را تحولی در روند اداره امور کشور برای رفع نقائص 
و حل مشکلات دانست و از نمایندگان مجلس خواست دولت 
را در تدوین شاخص های، انتخاب و انتصاب مدیران اجرایی 

متخصص، کارآمد و تحول گرا کمک کنند.
وی گفت: تلاش خواهیم کرد منابع محدود کشور را با دقت 
سرزمینی  آمایش  طرح های  و  عدالت  مبنای  بر  و  وسواس  و 
بیشترین  که  دهیم  اختصاص  اموری  و  اولویت های جدی  به 
بهره مندی عمومی از آنها نصیب مردم می شود. همچنین تلاش 
خواهیم کرد با تعامل صادقانه با مردم حداکثر مشارکت مردم 

را در اداره امور جذب کنیم.
در این جلسه نمایندگان استان های مرکزی، گیلان و مازندران 
انتخابیه  نیز به تشریح مهمترین دغدغه ها و مسائل حوزه های 
تکمیل  در  تسریع  جمله  از  ملی  کلان  مسائل  نیز  و  خود 
پروژه های نیمه تمام، اختصاص سهم عادلانه از مالیات صنایع 
به استان محل استقرار، اجرای سیاست های اقتصاد دریامحور 
و  برنج کاران  مشکلات  به  رسیدگی  شمالی،  سواحل  در 

ضرورت ایجاد هماهنگی میان کلیت هیئت وزیران پرداختند.

انتشار  پی  در  گفت:  جواهر  و  طلا  اتحادیه  رییس  نایب 
محتوای فضای مجازی درباره اینکه خرید هر مقدار طلا در 
روز 13 صفر خوش یمن است و به اصطلاح »شگون« دارد، 
روز گذشته شاهد صف طویل خرید طلا بودیم و بازار بسیار 

شلوغ بود. 
دیروز  اینکه  بیان  با  ایلنا  با  محمد کشتی آرای در گفت وگو 
برای  مردم  طولانی  و  وحشتناک  شاهد صف  طلا  بازار  در 
خرید طلا بودیم، اظهار داشت: در پی انتشار محتوای فضای 
اینکه خرید هر مقدار طلا در روز 13 صفر  مجازی درباره 
خوش یمن است و به اصطلاح »شگون« دارد، روز گذشته 
شاهد صف طویل خرید طلا بودیم و بازار بسیار شلوغ بود.

در  چیزی  چنین  مطلقا  گذشته  سال های  در  داد:  ادامه  وی 
بازار طلا دیده نمی شد و این میزان تقاضا برای خرید طلا 
در روز 13 صفر تنها به دلیل تاثیر محتوای فضای مجازی بر 

روی مردم است.
نایب رییس اتحادیه طلا و جواهر تاکید کرد: فارغ از اینکه 
این باور درست است یا غلط، این میزان اثرگذاری فضای 
مجازی بر روی رفتار و باور مردم قابل تامل است که چرا 
را  مردم  رفتار  گونه  این  مجازی  محتوای فضای  و  تبلیغات 
در  طلا  خرید  برای  توجه  قابل  تقاضای  این  می دهد.  تغییر 
رسومی  و  رسم  چنین  گذشته  سال های  در  که  بود  حالی 
چگونه  شود  بررسی  باید  و  بودیم  ندیده  مردم  بین  در  را 
فضای مجازی توانسته بر باورها و اعتقادات مردم چنین اثری 
طلاهای  برای  هم  خریدها  عمده  افزود:  بگذارد.کشتی آرای 

یک گرم و کمتر از یک گرم بود.           
برای  بستن مردم  اینکه روز گذشته دیدن صف  بیان  با  وی 
خرید طلا بسیار تعجب آور بود، گفت: معتقدم این اقدام و 
این رویه یک مبارزه دینی است و هر تشکیلاتی که با هر نیتی 
با انتشار این محتوا در فضای مجازی و شبکه اجتماعی که 
در روز 13 صفر باید یک تکه طلا خریداری کرد، می تواند 
در حوزه های دیگر هم چنین اثری را بر باور مردم بگذارد .

نایب رییس اتحادیه طلا و جواهر ادامه داد: همین اقدام مردم 
و باور جدید باعث شد روز گذشته سکه 7۵0 هزار تومان و 
هر گرم طلا 100 هزار تومان گران شود در حالیکه نرخ ارز 

و انس جهانی تغییری نکرده بود.       

یک کارشناس انرژی با بیان اینکه تنوع در سبد 
سوخت کشور الزام آور است، گفت: تاکید بر 
استفاده از خودروهای برقی به این دلیل است 
صادرکننده  به  بنزین  واردکننده  جای  به  که 

بنزین تبدیل شویم.
محمدصادق مهرجو کارشناس انرژی در گفت 
جبران  برای  اینکه  به  اشاره  با  مهر  با  گو  و 
را  غیرقیمتی  راهکارهای  باید  بنزین  ناترازی 
مصرف  کنترل  برای  گفت:  گرفت،  پیش  در 
دارد  وجود  غیرقیمتی  و  قیمتی  راهکار  بنزین 
که با راهکار قیمتی هیچ ضمانتی برای کاهش 
مصرف بنزین آن هم برای مدت زمان طولانی 

وجود ندارد.
قیمتی  غیر  راهکارهای  اینکه  به  اشاره  با  وی 
کرد:  خاطرنشان  دارند،  بیشتری  دوام  معمولًا 
بررسی ها نشان داده در صورتی که قیمت بنزین 
به  از مدتی  برابر شود، مردم پس  یا ۴  آزاد 3 

قیمت های جدید عادت می کنند و مصرف بنزین به روال قبل 
بر می گردد و به شکل صعودی به رشد خود ادامه می دهد، به 

همین دلیل باید جلوی تقاضا را با سایر روش ها گرفت.
مهرجو اضافه کرد: تنوع در سبد سوختی یکی از راهکارهای 
قیمت  از  ارزان تر  بنزین  که  زمانی  زیرا  است  بنزین  مصرف 
کالای  و  می گیرد  قرار  مشتری  اختیار  در  منطقه  و  جهانی 

مصرفی تبدیل به یک کالای سرمایه ای می شود.
تصریح  داخلی  خودروهای  نبودن  استاندارد  از  انتقاد  با  وی 
کرد: در بازار داخلی خودرو، انحصار چندجانبه وجود دارد؛ 
به گونه ای که مردم را در مقابل چند انتخاب محدود و گران 
قرار داده ایم و انتظار داریم که مردم رفتار اصلاح گرانه داشته 

باشند.
فرآیند مشخص  باید طی یک  انرژی،  این کارشناس  به گفته 
بازار خودرو در معرض رقابت با بازارهای جهانی قرار بگیرد 
تا  بخشند  بهبود  را  و خودروسازان سعی کنند عملکرد خود 
بتوانند بازار منطقه را به دست بگیرند اما متأسفانه با حمایت 

بی جا از خودروسازان داخلی هیچ وقت امید نخواهیم داشت 
که این روند معیوب اصلاح شود.

این کارشناس انرژی تاکید کرد: تنوع در سبد سوخت کشور 
کافی  تسهیلات  با  برقی  خودروهای  باید  و  است  الزام آور 
مرسوم  مالیات  و  واردات  تعرفه  بدون  البته  ارزان قیمت  و 
خودروهای بنزینی در اختیار مردم قرار گیرد تا این طرح مثمر 

ثمر واقع شود.
وی با اشاره به اینکه خودروسازان چینی ۶0 درصد تجارت 
خودروهای برقی را در دست دارند، خاطرنشان کرد: باید به 
جای واردات خودروهای بنزینی، خودروهای برقی را مونتاژ 
کنیم و به مصرف کننده ارائه دهیم و خدمات پس از فروش 

آن را وارد کنیم.
کنیم  سعی  مدتی  برای  باید  انرژی،  کارشناس  این  گفته  به 
به خودروهای برقی اختصاص  ناوگان حمل و نقل سبک را 

دهیم.
برای  لازم  ساخت های  زیر  باید  اینکه  به  اشاره  با  مهرجو 

واردات خودروهای برقی فراهم شود، اضافه کرد: 
باید برای مدتی خودروهای برقی را مونتاژ کنیم و 
پس از مدتی قطعه ساز و پس از آن سعی به کپی 
می شویم  تکنولوژی  صاحب  نهایت  در  و  کاری 
عمل  خوبی  به  آن  در  کشورها  سایر  که  اقدامی 

کرده اند.
به  باید  اینکه  به  اشاره  با  انرژی  کارشناس  این 
درصد   10 که  شود  تکلیف  داخلی  خودروساز 
محصولات را به ساخت خودروی برقی اختصاص 
می توان  شرایطی  چنین  با  کرد:  خاطرنشان  دهد، 
تولید خودروهای برقی را افزایش داد، ضمن آنکه 
خودروهای برقی با یک آداپتور تبدیل می توانند با 

برق منزل در پارکینگ ها شارژ شوند.
دنبال  به  باید  موارد  این  کنار  در  داد:  ادامه  وی 
توسعه زیرساخت های برق باشیم به جای پرداخت 
سوبسید برای بنزین سعی کنیم در بازه زمانی ۵ تا 
۶ ساله قیمت بنزین را به قیمت تمام شده داخلی 
خلیج  فوب  قیمت های  سمت  به  آن  از  پس  و  کنیم  نزدیک 
فارس رویم و در کنار آن تسهیلاتی به خودروسازان پرداخت 
و  باشند  داشته  را  برقی  خودروهای  واردات  امکان  تا  کنیم 

درصد مشخصی واردات متعلق به خودروهای برقی باشد.
این کارشناس انرژی با اشاره به اینکه در حال از دست دادن 
فرصت صادرات بنزین هستیم، ادامه داد: متأسفانه در حال از 
دست دادن فرصتی هستیم که به جای صادر کننده واردکننده 
خودروهای  کردن  خارج  رده  از  مسأله  این  راه  تنها  شویم. 
فرسوده  خودروهای  اسقاط  طرح  سرگیری  از  و  پرمصرف 

است.
عمر خودرو  هر چه  در کشورهای خارجی  یادآور شد:  وی 
بیشتر باشد مالیات و هزینه نگهداری آن نیز افزایش پیدا می کند 
به همین علت مصرف کننده ترجیح می دهد خودروی جدیدی 
خریداری کند. ولی متأسفانه در کشور ما هزینه ها بسیار ارزان 
است و صرف می کند که خودروی قدیمی داشته باشیم و هیچ 

عامل ترغیب کننده ای برای این مسئله وجود ندارد.

خزر خواص خود را از دست می دهد 

آلودگی نفتی آذربایجان در سواحل ایران!

پزشکیان: 

نظرات رهبر انقلاب باید برای همه فصل الخطاب باشد 

نایب رییس اتحادیه طلا و جواهر :
صف طولانی مردم برای خرید طلا 

در 13 صفر
 ما هم تعجب کردیم

رئیس کمیسیون دانش بنیان اتاق ایران: 
عرضه و تقاضای آب کشور توازن ندارد؛ 

دولت محصولات آب  بر را وارد کند 
و  عرضه  ایران  اتاق  بنیان  دانش  کمیسیون  رئیس  گفته  به 
ما  در کشور  و آب  ندارد  توازن  ما  در کشور  تقاضای آب 

دچار تعارض منافع است. 
عباس کشاورز، رئیس کمیسیون دانش بنیان اتاق ایران گفت: 
هکتار  هزار   ۲00 و  میلیون  یک  گذشته  سال  تا   70 دهه  از 
اضافه  بر کشور  پرآب  بر کشت محصولات  آبی  کشاورزی 
شده است همچنین اقلیم کشور ما تغییر کرده و سبب افزایش 
حرارت  ایران شده و میزان افزایش حرارت ما دو برابر میزان 
جهانی است در این شرایط نزولات جوی هم به دلیل همین 

حرارت بالا مشکل کمبود آب را حل نمی کند. 
لیتر آب در رودهای ما  میلیارد  افزود: در دهه ۶0، ۹0  وی 
جاری می شده اما الان این رقم به زیر ۵0 لیتر کاهش یافته 
هزار حلقه چاه در کشور  است.  همچنین در دهه ۵0، ۴7 
افزایش  هزار   ۹00 به  تعداد  این  امروز  که  داشت  وجود 
پیدا کرده و از هر چاه ۲00 هزار لیتر در سال آب برداشت 
می شد که امروز این رقم به ۵0 هزار لیتر کاهش یافته است 
و این نشانه اضافه برداشت ماست، در این شرایط با مشکل 
فرونشست نیز رو به رو هستیم و این پایداری سازه ها را با 

اشکال مواجه کرده است. 
ما  کشور  در  آب  تقاضای  و  عرضه  کرد:  تصریح  کشاورز 
توازن ندارد و جمعیت ما با میزان آبی که در کشور داریم 
متناسب نیست. آب در کشور ما دچار تعارض منافع است و 
این مشکل باید حل شود تا چالش آب در کشور ما حل شود. 
وی اظهار کرد: قانون توزیع عادلانه آب در سال ۶1 تصویب 
شد اما هنوز اجرا نشده است. همچنین بهره وری فیزیکی و 
پایین  کشاورزی  بخش  در  ویژه  به  ما  در کشور  آب  ریالی 
است. بنابراین ما باید 10  سال ریاضت آبی در کشور داشته 

باشیم و امنیت آبی ما منوط به تغییر رفتار ما با آب است. 
رئیس کمیسیون دانش بنیان اتاق ایران همچنین گفت: ما در 
حال حاضر از هر مترمکعب آب یک کیلو و چهارصد گرم 
کالای کشاورزی تولید می کنیم که این رقم باید به سه کیلو 
کند.  اجرا  را  مجازی  باید سیاست آب  دولت  یابد.  افزایش 
باید محصول پرآب بر وارد کند و محصول کم آب  دولت 

بر صادر کند .

دستور  قضاییه  قوه  اول  معاون  به  گفت:  قضاییه  قوه  رئیس 
می دهم که با برگزاری جلساتی با بخش های ذیربط از جمله 
قضیه  قبال  در  را  تدابیری  اقتصاد،  وزارت  و  مرکزی  بانک 
رمزارزها اتخاذ کنند تا جلوی متضرر شدن مردم گرفته شود. 
رئیس  »محسنی اژه ای«  حجت الاسلام  تسنیم،  گزارش  به 
دستگاه قضا طی سخنانی در نشست شورای عالی قوه قضاییه 
گرامیداشت  ضمن  دولت،  هفته  بودن  پیش  در  به  اشاره  با 
رجایی  شهیدان  جمله  از  دولت  شهدای  همه  خاطره  و  یاد 
و باهنر و رئیسی، تصریح کرد: توفیقات دولت چهاردهم را 
برای برداشتن گام های بلند در جهت پیشرفت و تعالی کشور، 
برای  نهادها  بر همدلی و همکاری همه قوا و  آرزومندیم و 
می دهیم  اطمینان  و  می کنیم  تاکید  چهاردهم  دولت  موفقیت 
توان، همراه  تمام  با  امور،  پیشبرد  قوه قضاییه در جهت  که 

دولت خواهد بود. 
رئیس عدلیه در ادامه با اشاره به بازدید اخیر خود از مجتمع 
قضایی تخصصی ویژه رسیدگی به جرایم اقتصادی تهران و 
مواجه با چند پرونده مرتبط با رمزارزها، بیان کرد: در بازدید 
اخیر خود از مجتمع قضایی تخصصی ویژه رسیدگی به جرایم 
اقتصادی، چند پرونده کثیرالشاکی مرتبط با رمزارزها را مورد 
مطالعه و بررسی اجمالی قرار دادم و با برخی از طرفین این 
پرونده ها به گفت وگو پرداختم؛ مسئولین مربوطه باید توجه 
کنند که مقوله ی رمزارزها از جمله مقولات جدی است که 
هم می تواند مورد سوءاستفاده عناصر مُفسد و کلاهبردار قرار 
گیرد و هم احیاناً در شرایطی می تواند مورد استفاده مطلوب 

و نافع قرار گیرد.

دستورات اژه ای درباره پرونده های 
مربوط به رمز ارزها 

ردپای خودروسازان در ناترازی بنزین
 حل ناترازی با راهکار غیر قیمتی

احتمال بازگشایی سرکنسولگری روسیه در باکو 
کنسولگری  سر  بازگشایی  احتمال  از  روسیه  در  آذربایجان  سفیر 
این کشور در باکو خبر داد. »پولاد بلبل اوغلو« سفیر آذربایجان در 
روسیه به خبرگزاری تاس گفت: » ممکن است یک سر کنسولگری 
روسیه در آذربایجان بازگشایی شود و این مسئله اکنون مورد بحث 
است«.این دیپلمات گفت: » روسیه علاقه اش  برای بازکردن یک سر 
)آذربایجان(  ما  که  کرده،  چرا  بیان  را  آذربایجان  در  کنسولگری 
سنت  در  دیگری  و  بورگ  یکاترین  در  یکی  سرکنسولگری  دو 
اندازه کشور و  با در نظر گرفتن  پترزبورگ در روسیه داریم. این 
تعداد آذربایجانی هایی که در روسیه زندگی می کنند، یک ملاحظه 

طبیعی است«.
غزه  در  آتش بس  توافق  به  دستیابی  بایدن:  جو 

همچنان امکان پذیر است 
رئیس جمهوری آمریکا گفت که دستیابی به توافق آتش بس در غزه 
همچنان امکان پذیر است. »جو بایدن« رئیس جمهوری آمریکا گفت 
است.  امکان پذیر  همچنان  غزه  در  آتش بس  توافق  به  دستیابی  که 
پس از گذراندن آخر هفته در کمپ دیوید، به خبرنگاران گفت که 
مذاکرات هنوز در جریان است و »ما تسلیم نمی شویم«.وی افزود 
که توافق »هنوز ممکن است«.این اظهارات در حالی بیان می شود 
که »آنتونی بلینکن« دیپلمات ارشد ایالات متحده، به عنوان بخشی 
سرزمین های  به  آتش بس  تضمین  برای  واشنگتن  های  تلاش  از 

اشغالی سفر کرده است. 
لیندسی گراهام: ترامپ در مقام اخلال گر و شومن 

در انتخابات پیروز نمی شود 
آمریکا،  سابق  رئیس جمهور  که  جنوبی  گفت  کارولینای  سناتور 
ممکن است در رقابت های انتخاباتی پیروز نشود. »لیندسی گراهام«، 
ترامپ«، رئیس جمهور  سناتور کارولینای جنوبی  گفت که »دونالد 
نشود. پیروز  انتخاباتی  رقابت های  در  است  ممکن  آمریکا،  سابق 

وی گفت که ترامپ به عنوان »اخلال گر و شومن، ممکن است در 
انتخابات پیروز نشود«.این سناتور از ایالت کارولینای جنوبی  این 
افزود: »به دنبال این هستم که ترامپ در ۸0 روز مانده به انتخابات 
برای  می خواهد  که  کارهایی  درباره  و  بیاید  ریاست جمهوری 
کشورمان، مسئله مرزها و کاهش تورم انجام دهد، گفت وگو کند.«

آتش سوزی  در  روسیه  دخالت  آژانس  اولیانوف: 
نیروگاه زاپوریژیا را رد کرد

آژانس  گفت  وین  در  بین المللی  سازمان های  در  روسیه  نماینده 
در  مسکو  مداخله  بر  مبنی  اتهاماتی  اتمی  انرژی  بین المللی 
آتش سوزی برج خنک کننده نیروگاه هسته ای زاپوریژیا را رد کرد. 
تلگرامی خود نوشت:  پیامی در کانال  انشتار  با  اولیانوف  میخائیل 
برج  در  آتش سوزی  که  می کنند  ادعا  همچنان  روسی  ضد  منابع 
آتش زدن  با  و  توسط طرف روسی  زاپوریژیا  نیروگاه  خنک کننده 
لاستیک خودرو در آنجا رخ داده است. چنین ادعاهایی مضحک 
کارشناسان  این که  گرفتن  نظر  در  با  به ویژه  داد:  ادامه  است.وی 
بازدید  تاسیسات  از  بلافاصله  که  اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس 

کردند، به طور رسمی این گزارش های جعلی را تکذیب کردند.
لاپید: نتانیاهو فرصت را از دست ندهد

رئیس جناح اپوزیسیون رژیم صهیونیستی در سخنانی به نخست وزیر 
اسرای  کردن  آزاد  برای  فرصت  آخرین  که  داد  هشدار  رژیم  این 
صهیونیست در نوار غزه را از دست ندهد. »یائیر لاپید« در واکنش 
آمریکا در جریان  امور خارجه  بلینکن« وزیر  »آنتونی  اظهارات  به 
دیدار امروز دوشنبه با »اسحاق هرتزوگ« گفت: وقتی وزیر خارجه 
آمریکا صبح امروز گفت این آخرین فرصت برای دستیابی به توافق 
است، در واقع این به منزله یک پیام برای نتانیاهو است.وی گفت: 
پیام بلینکن این بود که »فرصت را از دست ندهید، شما اسرا را رها 
ادامه  بازگردانید.«لاپید در  کرده اید و وظیفه شما است که آنها را 
تاکید کرد: نتانیاهو نباید این فرصت را از دست بدهد و باید اسرا 

را به اسرائیل بازگرداند.
درخواست حماس از کشورهای جهان برای قطع 

روابط با رژیم صهیونیستی
جنبش حماس از اقدام کلمبیا درباره ممنوعیت صادرات زغال سنگ 
اعلام  بیانیه ای  در  جنبش حماس  کرد.  استقبال  اشغالی  اراضی  به 
کرد: ما از موضع جسورانه کلمبیا درباره ممنوعیت صادرات زغال 
سنگ به اراضی اشغالی در محکومیت جنگ نسل کشی این رژیم 
در غزه استقبال می کنیم و از تمام کشورها می خواهیم روابطشان را 
با این رژیم فاشیست قطع کنند و برای تحریم آن و محاکمه رهبران 
آن به عنوان جنایتکار جنگی در دادگاه های بین المللی تلاش کنند. 
جنبش مجاهدین فلسطین نیز از اقدام کلمبیا استقبال کرد و آن را 

اقدامی در راستای حمایت از ملت فلسطین دانست.
لیبرمن: درگیر جنگ فرسایشی شده ایم

که  کرد  اذعان  سخنانی  در  صهیونیستی  رژیم  اسبق  جنگ  وزیر 
جمهوری اسلامی ایران موفق به متحد کردن جبهه های نبرد با این 
به یک جنگ فرسایشی شده است.  این رژیم  رژیم و وارد کردن 
رئیس  و  صهیونیستی  رژیم  اسبق  جنگ  وزیر  لیبرمن«  »آویگدور 
حزب »اسرائیل بیتنا« در این باره گفت: ما در جبهه های فرعی، دقیقاً 
همانطور که ایرانی ها می خواستند، وارد یک جنگ فرسایشی شدیم.
وی گفت: ایرانی ها موفق شدند که جبهه ها را علیه ما متحد کنند.

حزب الله  و  ایران  که  می دهد  نشان  صهیونیستی  رژیم  برآوردهای 
منطقه،  در  تنش  تشدید  مهار  برای  بین المللی  فشارهای  علیرغم 

مصمم به پاسخگویی هستند.
آغاز رزمایش های تابستانی کره جنوبی و آمریکا

هدف  با  را  گسترده ای  رزمایش  کره جنوبی  و  آمریکا  نیروهای 
تقویت قابلیت های نظامی ترکیبی خود به بهانه مقابله با کره شمالی 
که تحرکات آنها را تمرین تهاجم در نظر می گیرد، آغاز کرده اند. 
شبه  در  تنش ها  تشدید  بحبوحه  در  سالانه  تابستانی  رزمایش  این 
نمایش های  سرعت  که  می شود  برگزار  حالی  در  کره  جزیره 
و کره جنوبی  آمریکا  ترکیبی  رزمایش های  و  تسلیحاتی کره شمالی 
که  شد  آغاز  آن  از  پس  ساعاتی  رزمایش  است.این  شده  تشدید 
تاکید کرد  بار دیگر  بیانیه ای  با صدور  وزارت خارجه کره شمالی 
این رزمایش های مشترک واشنگتن و سئول »مانورهای جنگی  که 

تحریک آمیز برای تجاوز« هستند.
مسکو: »ایوانوکا« به تصرف روسیه درآمد

روسیه اعلام کرد که شهرک »ایوانوکا« در دونتسک را به تصرف 
بیانیه ای اعلام  با صدور  خود درآورده است.وزارت دفاع روسیه 
دست  به  را  دونتسک  در  »سویریدونوفکا«  شهرک  کنترل  که  کرد 
بیانیه صادره از سوی وزارت دفاع روسیه در این  گرفته است.در 
مسلح  نیروهای  مرکز  واحدهای  که  است  شده  اضافه  خصوص 
»سویریدونوفکا«  شهرک  خود،  تاکتیکی  وضعیت  بهبود  با  روسیه 
روسیه  دفاع  وزارت  که  است  کردند.گفتنی  آزاد  را  دونتسک  در 
ارتش  نیروهای  که  بود  کرده  اعلام  ای  بیانیه  در  نیز  گذشته  هفته 
این کشور شهرک رازدولوفکا در منطقه دونتسک را تحت کنترل 

خود درآورده  اند.
هریس، ترامپ را بزدل و ترسو خواند 

کامالا هریس نامزد دموکرات ها برای انتخابات ۲0۲۴، در گردهمایی 
فردی  را  ترامپ  ضمنی  به طور  پنسیلوانیا،  در  خود  انتخاباتی 
نامزد  و  آمریکا  جمهور  رئیس  معاون  هریس  کامالا  خواند.  بزدل 
دموکرات ها برای انتخابات ۲0۲۴ در گردهمایی انتخاباتی خود در 
پنسیلوانیا، به طور غیرمستقیم و ضمنی دونالد ترامپ را مورد انتقاد 
قرار داد و او را فردی بزدل و ترسو خواند که سیاستش تنها تخریب 
رقباست.وی این گردهمایی را در ایالت کلیدی و حساس پنسیلوانیا 
کنار معاونش تیم والز پیش از عزیمت به شیکاگو برای شرکت در 

کنوانسیون ملی دموکرات ها برگزار کرد. 
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اسناد ۴۰ دستگاه کامیون کشنده )متروکه( 
اموال تملیکی گیلان بررسی شد

توسعه همکاری گروه صنعت هوایی 
مپنا با پارک علم و فناوری گیلان

بازرس کل گیلان با بیان اینکه وکیل مدافع رسانه ها در راستای 
مطالبه گری است، گفت: هیچ مدیری حق ندارد دفترش را به 

سوی رسانه ها ببندند و باید به آن ها پاسخگو باشد.
تأکید  با  گیلان  استان  بازرسی  مدیرکل  آقایی«  احمد  »جان  
من  کرد:  اظهار  گری،  مطالبه  و  مسایل  نظام  جریان  بر حفظ 
استیفای  و  گری  مطالبه  راستای  در  رسانه ها  مدافع  و  وکیل 
حقوق مردم هستم و هیچ مدیری حق ندارد دفترش را به سوی 

رسانه ها ببندند.
وی با بیان اینکه رسانه بازوی مدیران است، افزود: رسانه ها 
نمایندگان افکار عمومی هستند و مدیر باید تمام تلاشش برای 

مردم، رفع نقیصه ها و پاسخگویی باشد.

بازرس کل گیلان با اذعان به اینکه رسانه ها در کنار حکومت 
گفت:  هستند،  مدیران  عملکرد  بیان  برای  بستری  و  بوده 
سلامت، محیط زیست و منابع طبیعی سه حوزه مهم و مطالبه 

مردمی است.
آقایی حل مشکلات موجود در استان را نیازمند کار جهادی 
نقیصه ها  و  مشکلات  حل  در  باید  مدیران  گفت:  و  دانست 
همچون فرمانده یک قرارگاه باشند چرا که خوب کار کردن 

مدیر را ابقا می کند.
 ۳ دارای  خانواده های  به  زمین  واگذاری  در  تسریع 

فرزند و بیشتر
بازرس کل گیلان همچنین در دومین نشست نظارتی مرتبط با 

قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت بر لزوم تعامل و 
تشریک مساعی مجموع دستگاه های مرتبط با این قانون تاکید 
کرد و افزود: احیای جمعیت در گیلان در بستر یک مدیریت 
مشارکتی تحقق می یابد و این مهم باید در دستور کار تمامی 
از خانواده و  قانون حمایت  با  مرتبط  دستگاه های ۳۰ گانه ی 

جوانی جمعیت قرار گیرد.
به  زمین  واگذاری  و  تامین  روند  در  تسریع  همچنین  آقایی 
خانوارهای دارای سه فرزند و بالاتر را خواستار شد و تصریح 
و  شهرستان   ۱۷ تفکیک  به  نیاز  مورد  اراضی  جانمایی  کرد: 
ارزش گذاری و توزیع عادلانه ی آن از الزاماتی است که باید 

مورد توجه دستگاه های دست اندرکار قرار گیرد.
در  خواست  اجرایی  دستگاه های  مدیران  از  همچنین  وی 
راستای حمایت از خانواده و احیای جمعیت گیلان، زمینه ی 
بهره گیری خانوارهای واجد شرایط را در منازل سازمانی فراهم 
نموده و امکانات لازم را برای شیردهی مادران به فرزندان تازه 

متولد شده فراهم کنند.
بازرس کل گیلان در ادامه با بیان اینکه تاکنون ۶۶۴ خانوار 
در  استان  مختلف  شهرستان های  در  بالا  به  فرزند  سه  دارای 
قالب مشوق های قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت 
تمامی  برای  باید  روند  این  افزود:  کرده اند،  دریافت  زمین 
خانوارهای واجد شرایط که اکنون هزار و ۲۶۵ مورد شناسایی 

شده اند، اعمال شود.
از مجموع مدیران دستگاه های اجرایی استان  پایان  آقایی در 
و  خانواده  از  حمایت  قانون  بهینه ی  اجرای  برای  خواست 
جوانی جمعیت با کارشناسان سازمان بازرسی گیلان مشورت 

نمایند.
قانون  اجرای  با  مرتبط  اجرایی  مدیران  از  یک  هر  پایان  در 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت نحوه ی عملکرد دستگاه 
بالا  به  فرزند  از خانوارهای سه  برای حمایت  را  متبوع خود 

ارایه کردند.

قاطع  برخورد  از  گیلان  وتجارت  معدن  صنعت،  کل  مدیر 
گفت:  و  داد  خبر  استان  در  سیمان  بازار  فروشان  گران  با 
درچند روز اخیر برای ۴۶ واحد صنفی عرضه سیمان پرونده 

گرانفروشی تشکیل شده است.
» تیمور پورحیدری« از کاهش التهاب بازار سیمان و اجرای 
تشدید بازرسی در سطح تولید و عرضه این کالا خبر داد و 
برق  قطعی  از  ناشی  مضاعف  فشار  از  شد  مقرر  کرد:  اعلام 
کارخانه های سیمان کم شود و تناژ تولید سیمان نیز از امروز 

به تدریج در حال افزایش است.
وی با بیان اینکه با سوء استفاده کنندگان و گرانفروشان بازار 
سیمان گیلان برخود قاطع صورت می گیرد، گفت: بیش از ۵۳ 
اکیپ بازرسی در سراسر استان جهت ساماندهی بازارسیمان و 
برخورد با متخلفین در سطح عرضه، در دوشیفت صبح و عصر 

تشکیل شده است.
از  ناشی  را  اخیر  روز  چند  بازار  اصلی  مشکل  مسئول  این 
کاهش تولید کارخانجات متاثر از قطع برق و در نتیجه کمبود 
در سطح عرضه دانست و گفت: این موضوع با تدبیر استاندار 
گیلان و همکاری متولیان برق استان در جلسه اضطراری مرتفع 

شده و میزان تولید و عرضه به حالت قبل خود برمی گردد.
وی در ادامه از تشکیل پرونده ۴ میلیارد و ۲۳۶ میلیون ریال 
برای ۴۶ واحد صنفی متخلف سخن گفت و تشریح کرد: در 
چند روز اخیر بیش از ۲9۰ واحد صنفی مصالح ساختمانی و 
عرضه کنندگان سیمان مورد بازرسی قرار گرفتند که منجر به 
تشکیل پرونده برای این ۴۶ واحد به دلیل گرانفروشی به میزان 

۱9۵۱ پاکت ۵۰ کیلویی سیمان شد.

پورحیدری همراه با تیم بازرسی شیفت عصر ضمن بازرسی 
و  داشت:عرضه  اظهار  در رشت  توزیع سیمان  عامل  از چند 
اولویت فروش کارخانجات سیمان گیلان در زمان های کمبود 
درسطح استان؛ باید اول تامین نیاز داخل باشد و مازاد نیاز به 
سایر مشتریان ارائه شود و این قائده باید رعایت شود و گرنه 

بدون اغماض برخورد خواهد شد.
دبیر تنظیم بازار استان با تاکید براینکه چارچوب نظارتی برای 
تولید کنندگان و توزیع کنندگان سیمان در طی جلسه ای به 
طور کامل تبیین و تعیین شده است ،اضافه کرد: از وضعیت 
ام  بازرسی کرده  به صورت شبانه  تولید کارخانجات سیمان 
و در سامانه تجارت نیز روند تولید تا عرضه را پیگیری می 
کنیم و با اتصال برق این صنعت هم تا یکی دو روز آینده این 

وضعیت کاملا بهبود خواهد یافت.
گفتنی است سرانه نیاز سیمان استان به صورت میانگین ۱۲۰ تا 
۱۳۰ هزار تن در ماه می باشد که  در دوکارخانه تولید سیمان 
خاکستری گیلان با ظرفیت مجموعا بیش از ۱۷۰ هزار تن در 
ماه فعالیت دارند که در صورت عدم ناترازی انرژی می توانند 

۱۰۰ درصد نیاز استان را به راحتی تامین نمایند.

دادگاه های صلح  اندازی  راه  از  گیلان  دادگستری  رییس کل 
از  یکی  سازش،  و  صلح  ترویج  وگفت:  داد  خبر  استان  در 
راهکارهای موثر برای کاهش پرونده در محاکم قضایی است.

حجت الاسلام »اسماعیل صادقی نیارکی« در بازدید سرزده از 
حوزه قضائی خشکبیجار با قدردانی از زحمات کارکنان این 
حوزه قضائی اظهار کرد: یکی از راهکارهای کاهش پرونده 
در محاکم قضائی صلح و سازش ما بین اصحاب پرونده است 
که باید از ظرفیت افراد مؤثر و سرشناس در مسیر ایجاد صلح 

و سازش بهره برد.
راه  استان  در  زودی  به  صلح  دادگاه های  اینکه  بیان  با  وی 
از  دادگاه ها  این  افتتاح  در  باید  گفت:  شد،  خواهد  اندازی 
ظرفیت موجود استفاده نموده و نواقص دادگاه های عام را در 

دادگاه های صلح برطرف نمائیم.
رئیس شورای قضائی استان با اشاره به اینکه ترویج صلح و 

سازش با استفاده از ظرفیت قانونی یکی از راهکارهایی است 
به سمت  پیشبرد سند تحول  در  را  که می تواند دستگاه قضا 
به  عمل  سازش  و  به صلح  دعوت  افزود:  دهد،  تعالی سوق 
سنت پیامبر اکرم )صل اله و علیه و آله( است و میزان صلح 
و سازش نیز در استان گیلان رشد مطلوبی داشته و با تشکیل 

دادگاه های صلح بر این میزان افزوده خواهد شد.
و  گیلان  دادگستری  کل  رئیس  بازدید  این  در  است  گفتنی 
معاونین قضائی استان ضمن حضور در محاکم حوزه قضائی 
و  مراجعین  و  کارکنان  با  چهره  به  چهره  دیدار  خشکبیجار، 
کارکنان  و  قضات  زحمات  از  قضائی،  پرونده های  بررسی 

محاکم قضائی این حوزه قدردانی نمودند.
خبرنگار: پری پرده خرم

مدیر کل نوسازی مدارس گیلان از مدرسه ۱8 کلاسه مسکن 
این  اجرایی  آخرین وضعیت  در جریان  و  بازدید  مهر رشت 

پروژه قرار گرفت.
مهندس علی دقیق در این بازدید با بیان اینکه کمبود فضای 
مهم و جدی  از دغدغه  یکی  مهر رشت  آموزشی در مسکن 
افزایش  داشت:  بیان  بوده،  استان  مدارس  نوسازی  کل  اداره 
مسکن  در  تراکم جمعیتی  و  شهرستان  به  مهاجرت  جمعیت، 
می  را  منطقه  این  به  ویژه  نگاه  و  توجه  مهر رشت ضرورت 

طلبد.
مهر رشت،  مسکن  ۱8 کلاسه  پروژه  تکمیل  به  اشاره  با  وی 
اظهارداشت؛ تمام تلاش ما این است بتوانیم با بسیج همه ی 
امکانات، این پروژه بزرگ و زیبا را در سال تحصیلی جدید 
معضل  از  اعظمی  بخش  تا  داده  پرورش  و  آموزش  تحویل 

کمبود فضای آموزشی این منطقه بر طرف گردد.

در  گیلان  استان  مدارس  تجهیز  و  توسعه  نوسازی،  مدیرکل 
مهر،  مسکن  در  آموزشی  فضاهای  کمبود  به  اشاره  با  ادامه 
اظهار  بالا،  تراکم جمعیتی  با  مناطق حاشیه و شهرستان های 
امیدواری نمود؛ امیدوارم با اختصاص اعتبار لازم و کمک های 

استان  آموزشی  فضای  مشکل  کمبود  نیک اندیش،  خیرین 
برطرف شود.

مهندس دقیق در پایان با بیان اینکه در چند سال اخیر با نظارت 
و اجرای کارشناسان و مهندسین نوسازی مدارس شاهد تحول 
در فضاهای احداثی هستیم، اظهار داشت؛ احداث فضای سبز 
مناسب، کلاس های استاندارد و با نور کافی، فضاهای مناسب 
استاندارد  به  توجه  و  ورزشی  و  کتابخوانی  آزمایشگاهی، 
ایرانی و اسلامی مورد توجه  به معماری  اهتمام  با  های روز 

همکارانم در اداره کل بوده است.
همراه  به  گیلان  مدارس  نوسازی  مدیرکل  است  گفتنی 
ابنیه  ناظرین  و  سرناظر شهرستان رشت  نظارت،  اداره  رئیس 
در  که  رشت  مهر  مسکن  کلاسه   ۱8 مدرسه  از  تأسیسات  و 
حال احداث و تکمیل می باشد، بازدید و در جریان آخرین 

وضعیت اجرایی این پروژه قرار گرفت.

از  گیلان  سالمندان  و  معلولین  آسایشگاه  مدیرعامل 
این مرکز خبر داد و گفت: طبقه  آماده سازی طرح توسعه 
نفر   ۴۰ نگهداری  ظرفیت  با  رشت  سالمندان  مرکز  دوم 
است. شده  افتتاح  آماده  حرکتی   - مددجویان جسمی  از 

و  معلولین  آسایشگاه  مدیرعامل  حسینی«  »سیدعلی 
آماده سازی  از   ، فارس  با  گفت وگو  در  گیلان  سالمندان 
دوم  طبقه  کرد:  اظهار  و  داد  خبر  مرکز  این  توسعه  طرح 
از  نفر   ۴۰ نگهداری  ظرفیت  با  رشت  سالمندان  مرکز 

است. شده  افتتاح  آماده  حرکتی   - جسمی  مددجویان 
مساعدت  جهت  به  نیکوکاران  و  خیرین  از  تقدیر  با  وی 
آسایشگاه  توسعه  طرح  از  بهره برداری  و  تکمیل  به 
بیشتر  مشارکت  با  افزود:  رشت،  سالمندان  و  معلولین 
این  از  نگهداری  و  مراقبتی  خدمات  شک  بدون  خیرین 

شد. خواهد  بیشتر  هدف  گروه 
اشاره  با  گیلان  سالمندان  و  معلولین  آسایشگاه  مدیرعامل 
گفت:  نگهداری،  مرکز  یافته  توسعه  بخش  جزییات  به 

بهره  مورد  یکی  که  بوده  آسانسور  دو  دارای  بخش  این 
نیز  دومی  بیماربر  آسانسور  کابین  و  گرفته  قرار  برداری 
خواهد  استفاده  قابل  موتور  راه اندازی  و  نصب  از  بعد 

بود.
آسایشگاه  توسعه  طرح  از  اتاق  هر  برای  حسینی،  گفته  به 
از  رفاهی  امکانات  رشت  خیریه  سالمندان  و  معلولین 
شده  گرفته  نظر  در   ... و  اسپیلت  تلویزیون،  یخچال،  قبیل 

است.

مرحله  دهمین  اجرای  از  گیلان  انتظامی  فرماندهی  جانشین 
طرح آرامش در شهر خبر داد و گفت: بیش از ۱۴۷ کیلوگرم 

انواع مواد مخدر در گیلان کشف شد.
که  است  سال ها  اینکه  بیان  با  پور«  حسن  »حسین  سردار   
مواد مخدر به عنوان یک تهدید جدی جامعه بشری به ویژه 
نسل جوان را در معرض خطر قرار داده است، اظهار کرد: 
مجموعه انتظامی خط مقدم مبارزه با مواد مخدر است و در 
مبارزه  پدیده شوم  این  با  راسخ  و  با عزم جدی  راستا  این 

می کند.
امنیت  ارتقا  راستای  در  اینکه  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
اجتماعی، دهمین مرحله از طرح آرامش در شهر به مدت ۳ 
روز توسط پلیس مبارزه با مواد مخدر گیلان در سطح استان 
انتظامی  فرماندهان  خوب  تعامل  از  درآمد  اجرا  مرحله  به 
شهرستان های تابعه در اجرای این طرح خبر داد و گفت: در 
این راستا ۴۴۱ معتاد متجاهر جمع آوری و ۲9 نفر قاچاقچی 
نیز شناسایی و دستگیر  و ۲۶9 نفر خرده فروش مواد مخدر 

شدند.
جانشین فرماندهی انتظامی گیلان با اعلام اینکه از این افراد 
۲۵ کیلو و ۱۲۰ گرم تریاک، ۳۱۱ گرم هروئین، ۶9 کیلو و 
۳۶۰ گرم حشیش، یک کیلو و ۲9۴ گرم شیشه و ۵۱ کیلو 
معتادان  افزود:  شد،  کشف  مخدر  مواد  سایر  گرم   ۵۰۴ و 
و  معرفی  اعتیاد  ترک  مراکز  به  درمان مدار  دادگاه  طریق  از 
خرده فروشان و قاچاقچیان مواد مخدر با تشکیل پرونده برای 

سیر مراحل قانونی در اختیار مرجع قضائی قرار گرفتند.
با اشاره به اینکه امنیت و  انتظامی در پایان  این مقام ارشد 
آرامش مردم خط قرمز پلیس است؛ خاطرنشان کرد: پلیس 
با قدرت در مقابل هرگونه بی نظمی و هنجارشکنی خواهد 
از  اطلاع  صورت  در  عزیز  مردم  می رود  انتظار  و  ایستاد 
هرگونه مورد مشکوک و فعالیت مجرمانه مراتب را بلافاصله 

از طریق پل ارتباطی ۱۱۰ به پلیس اطلاع دهند.
خبرنگار : علی بهمنی جلالی

بازرس کل گیلان: 

وکیل مدافع رسانه ها در مطالبه گری هستم

مدیر کل صمت گیلان خبر داد

تشکیل پرونده ۴ میلیاردی برای گرانفروشان سیمان در گیلان

رییس کل دادگستری گیلان خبر داد

دادگاه های صلح به زودی در گیلان راه اندازی می شود

مدیر کل نوسازی مدارس گیلان :

کمبود فضای آموزشی مسکن مهر رشت، دغدغه مهم نوسازی مدارس گیلان است

گروه مپنا، در راستای رشد و ارتقای فعالیتهای دانشی و 
پژوهشی، به دنبال توسعه همکاریهای خود با مراکز علمی- 
پژوهشی از جمله پارک های علم و فناوری و مراکز رشد 

شرکتهای دانش بنیان است.
در نشستی با حضور مدیران ارشد گروه صنعت هوایی مپنا و 
معاون فناوری و نوآوری پارک علم و فناوری گیلان درباره 

توسعه همکاری فی ما بین گفتگو شد.
باره  این  در  سازمان  این  فناوری  معاون  بابایی  کمیل  دکتر 
در  مپنا  های  توسعه شرکت  و  تحقیق  مراکز  گفت: حضور 
پارک علم و فناوری گیلان و هم افزایی و همکاری با شرکت 
های فناور و دانش بنیان استان، موجب می شود برای رفع 
نیازهای فناورانه و تخصصی مورد درخواست مپنا، بتوان از 
ظرفیت های شرکت های فناور پارک علم و فناوری گیلان 

استفاده نمود.
وی درباره موضوع گفتگو این نشست تصریح کرد: موضوع 
اصلی این نشست؛ چگونگی همکاری های مشترک بین گروه 
صنعت هوایی مپنا و پارک علم و فناوری گیلان برای استفاده 
از ظرفیت های فناورانه شرکت های مستقر با هدف توسعه 
شرکت های فناور و تقویت زیرساخت های فناورانه استان 

بوده.
صنعت  گروه  با  همکاری  شکل  به  اشاره  با  بابایی  کمیل 
هوایی مپنا افزود: از محورهای همکاری می توان به استفاده 
های  توانمندی  و  فناور  های  شرکت  و  هسته ها  ظرفیت  از 
شرکت های دانش بنیان استان اشاره کرد که در قالب های 
تولیدی در بخش تجهیزات فرودگاهی و خدمات فرودگاهی 

که در راستای توسعه فناوری های هوایی کشور می باشد.
با  معاون فناوری پارک درباره فرایند و چگونگی همکاری 
شرکت مپنا اظهار کرد: گروه مپنا با ایجاد دفتری جهت پیشبرد 
اهداف و ماموریت خود، با تعریف پروژه های تحقیقاتی خود 
به گسترش همکاری و هم افزایی با شرکت های دانش بنیان، 

از این ظرفیت نهفته فناورانه این شرکت ها بهره می گیرد.
کمیل بابایی درخصوص مزیت حضور این گروه صنعتی در 
استان عنوان کرد: یکی از دلایل این همکاری این است که 
مپنا به عنوان یکی از مهم ترین بنگاه های فعال در صنایع کشور 
محسوب می شود و یکی از وجوه تمایز این گروه صنعتی با 
سایر شرکت های صنعتی کشور در این است که در صنایعی 
فعالیت می کنند که در دنیا »عمداً« انحصاری نگه داشته شده 
می شود  موجب  مپنا  هوایی  گروه صنعت  و حضور  است. 
علاوه بر توسعه بازار شرکت های فناور و دانش بنیان استان، 

زیرساخت های فناورانه استان نیز تقویت و توسعه یابد.
دکتر بابایی در پایان خاطر نشان کرد: امیدوارم این همکاری 
موجب شود تا زنجیره فنی دانشی و فناورانه در سطح شرکت 
های فناور و دانش بنیان و دانشگاه ها، مراکز تحقیقاتی استان 

ایجاد شود.
در پایان این گفتگو به پیشنهاد دکتر کمیل بابایی، مقرر شد تا 
تفاهمنامه همکاری های مشترکی بین پارک و گروه صنعت 

هوایی مپنا منعقد شود.

جانشین فرماندهی انتظامی گیلان: 
بیش از ۱۴۷ کیلوگرم انواع 

مواد مخدر در گیلان کشف شد؛ 
دستگیری ۲۹ قاچاقچی 

مدیرکل جمع آوری و فروش اموال تملیکی گیلان از بررسی 
اسناد ۴۰ دستگاه کامیون کشنده متروکه از یکصد دستگاه 
در  سازمان  این  انبارهای  به  آستارا  گمرک  از  که  کامیونی 
کامیون ها  این  گفت:  و  داد  خبر  شده اند  منتقل  بندرانزلی 
توسط کارشناس رسمی دادگستری کارشناسی شده اند و در 

انتظار تائید ارکان اصلی آن هستیم. 
احمد رضا موقری در حاشیه بازدید رئیس کل دادگستری 
گیلان از انبار اموال تملیکی استان در شهر بندرانزلی گفت: 
پیگیری های مداوم  با  متروکه  ۱۰۰ دستگاه کامیون کشنده 
تعیین  و  انتقال سریع  بر  تاکید  و  دستگاه قضایی در گیلان 
در  استان  تملیکی  اموال  انبارهای  به  کالاها  این  تکلیف 

بندرانزلی منتقل شدند.
وی تصریح کرد: تعیین تکلیف و شماره گذاری این خودرو 
رسمی  کارشناسان  اصلی  ارکان  تائید  مورد  حتما  باید  ها 
سازمان  از  لازم  استعلامات  سپس  و  گیرد  قرار  دادگستری 

استاندارد و محیط زیست اخذ شود.
این مسئول تاکید کرد: پس از طی این روند یکصد دستگاه 
تملیکی  اموال  سازمان  هماهنگی  با  متروکه  کشنده  کامیون 
کشور و نیز اخذ مجوزهای لازم در یک مزایده فوق العاده 

طی چهار مرحله به فروش گذاشته می شوند.
موقری ضمن اینکه از مردم استان خواست در این مزایده ها 
شرکت کنند، افزود: این کامیون ها شرایط مناسبی دارند و 
اموال تملیکی گیلان در زمان برگزاری مزایده همکاری های 

لازم را خواهد داشت.
کل  رئیس  نیارکی  صادقی  الاسلام  حجت  امروز  عصر 
دادگستری استان گیلان پس از بازدید از انبار اموال تملیکی 
یکصد  نهایی  تکلیف  تعیین  در  تسریع  دستور  بندرانزلی، 

دستگاه کامیون کشنده متروکه را صادر کرد.
تابعه  دولتی  شرکت های  از  یکی  تملیکی  اموال  سازمان 
وزارت امور اقتصاد و دارایی است که از جایگاه حقوقی و 
این  از تشکیل  برخوردار است. هدف اصلی  مالی  استقلال 
سازمان تمرکز کلیه امور مربوط به جمع آوری، نگهداری، 
اداره و فروش اموالی که به موجب قانون به تملک،   تصرف، 

تحت توقیف و یا مدیریت دولت در می آید، می باشد.
خبرنگار : محمد بهمنی جلالی

به گفته رئیس سازمان برنامه و بودجه گیلان، امسال بودجه 
اجرایی،  دستگاه های  کارکنان  دستمزد  و  )حقوق  هزینه ای 
درصد   ۴۰ حدود  قبل  سال  به  نسبت  جاري(  هزینه های 
این  در  قبل  سال  به  نسبت  طبیعتاً  و  است  داشته  افزایش 

خصوص مشکلات کمتری خواهیم داشت.
محمد رستمی رئیس سازمان برنامه و بودجه گیلان با بیان 
اظهار  بود،  خواهد  مرحله ای  دو  آینده  سال  بودجه  اینکه 
برنامه ریزی براي مرحله اول بودجه ریزی شروع شده  کرد: 
حال  در   ۱۴۰۴ سال  بودجه  برای  نهایی  برنامه  همچنین  و 

تدوین است.
وی با اشاره به افزایش اعتبارات بودجه عمرانی گیلان در 
حوزه  در  و  جاری  سال  در  گفت:  و  داد  خبر  جاری  سال 
داشته ایم  اعتبار  افزایش  سرجمع  در  استان  عمرانی  بودجه 
ولی هنوز مشخص نیست میزان این افزایش چقدر خواهد 
بود چون بعضی از پروژه ها با استان های دیگر مشترک است.

رئیس سازمان برنامه و بودجه گیلان با بیان اینکه از بودجه 
امسال نیز تاکنون حدود چهار و هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان 
شهرستانی  توزیع  افزود:  است،  شده  انجام  استانی  توزیع 
اعتبارات انجام و پروژه ها در کمیته برنامه ریزی شهرستان ها 

مصوب شد.
به گفته رستمی، امسال بودجه هزینه ای )حقوق و دستمزد 
به  نسبت  جاري(  هزینه های  اجرایی،  دستگاه های  کارکنان 
طبیعتاً  و  است  داشته  افزایش  درصد   ۴۰ حدود  قبل  سال 
کمتری  مشکلات  خصوص  این  در  قبل  سال  به  نسبت 

خواهیم داشت.
وی با اشاره به میزان اعتبارات تعلق گرفته به گیلان در سال 
گذشته گفت: سال گذشته سرجمع اعتبارات عمرانی استان 
و  ملی  از  )اعم  بوده  تومان  میلیارد   ۷۰۰ و   هزار   9 حدود 

استانی( که ۶۰ درصد تخصیص اعتبار داشتیم. 
رئیس سازمان برنامه و بودجه گیلان با تأکید بر لزوم توجه 
استان  در  باقی مانده  اعتبارات  درصد   ۴۰ به جذب  مدیران 
البته مدیران بعضی از پروژه ها نیز همچنان در حال  افزود: 
منابع  دارند  فرصت  شهریور  پایان  تا  چون  هستند  پیگیری 

مرتبط را جذب کنند.
خبرنگار : سید عارف میر باقری

رئیس سازمان برنامه و بودجه گیلان: 
بودجه هزینه ای استان به نسبت سال 
گذشته۴۰ درصد افزایش داشته است

ساله   ۶۲ مردی  قاتل  دستگیری  از  رودسر  انتظامی  فرمانده 
توسط پلیس در کمتر از ۴ ساعت در این شهرستان خبر داد.

اینکه عدم  بیان  با  الدین جوانمردی«   »سرهنگ سید جلال 
تفاهم، صبر، بردباری و تکمین به قوانین باعث بروز حوادثی 
ندارد،  بر  در  پشیمانی  نتیجه ای جز  و  جبران ناپذیر می شود 
اظهار داشت: در پی دریافت خبری مبنی بر وقوع یک فقره 
درگیری با چاقو توسط ۲ برادر در شهر رودسر و مجروحیت 
به  موضوع  بررسی  بیمارستان،  به  برادران  از  یکی  اعزام  و 

صورت ویژه در دستور کار پلیس قرار گرفت.
وی در ادامه با اشاره به فوت مصدوم بر اثر شدت جراحات 
مقتول  فوت  از  پس  بلافاصله  افزود:  بیمارستان،  در  وارده 
اکیپی از کارآگاهان پلیس برای دستگیری قاتل اعزام شدند 
ظرف  متواری  متهم  پلیس،  ضربتی  و  فنی  اقدامات  با  که 
کمتر از ۴ ساعت در مخفیگاهش واقع در شهرستان رودسر 

دستگیر و به مقر پلیس آگاهی این شهرستان منتقل شد.
فرمانده انتظامی شهرستان رودسر از اقرار قاتل به قتل برادر 
۶۲ ساله خود با ضربات متعدد چاقو خبرداد و اذعان داشت: 
متهم ۵۰ ساله انگیزه خود از این اقدام را اختلاف مالی بر سر 
تقسیم ارث با برادر خود عنوان کرده و وی پس از بازسازی 
به  قانونی  مراحل  سیر  برای  پرونده  تشکیل  با  قتل  صحنه 

مرجع قضایی معرفی شد.
افزایش سعه  سرهنگ جوانمردی در پایان خاطرنشان کرد: 
کاهش  در  قانونی  مجاری  طریق  از  اختلاف  حل  و  صدر 

جرائم خشن موثر است.
خبرنگار : سید چاوش میر باقری

فرمانده انتظامی رودسر خبر داد
قتل برادر به خاطر اختلاف مالی 

بر سر تقسیم ارث در رودسر!

مدیرعامل آسایشگاه معلولین و سالمندان گیلان عنوان کرد

افزایش ظرفیت نگه داری آسایشگاه معلولین رشت



۷ تکنیک عالی برای
 بهبود علائم افسردگی

دامپینگ و گمرک ، چالش ها و 
فرصت های تجارت بین الملل

*سولماز جلالی / کارشناس امور گمرکی غیر  روش های  با  افسردگی  درمان  می گویند  روانشناسان 
می تواند  موارد  برخی  در  و  است  امکان پذیر  دارویی 
افسردگی های  برای  ویژه  به  روش ها  این  شود.  واقع  مؤثر 
افسردگی های  بهبود  اما  هستند.  مناسب  متوسط  تا  خفیف 
و  روش ها  با  همراه  به  دارودرمانی  نیازمند  معمولًا  شدید 

تکنیک های دیگر است.
 هرچقدر شما تنهاتر بمانید، منزوی تر و افسرده تر می شوید 
شد.  خواهد  زمان برتر  و  سخت تر  شما  درمان  وقت  آن  و 
اولویت خود  را  و خانواده  دوستان صمیمی  با  تعامل  پس 

قرار دهید.
وقتی صحبت از افسردگی می شود، خیلی ها تصور می کنند 
همه افراد افسرده فقط یک گوشه می نشینند و با کسی حرف 
لب  اصلا  یا  بخوابند،  می خواهد  دل شان  مدام  یا  نمی زنند، 
روان  و  اعصاب  داروهای  باید  مدام  یا  نمی زنند،  غذا  به 

بخورند.
درست است که در طیف شدید افسردگی، این علائم وجود 
دارد و این اختلال، این توانایی را دارد که زندگی روزمره 
افسردگی  از  دیگری  طیف های  اما  کند،  فلج  کاملا  را  فرد 
و  نکرده اند  زمین گیر  را  فرد  در  خیلی  هنوز  که  هستند  نیز 
حال  می تواند  غیردارویی  روش های  با  فرد  وقت ها  خیلی 

خود را بهتر کند.
غیر  روش های  با  افسردگی  درمان  می گویند  روانشناسان 
می تواند  موارد  برخی  در  و  است  امکان پذیر  دارویی 
افسردگی های  برای  ویژه  به  روش ها  این  شود.  واقع  مؤثر 
افسردگی های  بهبود  اما  هستند.  مناسب  متوسط  تا  خفیف 
و  روش ها  با  همراه  به  دارودرمانی  نیازمند  معمولًا  شدید 

تکنیک های دیگر است.
فرد  به  می تواند  که  دارویی  غیر  روش   ۷ گزارش  این  در 
بهبود  حتی  و  کند  کمتر  را  افسردگی اش  تا  کند  کمک 
و  روانشناسان  تایید  مورد  که  می شود  عنوان  ببخشد، 

روانپزشکان است.
تغییر در رژیم غذایی: مصرف غذاهای سالم و مغذی مانند 
میوه ها، سبزیجات و مواد غذایی دارای امگا ۳، ویتامین D و 
ویتامین های گروه B می تواند تأثیر مثبتی بر خلق وخو داشته 
علائم  که  نوشیدنی هایی  و  غذاها  مصرف  همچنین  باشد. 
مدتی  برای  باید  می کنند،  تشدید  را  افسردگی  و  اضطراب 
پرچرب،  فست فودهای  نوشابه ها،  مثلا  شود.  گذاشته  کنار 
شکلات زیاد، سیگار کشیدن، مصرف الکل و حتی نوشیدن 
قهوه می توانند به تشدید علائم افسردگی کمک کنند. پس 
اگر سلامت روان تان برایتان اهمیت دارد، مصرف یک سری 

خوراکی ها و غیرخوراکی ها را باید حتما کنار بگذارید.
ترشح  باعث  منظم  ورزش  روتین:  ورزشی  فعالیت های 
در  ما  بدن  و  است  شادی  هورمون  که  می شود  اندورفین 
پاسخ به استرس و ناراحتی تولید می کند. خیلی ها می گویند 
آدم افسرده نمی تواند ورزش کند و اگر می توانست ورزش 
کند که دیگر افسرده نمی شد. اما باید بدانید که حتی افراد 
از جای خود  و  دهند  انگیزه  به خود  افسرده هم می توانند 
که  افرادی  به خصوص  کنند.  به خود کمک  و  بلند شوند 

درگیر افسردگی شدید نیستند.
نیازی نیست که فردی که فکر می کند دچار علائم افسردگی 
است، حتما ورزش های سنگین انجام بدهد یا حتما در یک 
باشگاه ثبت نام کند. همین که ۱۰ دقیقه در روز پیاده روی 
کند )حتی داخل خانه(، یا ۲۰ دقیقه در استخر شنا کند، یا 
چند حرکت کششی و پلانک و ... انجام بدهد، یا حتی ۱۵ 
دقیقه درجا بزند، بسیار کمک کننده است. برای ایجاد انگیزه 
بهتر است با هدف های کوچک و قابل دستیابی شروع کنید. 
همین به شما احساس بهتری می دهد. البته به شرطی که این 
کار را تقریبا هر روز تکرار کنید. نه این که یک روز انجام 

دهید و چند روز پشت گوش بیندازد.
انجام مدیتیشن و یوگا: تمرینات مدیتیشن یا مراقبه و یوگا 
عمومی  حال  و  کنند  کمک  استرس  کاهش  به  می توانند 
مثل  ورزشی  و  مدیتیشن  درواقع  کنند.  بهتر  را  فرد  روانی 
کاهش  باعث  ذهن،  آرام سازی  و  استرس  کاهش  با  یوگا 
علائم افسردگی می شوند. این تکنیک ها از طریق تمرکز بر 
بدن و ذهن،  اتصال  بهبود  افزایش آگاهی ذهنی، و  تنفس، 
سطح کورتیزول )هورمون استرس( را کاهش می دهند و به 
تولید هورمون های شادی مثل سروتونین و اندورفین کمک 
احساس  می توانند  زمان  مرور  به  تمرینات  این  می کنند. 
خوی  و  خلق  و  کنند  تقویت  را  عاطفی  تعادل  و  آرامش 
فرد را بهبود دهند. پس به یوگا فقط به چشم ورزشی برای 
تناسب اندام نگاه نکنید. اثری که یوگا روی ذهن می گذارد، 

کمتر از اثربخشی آن روی اندام نیست.
تعامل و معاشرت: درست است که فرد افسرده دوست دارد 
اما هرچقدر شما  با کسی ارتباط نداشته باشد  تنها باشد و 
وقت  آن  و  می شوید  افسرده تر  و  منزوی تر  بمانید،  تنهاتر 
تعامل  پس  شد.  خواهد  زمان برتر  و  سخت تر  شما  درمان 
دهید.  قرار  اولویت خود  را  و خانواده  با دوستان صمیمی 
چراکه این مورد می تواند به کاهش علائم افسردگی کمک 
فقط  وقت ها  خیلی  گروه درمانی:  جلسات  در  کند.شرکت 
افسرده  فرد  به  می تواند  گروه درمانی  جلسات  در  شرکت 
کمک کند تا کنترل بیشتری روی سلامت روان خود داشته 
در  چون  شود.  بهتر  حالش  تا  کند  کمک  خود  به  و  باشد 
جلسات گروه درمانی، فرد کسان دیگری را هم می بیند که 
که  می شود  متوجه  و  هستند  او  خود  مشابه  مشکلی  دچار 
گروه درمانی  که  افرادی  اغلب  نیست.  تنها  مشکل  آن  در 
مدت  در  می کنند،  امتحان  خود  مشکلات  حل  برای  را 
کوتاهی حس بهتری نسبت به خود، زندگی و اطرافیان پیدا 
می کنند. متخصصان بالینی و پژوهشگران معتقدند که فرایند 
روان درمانی گروهی در مقایسه با روان درمانی فردی نتایج 
بهتر و بلندمدت تری دارد.انجام تکنیک های کاهش استرس: 
عضلانی  آرامش  تمرینات  عمیق،  تنفس  مانند  تکنیک هایی 
اثرات  می توانند  استرس  مدیریت  به  مربوط  مشاوره های  و 

مثبتی در کاهش علائم افسردگی داشته باشند.
مؤثرترین  از  یکی  مشاور:  و  تراپیست  از  گرفتن  کمک 
یک  از  گرفتن  کمک  دارویی،  غیر  درمانیِ  روش های 
است.  معتبر  و  کاربلد  مناسب،  مشاور  یا  روانشناس 
تخصصِ  و  دانش  داشتن  دلیل  به  خوب  تراپیست  یک 
برای درمان خود  ما  را که  راهی  روان درمان گری می تواند 
در  نگیریم،  هم  نتیجه  شاید  که  می کنیم  طی  بلندمدت  در 
مدت کوتاه تری طی کند و به بازگرداندن سلامت روان ما 
کمک کند. البته خیلی از ما به دلایل مختلف هنوز در برابر 
مراجعه به تراپیست برای حل مشکلات روانی خود مقاومت 
می کنیم و به قول امروزی ها گارد می گیریم. اما باید بدانیم 
که همان طور که تعمیر خودرو کار مکانیک است و فقط 
مکانیک است که قابل اعتماد است، یا همان طور که برای 
یا  کنیم،  مراجعه  گوارش  متخصص  به  باید  کم خونی  رفع 
نزد متخصص پوست و مو  باید  مو  زیبایی پوست و  برای 
برویم، برای رفع مشکلات و اختلالات روانی هم فقط باید 

از تراپیست کمک بگیریم تا به نتیجه برسیم.

به  اشاره  با  نظام پزشکی  سازمان  عالی  شورای  رئیس 
بیمه ها  بدهی  افزایش  و  دارویار  طرح  بودجه ای  مشکلات 
حیاتی  کالای  یک  باید  دارو  اینکه  بیان  با  داروخانه ها،  به 
برای  بلند  افق  یک  باید  دولت  کرد:  اظهار  شود،  قلمداد 
نظرات  تاثیر  تحت  نباید  دارو  و  شود  متصور  داروسازی 

گیرد. قرار  غیرکارشناسانه 
اینکه »طرح دارویار« از تیر ماه  بیان  با  دکتر محمود فاضل 
سال ۱۴۰۱ اجرا شده، اظهار کرد: هدف اصلی اجرای طرح 
هدف  بود.  کشور  دارویی  کمبود  کردن  برطرف  دارویار، 
کشور  دارویی  کمبود  که  بود  این  دارویار  طرح  اجرای  از 
پیش  وقت  طرح  که  بودند  باور  این  بر  و  کنند  برطرف  را 
دارویی  نمی تواند مشکلات کمبود  دارویار  اجرای طرح  از 

کشور را برطرف کند.
منظور  به  داد:  ادامه  دارویار  طرح  اجرای  به  اشاره  با  وی 
اجرای طرح دارویار، ارز ۴هزار و ۲۰۰ تومانی دارو حذف 
شد و ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی به آن تخصیص یافت. به 
واسطه حذف ارز ۴هزار و ۲۰۰ تومانی، دارو گران می شد 
نظر  بر همین اساس هم سیاستگذاران و تصمیم گیران در  و 
داشتند افزایش قیمت دارو سبب افزایش پرداخت از جیب 
مردم نشود. به همین دلیل، سازمان های بیمه گر را موظف به 
پرداخت  کردند.  دارو  قیمت  افزایش  مابه التفاوت  پرداخت 
مابه التفاوت قیمت دارو از سوی بیمه ها به این معنا بود که 

عدم افزایش پرداخت از جیب مردم به معنای واقعی محقق 
این  دارو  تومانی   ۲۰۰ و  ۴هزار  ارز  حذف  از  هدف  شود. 
بود که دارو با سایر کالاها از منظر افزایش قیمت همراهی 
پرداخت  مردم  جیب  از  نباید  قیمت  افزایش  این  اما   کند 
دارویار  طرح  اجرای  یاری گر  مسیر  این  در  بیمه ها  و  شود 

در نظر گرفتند.  
به  بیمه ها  بدهی  افزایش  و  دارویار  بودجه ای  مشکلات 

داروخانه ها
تخصیص  اینکه  بیان  با  نظام پزشکی  عالی  شورای  رئیس 
منابع طرح دارویار از همان وهله نخست با مشکلاتی مواجه 
 ۷۳ به   ۱۴۰۱ در سال  دارویار  اجرای طرح  کرد:  بیان  شد، 
همت بودجه نیاز داشت اما فقط ۵۰ درصد آن پرداخت شد. 
دارویار  طرح  اجرای  بود  این  بیانگر  پیش بینی ها  همچنین 
شورای  مجلس  اما  دارد  نیاز  همت   ۱۰۷ به   ۱۴۰۲ سال  در 
اسلامی فقط ۶۶ همت برای اجرای این طرح تصویب کرد. 
پرداخت  نیاز،  مورد  بودجه  درصد   ۵۰ تصویب  علاوه بر 
طرح  گذشته  سال  بودجه  و  می شود  انجام  تاخیر  با  بودجه 

دارویار به صورت ۱۰۰ درصدی پرداخت نشده است.  
افزایش  سبب  دارویار  طرح  اجرای  اینکه  بیان  با  فاضل 
تصریح  شده،  داروخانه ها  به  بیمه گر  سازمان های  بدهی 
دارو  کمبود  رفع   سبب  تنها  نه  دارویار  طرح  اجرای  کرد: 
را  بیمه گر  سازمان های  به  بیمه ها  بدهی  میزان  بلکه  نشده 

افزایش داده و به مشکلات داروخانه ها افزوده است. بیمه ها 
کنند؛  پرداخت  را  داروخانه ها  به  خود  تعهدات  نتوانستند 
دارو  تولیدکننده  شرکت های  به  پول  شرایطی،  چنین  در 

بازنمی گشت و در نتیجه دارو تولید نمی شد.  
نتوانستند  بیمه ها  اینکه  از  پس  گفت:  داروساز  پزشک  این 
بدهی های خود را به داروخانه ها را پرداخت کنند، سازمان 
داروخانه ها  مطالبات  پرداخت  مسئول  یارانه ها  هدفمندی 
داروخانه ها  پرداختی های  یارانه ها،  هدفمندی  سازمان  شد. 
به  این سازمان  انجام می داد؛ گاهی  به شیوه های مختلف  را 
صورت مستقیم و گاهی از طریق سازمان های بیمه گر نسبت 

به پرداخت  مطالبات داروخانه ها اقدام می کرد.
نیست دقیق  یارانه ها  پرداختی های سازمان هدفمندی 

سازمان  متفاوت  پرداخت  روش های  به  اشاره  با  وی 
متفاوت  شیوه  به  پرداخت  کرد:  اظهار  یارانه ها،  هدفمندی 
از  پیش  شد.  پرداخت ها  نظام  در  بی نظمی  بروز  سبب 
طلب  پرداخت  به  نسبت  یارانه ها  هدفمندی  سازمان  اینکه 
هنگام  به  بیمه گر  سازمان های  کند،  اقدام  داروخانه ها 
بدهی  که  می کردند  اعلام  داروخانه ها  مطالبات  پرداخت 
بیمه ها  اگرچه  کرده اند.  پرداخت  را  ماه  کدام  به  مربوط 
اما  می کردند  اقدام  مطالبات  پرداخت  به  نسبت  تاخیر  با 
پرداخت مطالبات داروخانه ها دقیق بود؛ این در حالی است 
به  را  داروخانه ها  مطالبات  یارانه ها،  هدفمندی  سازمان  که 
صورت علی الحساب واریز می کند و پرداختی ها به صورت 

نیست. دقیق 
دارو؛ کالایی حیاتی

رئیس شورای عالی نظام پزشکی با بیان اینکه استمرار روش 
کنونی سبب افزایش مشکلات نظام دارویی می شود، افزود: 
با توجه به اینکه یک دولت جدید روی کار آمده است باید 
از  پیش  دارو  شود.  متصور  داروسازی  برای  بلند  افق  یک 
شود،  گرفته  نظر  در  استراتژیک  کالای  یک  عنوان  به  آنکه 
می بایست یک کالای حیاتی قلمداد شود. دارو نباید بازیچه 

در دستگاه های مختلف شود. غیرکارشناسانه  اتفاقات 
اظهار  دارو  حوزه  نقدینگی  تامین  اهمیت  به  اشاره  با  وی 
داروخانه ها،  برای  سم  منزله  به  نقدینگی  کمبود  کرد: 
حساب  به  تولیدکننده  شرکت های  و  پخش  شرکت های 
داروخانه ها،  فلج شدن  سبب  ارزی  شدید  نوسانات  می آید. 
که  حالی  در  می شود  تولیدکنندگان  و  پخش  شرکت های 
برای  پیشران  موتور  یک  به  می تواند  تولید  بخش  در  دارو 

نظام سلامت شود.  
دنیا  تمام  استراتژیک در  دارو یک کالای  اینکه  بیان  با  وی 
به حساب می آید، افزود: توان داروسازان ایرانی بسیار زیاد 
برتر  درصد  یک  دانشمندان  جزو  آنها  از  تعدادی  و  است 
هستند. با توجه به توان داروسازان ایرانی، آنها می توانند به 
دولت کمک کنند. دارو فقط به عرصه نظام سلامت محدود 
اثر  کالا  این  بر  می تواند  متفاوت  مولفه های  بلکه  نمی شود 
سیاست  یا  خارجی  سیاست  هرگونه  مثال،  طور  به  بگذارد؛ 

داخلی بر دارو تاثیر دارد. 

وزارت  شنوایی  از  مراقبت  و  گوش  سلامت  اداره  رئیس   
در  نوزاد  هزار   ۳۰۰ و  میلیون  یک  غربالگری  از  بهداشت 

کل کشور در بدو تولد و زیر یک ماه در کشور خبر داد.
و  گوش  سلامت  برنامه  طبق  افزود:  محمودیان  سعید   ،
کل  در  نوزاد  هزار   ۳۰۰ و  میلیون  یک  غربالگری  شنوایی، 
این  و  انجام شده است  ماه  تولد و زیر یک  بدو  کشور در 

روند ادامه دارد.
آموزشی  کارگاه  و  پایش   ۳۰ از  بیش  که  این  بیان  با  وی 
اجرا شده است گفت: همه  این زمینه در سراسر کشور  در 
این  کارشناسان  نظرات  و  تجمیع  گرفته  صورت   پایش های 
حوزه اخذ شده است و امروز نخستین وبینار برنامه سلامت 

گوش و شنوایی برگزار شد.
وزارت  شنوایی  از  مراقبت  و  گوش  سلامت  اداره  رئیس 
و  گوش  سلامت  برنامه  کشوری  وبینار  در  گفت:  بهداشت 
برنامه سلامت  شنوایی، دو دانشگاه علوم پزشکی موفق در 
اصفهان  پزشکی  علوم  های  دانشگاه  یعنی  شنوایی  و  گوش 
داده  ارتقا  را  زمینه  این  ها در  و شیراز که سطوح شاخص 

اند، به ارائه گزارش پرداختند.
و  دانشگاه  هفتاد  همه  داریم  تصمیم  گفت:  پایان  در  وی 
خصوص  در  نزدیک  از  را  کشور  پزشکی  علوم  دانشکده 

برنامه های سلامت گوش و مراقبت شنوایی رصد کنیم.
وزارت  غیرواگیر  های  بیماری  مدیریت  دفتر  مدیرکل 
و  آموزش  گفت:  وبینار  این  حاشیه  در  نیز  بهداشت 

ارتقای  منظور  به  که  است  اقداماتی  جمله  از  فرهنگسازی 
پوشش سلامت شنوایی نوزادان در دستور کار قرار دارد.

زودهنگام  تشخیص  اهمیت  بر  تاکید  با  اعتماد  کوروش 
مشکلات شنوایی در کودکان، اظهار کرد: برنامه غربالگری 
از  نوزادان دارای چند مرحله است و پس  سلامت شنوایی 
انجام  مختلف  مراحل  طی  در  بیمار  درمان  اولیه،  تشخیص 
شنوایی  سلامت  غربالگری  برنامه  در  افزود:  می شود.وی 
در  باید  انتها،  تا  نخست  گام  از  درمانی  خدمات  نوزادان، 
همچون  چرخه  این  از  بخشی  که  باشد  رایگان  و  دسترس 

نخست  گام  اما  شده  انجام  شنوایی  حلزون  پروتز  کاشت 
دارای  همچنان  کودکان(  در  شنوایی  مشکلات  )تشخیص 
غیرواگیر  بیماری های  مدیریت  دفتر  است.مدیرکل  هزینه 
ادیومتری  دستگاه  کمبود  به  اشاره  با  بهداشت  وزارت 
)سنجش کمّی و کیفی سیستم شنوایی( گفت: امیدواریم در 
از  از طرفی می توان  تامین شود؛  نیاز  منابع مورد  این زمینه 
مراکزی که چندین دستگاه دارند، دستگاه هایی را به مناطق 

محروم و کمتر برخودار ارسال کنیم.
اعتماد تاکید کرد: آموزش و فرهنگسازی از جمله اقداماتی 
نوزادان  پوشش سلامت شنوایی  ارتقای  منظور  به  که  است 

در دستور کار قرار دارد.
وی در ادامه از شورای عالی بیمه درخواست کرد که گام 
تحت  نیز  نوزادان  شنوایی  و  گوش  سلامت  غربالگری  اول 

پوشش بیمه قرار گیرد تا هزینه ها کاهش یابد.
وزارت  غیرواگیر  های  بیماری  مدیریت  دفتر  مدیرکل 
بهداشت با اشاره به تاکیدات وزیر بهداشت مبنی بر رایگان 
سال،   ۷ زیر  کودکان  تشخیصی  آزمایشات  تمامی  شدن 
که  شود  تلاش  باید  ابلاغیه،  همین  استناد  به  کرد:  عنوان 
غربالگری گوش و شنوایی نوزادان هزینه ای را به خانواده 
سلامت  اداره  بعدی  برنامه  اعتماد،  گفته  نکند.به  تحمیل  ها 
مشکلات  تشخیص  و  غربالگری  بهداشت،  وزارت  شنوایی 
و  مختلف  شغلی  های  گروه  و  بالاتر  سنین  در  شنوایی 

است. سالمندان  همچنین 
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دامپینگ و گمرک دو مفهوم کلیدی در تجارت بین الملل هستند 
دارند.  کشور  کلان  و  خرد  اقتصاد  بر  گسترده ای  تأثیرات  که 
خارجی  بازارهای  در  کالاها  فروش  به  دامپینگ  کلی  طور  به 
دارد،  اشاره  داخلی  قیمت  یا  تولید  هزینه  از  پایین تر  قیمتی  با 
اطلاق می شود که  مقرراتی  و  تعرفه ها  به  در حالی که گمرک 
واردات  در  مختلف  های  رویه  تسهیل  و  کنترل  برای  دولت ها 
این  بررسی  به  خبری  مقاله  این  می کنند  اعمال  صادرات  و 
و  بین الملل،  تجارت  و  اقتصاد  بر  آن ها  تأثیرات  مفهوم،  دو 

راهکارهای مقابله با آن ها می پردازد.
شرکت،  یا  کشور  یک  که  می شود  اطلاق  حالتی  به  دامپینگ 
قیمت  از  پایین تر  قیمتی  با  بازار خارجی  در  را  کالاهای خود 

داخلی یا هزینه تولید عرضه می کند. 
این عمل معمولًا با هدف کسب سهم بازار، از بین بردن رقبا، 
یا استفاده از ظرفیت های تولیدی اضافی انجام می شود.دامپینگ 
بازارهای داخلی و  بر  تأثیرات مثبت و منفی متعددی  می تواند 

خارجی داشته باشد. 
از  می توانند  واردکننده  در کشور  سو، مصرف کنندگان  یک  از 
صنایع  دیگر،  سوی  از  اما  شوند،  بهره مند  پایین تر  قیمت های 
به تعطیلی  قرار گرفته و حتی  داخلی ممکن است تحت فشار 
کشیده شوند.یکی از نمونه های مشهور دامپینگ، صادرات فولاد 
چین به بازارهای جهانی با قیمتی پایین تر از هزینه تولید است.

از کشورها  بسیاری  تا صنایع فولاد در  باعث شده  اقدام  این   
وضع  به  مجبور  دولت ها  و  شوند  مواجه  جدی  مشکلات  با 
متعددی  موارد  نیز  ایران  شونددر  دامپینگ  ضد  تعرفه های 
در  توان  می  طورنمونه  به  که  است  شده  گزارش  دامپینگ  از 
رابطه با واردات محصولات پلاستیکی و پتروشیمی از چین و 
محصولات الکترونیکی از کشورهای شرق آسیا و کودها و مواد 

شیمیایی از هند نام برد.
در این راستا گمرک می تواند با اعمال مجموعه ای از تعرفه ها، 
تأثیرات  و صادرات  واردات  کنترل  برای  مقررات  و  مالیات ها 
مثبت و منفی متعددی داشته باشد. از یک سو،گمرک می تواند به 
حفاظت از صنایع داخلی کمک کند و درآمد دولت را افزایش 
دهد، اما از سوی دیگر، ممکن است به افزایش قیمت ها برای 
مصرف کنندگان و کاهش رقابت در بازار منجر شود.در سال های 
اخیر، جنگ تجاری بین ایالات متحده و چین نمونه ای بارز از 

تأثیرات گمرک بر تجارت بین الملل بوده است. 
تعرفه های بالا بر کالاهای وارداتی از چین، نه تنها به افزایش 
قیمت ها در ایالات متحده منجر شده، بلکه تجارت بین دو کشور 
را نیز تحت تأثیر قرار داده است. در ادامه روش ها و ابزارهای 

گمرکی برای مقابله با  دامپینگ توضیح داده می شود.
تعرفه های ضد دامپینگ و تعرفه های هوشمند: گمرک می تواند 
مشکوک  که  وارداتی  کالاهای  بر  اضافی  های  تعرفه  اعمال  با 
رقابت  از  و  جبران  را  ها  قیمت  باشند،تفاوت  می  دامپینگ  به 
کالاهای  بر  اضافی  تعرفه های  نماید.اعمال  جلوگیری  ناعادلانه 
دامپینگ شده می تواند به کاهش تأثیرات منفی دامپینگ و اعمال 
تعرفه های متناسب با شرایط اقتصادی می تواند به بهبود کارایی 

گمرک کمک کند.
مقررات ضد دامپینگ: تصویب قوانین و مقررات برای مقابله با 
دامپینگ می تواند به حفاظت از صنایع داخلی کمک کند.بسیاری 
از کشورها دارای قوانین خاصی برای مبارزه با دامپینگ هستند 
 )WTO( که بر اساس توافق نامه های سازمان تجارت جهانی

تنظیم شده اند.
تحقیقات و بررسی ها: انجام تحقیقات و تحلیل داده ها  و رصد 
مورد  در  لازم  اطلاعات  و  خارجی  و  داخلی  بازارهای  مداوم 
قیمت ها برای شناسایی و مقابله با دامپینگ می تواند به کاهش 

تأثیرات منفی آن کمک کند.
فرآیندهای  تسهیل  و  پیچیده  مقررات  کاهش  تجارت:  تسهیل 

گمرکی می تواند به افزایش تجارت بین الملل کمک کند.
بهبود  برای  نوین  فناوری های  از  بهره گیری  فناوری:  از  استفاده 
کارایی  افزایش  و  هزینه ها  کاهش  به  می تواند  گمرک  کارایی 

کمک کند.
کارمندان گمرک نقش حیاتی در مقابله با دامپینگ ایفا می کنند. 
زیر  موارد  شامل  زمینه  این  در  آن ها  مسئولیت های  و  وظایف 

است:
۱.بررسی دقیق اسناد و اطلاعات واردات:

و  اسناد  باید  گمرک  کارمندان  اسناد:  و  فاکتورها  بررسی   
فاکتورهای واردات را با دقت بررسی کنند تا اطمینان حاصل 
کنند که قیمت های اعلام شده با قیمت های واقعی و هزینه های 

تولید همخوانی دارد.
قیمت های  با  وارداتی  قیمت های  مقایسه  قیمت ها:  تحلیل   -
داخلی و بین المللی یکی از وظایف مهم کارمندان گمرک است 

تا بتوانند موارد احتمالی دامپینگ را شناسایی کنند.
۲.بازرسی فیزیکی کالاها:

- مطابقت کالاها با اسناد: کارمندان گمرک باید اطمینان حاصل 
کنند که کالاهای وارداتی با توصیفات و اسناد ارائه شده مطابقت 
دارند. این شامل بررسی کیفیت، کمیت و مشخصات فنی کالاها 
است. - شناسایی موارد تخلف: از طریق بازرسی های فیزیکی، 
کارمندان می توانند مواردی از تخلفات و مغایرت ها را شناسایی 

کنند که ممکن است به دامپینگ مرتبط باشند.
۳. تحقیقات و جمع آوری اطلاعات:

- تحلیل داده ها: کارمندان گمرک باید توانایی تحلیل داده ها و 
اطلاعات تجاری را داشته باشند تا بتوانند الگوهای غیرعادی و 

مشکوک را شناسایی کنند.
موارد  درباره  جامع  و  دقیق  گزارش های  ارائه  گزارش دهی:   -
مشکوک به مقامات بالاتر یکی از وظایف مهم کارمندان گمرک 

است.
۴. اعمال تعرفه های ضد دامپینگ:

- محاسبه تعرفه ها: کارمندان گمرک باید قادر باشند تعرفه های 
موجود  دستورالعمل های  و  مقررات  اساس  بر  را  دامپینگ  ضد 

محاسبه و اعمال کنند.
و  شناسایی  از  مختلف  های  نقش  ایفای  با  گمرک  مجموع  در 
تقویت  و  مقررات  و  قوانین  اجرای  تا  اطلاعات  آوری  جمع 
با  به طور موثر در مبارزه  المللی می تواند  بین  همکاری های 

دامپینگ عمل کند.
با اجرای صحیح این وظایف ،گمرک می تواند از منافع اقتصادی 
کشور محافظت کرده ،رقابت سالم را در بازارها حفظ کند و 
دامپینگ  از  ناشی  تهدیدات  برابر  در  را  داخلی  تولیدکنندگان 

حمایت نماید.
اقدامات گمرک همراه با سیاست های حمایتی و تقویت صنایع 
داخلی می تواند به ایجاد یک محیط تجاری منصفانه و پایدار 

کمک کند.

به داروخانه ها بیمه ها  افزایش بدهی 
نامنظم سازمان هدفمندی  چالش پرداختی های 

غربالگری گوش و شنوایی یک میلیون و ۳۰۰ هزار نوزاد در کشور
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مدیرعامل آبفا فارس:
 فاز نخست طرح زیست محیطی شرق 

فارس آماده بهره برداری است 
مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه وشهرسازی گفت: در 
دو سال گذشته ۱۸۲ هزار واحد مسکونی برای اشخاصی که 
بیش از ۱۰۰ واحد خالی داشتند که بخش عمده ای از آنها 

برای بانک ها بود به بازار مسکن عرضه شد.
ابوالفضل نوروزی مدیر گروه اقتصاد و مسکن وزارت راه   
بر  مالیات  قانون  اجرای  وضعیت  به  اشاره  با  شهرسازی  و 
توسط  اطلاعاتی  حوزه  در  گفت:  پرداخت،  خالی  خانه های 
میلیون  سایر دستگاه ها در سامانه ملی املاک و اسکان ۴۵۰ 
رکورد اطلاعاتی ثبت و تاکنون بیش از ۲۰ وب سرویس به 

سامانه ملی املاک و اسکان متصل شده است.
نوروزی در خصوص خود اظهاری ها در سامانه ملی املاک 
و اسکان افزود: تا فروردین ۱۴۰۲ میزان خود اظهاری ها در 
سامانه ملی املاک و اسکان حدود ۳ میلیون سرپرست خانوار 
بود و این عدد در یک سال و نیم گذشته به میزان ۱۲ میلیون 

نفر رسیده است که رشد ۴ برابری را شاهد بودیم.
در  را  خود  اطلاعات  چنانچه  افراد  اینکه  به  توجه  با  وی 
سامانه ملی املاک و اسکان ثبت نکنند خانه آنها خالی تلقی 
ارائه  افرادی  به  عمومی  خدمات  ارائه  گفت:  شد،  خواهد 
املاک  ملی  سامانه  در  را  خود  ملکی  اطلاعات  که  می شود 

و اسکان ثبت کنند.
و  املاک  ملی  سامانه  تکمیل  با  مسکن  بازار  مدیریت 

اسکان
مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن تصریح کرد: ثبت اطلاعات ملکی 
قانون گذار  برای  را  مناسبی  فرصت  قانون،  طبق  خانوارها 
مسکن  آتی  سیاست گذاری های  برای  تا  کرد  خواهد  فراهم 
چشم انداز واقع بینانه ای داشته باشد و همچنین در شناسایی 

محتکران و دلالان کمک قابل توجهی می کند.
اینکه  به  اشاره  با  شهرسازی  و  راه  وزارت  در  مسؤول  این 
ملی  نهضت  واحد  هزار   ۵۰۰ و  میلیون   ۲ از  بیش  هم اکنون 
هم  گفت:  است،  ساخت  حال  در  کشور  سراسر  در  مسکن 
اکنون ارائه کلیه خدمات آموزش و پرورش، خدمات مسکن 
ثبت  به  منوط  چک  دسته  ارائه  و  شهرسازی  و  راه  وزارت 

اطلاعات ملکی در سامانه ملی املاک و اسکان است.
ملی  سامانه  در  خانوار  سرپرست  میلیون   ۱۱ مالکیت 

املاک و اسکان تأیید شد
 ۱۲ اسکان  و  املاک  ملی  سامانه  در  تاکنون  افزود:  نوروزی 
میلیون نفر خود اظهاری کرده اند که اگر هر خانوار را میانگین 
تعیین تکلیف  نفر  میلیون   ۴۰ حدود  بگیریم،  نظر  در  نفر   ۳
شده اند. همچنین ۱۱ میلیون مالکیت در سامانه ملی املاک و 

اسکان شناسایی شده است که این میزان شناسایی از طریق 
۴۵۰ دستگاه اطلاعاتی به دست آمده است.

وی توضیح داد: ۷۵ میلیون و ۱۸۹ هزار کد ملی در سامانه 
مورد  آنها  سکونتگاه های  که  شده  ثبت  اسکان  و  املاک 
سکونت گاه  میلیون   ۲۱ همچنین  است.  گرفته  قرار  شناسایی 
در سامانه املاک و اسکان شناسایی و ۱۱ میلیون مالکیت از 
سوی وزارت راه و شهرسازی تشخیص داده شده که از این 

تعداد ۴ میلیون نفر خود اظهاری کرده اند.
خالی  خانه های  شناسایی  بحث  در  اینکه  بیان  با  نوروزی 
گفت:  است،  بوده  درشت ها  دانه  از  مالیات  اخذ  ما  هدف 
اما  قانون شناسایی کرده ایم  بر اساس  ۵۰۰ هزار خانه خالی 
یا  و  بانک ها  از  مالیات  اخذ  قانون  این  اجرای  از  ما  هدف 
بوده است که چندین خانه خالی داشته و  اشخاص حقوقی 
در حال حاضر سه بانک بیشترین خانه خالی را دارند که با 
پیگیری های صورت گرفته از این تعداد ۱۸۲ هزار واحد خانه 
هزار   ۱۸۲ دو سال گذشته  در  و  بازار عرضه شده  به  خالی 

واحد مسکونی برای اشخاصی که بیش از ۱۰۰ واحد خالی 
داشتند که بخش عمده ای از آنها هم برای بانک ها بوده است 

به بازار عرضه شده است.
مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی افزود: 
استان های  در  سکنه  از  خالی  واحدهای  از  عمده ای  بخش 
تهران، تبریز و اصفهان بوده که با اقدامات و نامه نگاری های 
انجام شده منجر به عرضه واحدها به بازار مسکن شده است. 
افزایش  ماه   ۷۴ از  بعد  که  شده  آن  زمینه ساز  اقدامات  این 

قیمت مسکن تک رقمی شود.
داشته ایم.  بی سابقه  رکود  ما  گذشته  ماه   ۷۴ در  گفت:  وی 
به  نقطه در مسکن تک رقمی و  به  نقطه  تورم  به طوری که 
از خانه های خالی  مالیات  ۹.۴ درصد رسیده است. دریافت 
مسکونی  واحدهای  فرسوده،  مسکونی  واحدهای  مشمول 
روستایی و واحدهای مسکونی در شهرهای زیر ۱۰۰ هزار نفر 
نمی شود. از سال ۱۴۰۰ که پایه مالیاتی ما محسوب می شود 

۱۲۰ هزار خانه به سازمان مالیاتی معرفی شده است.

 وزیر راه و شهرسازی با اشاره به امضای توافقنامه ۲ میلیارد 
دلاری میان صندوق توسعه ملی و بانک مسکن به منظور ارائه 
تسهیلات ارزان به بخش حمل و نقل، گفت: طی ۲ ماه گذشته 
بیش از ۱۰ فروند هواپیما وارد کشور شده و در حال حاضر 

مسیر ورود هواپیما کاملا باز است.
 »مهرداد بذرپاش« در حاشیه مراسم امضا و تبادل تفاهم نامه 
خصوصی  بخش  گذاران  سرمایه  و  فرودگاه ها  شرکت  بین 
گذاری  سرمایه  اطلس  از  رونمایی  فرودگاهی،  صنعت  در 
جامع  سند  و  ایران  هوایی  ناوبری  و  فرودگاه ها  شرکت 
تفاهم نامه  امضای  از  کشور،  فرودگاه های  هوشمندسازی 
داد  خبر  هواپیمایی  شرکت   ۲ با  فرودگاهی  سرمایه گذاری 
برای  سیزدهم  دولت  در  شهرسازی  و  راه  وزارت  گفت:  و 
واگذاری فرودگاه های بزرگ به شرکت های هواپیمایی اعلام 

آمادگی کرده بود.
فعال سازی  وزارتخانه  در  ما  ابتدا جهت گیری  از  افزود:  وی 
شرکت های هواپیمایی در بحث وارد کردن و خرید هواپیما 
بود و به جای اینکه دولت وارد خرید هواپیما شود، ایرلاین ها 

باتوجه  را فعال کردیم؛ زیرا معتقدیم شرکت های هواپیمایی 
وظیفه  باید  دولت  و  دارند  بهتری  عملکرد  تحریم ها  به 

پشتیبانی را بر عهده داشته باشد.وزیر راه و شهرسازی با بیان 
اینکه در دو ماه بیش از ۱۰ هواپیما وارد کشور شده است، 
است  باز  کاملًا  هواپیما  ورود  مسیر  حاضر  حال  در  گفت: 

این  برای  مرکزی  بانک  هماهنگی  با  مبادله ای  ارز  دولت  و 
امنیت  با شورای عالی  تامین کرده است. همچنین  شرکت ها 
ملی برای ترخیص قطعات و هواپیما در کمترین زمان ممکن 
بانک  اینکه  بر  تاکید  با  است.بذرپاش  شده  انجام  هماهنگی 
واردات  مدار  به  باید  ملی  توسعه  صندوق  محل  از  مسکن 
نیاز شرکت های  مورد  تسهیلات  و  وارد شود  هوایی  ناوگان 
هواپیمایی را تامین کند، گفت: قرار بود صندوق توسعه ملی 
۲ میلیارد دلار در بانک مسکن سپرده گذاری کند تا به عنوان 
تسهیلات ارزان ارزی در حوزه حمل و نقل سرمایه گذاری 
ملی  توسعه  صندوق  با  توافقنامه ای  راستا  همین  در  شود. 

منعقد و تمهیدات لازم از سوی بانک مسکن اندیشیده شد.
نوید واردات  وی گفت: گزارش های شرکت های هواپیمایی 

تعداد قابل توجهی هواپیما در سال آینده را می دهد.
وزیر راه و شهرسازی از رفع مشکلات و موانع ورود ناوگان 
و  داد  خبر  حسینی  اربعین  زائران  جابه جایی  برای  خارجی 
گفت: در عملیات اربعین امسال شاهد رشد خوبی در بخش 

حمل ونقل جاده ای و هوایی و سایر شقوق هستیم.

بهادار  اوراق  و  بورس  سازمان  بورس های  بر  نظارت  مدیر 
 ۱۰ تزریق  برای  قانونی  فرآیندهای  و  اداری  مکاتبات  گفت: 
همت نقدینگی به صندوق توسعه بازار سرمایه انجام شده و 
این  انجام  برای  مرکزی  بانک  نهایی  تایید  انتظار  در  اکنون 

واریزی هستیم.
 قادر معصومی خانقاه از آخرین جزییات واریزی ۱۰ همتی 
خبر  سرمایه  بازار  توسعه  به صندوق  مرکزی  بانک  از سوی 
داد و اظهار داشت: در چند روز گذشته، مدیران و معاونان 
برای  مرکزی  بانک  مدیران  با  را  جلساتی  بورس  سازمان 

حمایت از بازار سرمایه برگزار کردند.
وی اعلام کرد: همچنین طبق جمع بندی انجام شده در جلسه 

قانونی  فرآیندهای  و  اداری  مکاتبات  بورس،  عالی  شورای 
برای واریز ۱۰ همت نقدینگی به صندوق توسعه بازار سرمایه 
انجام شده و اکنون در انتظار تایید نهایی بانک مرکزی برای 

انجام این واریزی ها هستیم.
بهادار  اوراق  و  بورس  سازمان  بورس های  بر  نظارت  مدیر 
تاکید کرد: امیدواریم به زودی مسائل اداری و مقرراتی رفع 

و مجوز واریز از طرف بانک مرکزی صادر شود.
از  لازم  پیگیری های  زمینه  این  در  گفت:  خانقاه  معصومی 
سایر  و  سرمایه  بازار  توسعه  صندوق  بورس،  سازمان  سوی 
ارکان و نهادها انجام شده و اکنون در انتظار جمع بندی بانک 

مرکزی برای ابلاغ مجوز و واریز این مبالغ هستیم.

عرضه ۱۸۲ هزار واحد مسکونی خالی به بازار مسکن در دو سال گذشته

واردات ۱۰ فروند هواپیما در ۲ ماه گذشته 

واریز ۱۰ همت به صندوق توسعه بازار سرمایه در انتظار تایید بانک مرکزی

دفتر مشارکت آب کشاورزی استان 
قزوین راه اندازی می شود 

 

دفتر  قزوین گفت:  استان  رییس سازمان جهاد کشاورزی 
پیگیری  هدف  با  قزوین  استان  کشاورزی  آب  مشارکت 
بخش کشاورزی  در  مدیریت آب  و  کنترل  های  سیاست 

راه اندازی می شود.
مشکل  عمده  مطبوعاتی  نشست  در  عطایی  حسین  محمد 
دانست  واحد  مدیریت  رویکرد  عدم  را  کشاورزی  بخش 
بخش  در  یکپارچه  مدیریت  اینکه  به  توجه  با  افزود:  و 
انرژی ، توزیع کود و... به عنوان   ، اعتبارات  های آب ، 
؛  نیست  اختیار بخش کشاورزی  در  امور  کننده  هماهنگ 

این بخش با مشکلات متعددی مواجه شده است.
وی اعلام کرد : به منظور ایجاد هماهنگی برای رفع موانع 
حوزه آبرسانی به بخش کشاورزی و تصمیم گیری واحد 
همکاری  با  کشاورزی  آب  مشارکت  دفتر  بخش  این  در 
در  پایلوت  به صورت  ای و جهاد کشاورزی  منطقه  آب 

استان قزوین راه اندازی می شود.
قانونی  دفتر   این  فعالیت  برای  که  نکته  این  بیان  با  وی 
تعریف نشده و پیگیر آیین نامه هیات دولت هستیم ادامه 
این  های  فعالیت  به  مربوط  جلسات  گذشته  سال  از  داد: 
مشترک  دفتر  و  قزوین  دشت  احیای  ستاد  عنوان  به  دفتر 
ابلاغ  صورت  در  و  شود  می  تشکیل  کشاورزی  آب 
جهاد  از  بخشی  و  ای  منطقه  آب  از  بخشی    ، نامه  آیین 
صورت  به  آب  منابع  از  حفاظت  موضوع  در  کشاورزی 

یکجا پاسخگو خواهند بود .
رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قزوین در ادامه در 
مورد مباحث زیست محیطی زه کشی کشاورزی دشت اله 
نیت جدا کردن بخش  با  کانال  این  داد:  توضیح  آباد هم 
سال  از  مرغوب  های  خاک  های  قسمت  از  دشت  شور 

۱۳۸۵ احداث شد .
در  کانال  این  اهداف کشاورزی  هر چند   : افزود  عطایی 
منطقه به دست آمد اما با توجه به عدم انتقال آب به پایین 

دست مشکلاتی ایجاد شد .
وی خشکسالی های چند سال اخیر و عدم ورود آب به 
دشت قزوین را از عمده دلایل مشکلات زیست محیطی 
دشت اله آباد دانست و گفت: عمق زه کشی و کانال آب 
در این محدوده در حدی نیست که موجب خشک شدن 

دشت اله آباد شده باشد .
رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قزوین توسعه پایدار 
مسائل  به  توجه  گرو  در  را  کشاورزی  بخش  فناوری  و 
که  است  حالی  در  این  گفت:  و  دانست  محیطی  زیست 
بخش  محیطی  زیست  مسایل  مجموعه  پیگیری  و  بررسی 
های  پساب  به  مربوط  های  آلودگی  جمله  از  کشاورزی 
دفتر  یک  در  فقط  صنعتی  های  شهرک  و  ها  دامداری 

متمرکز در سازمان جهاد کشاورزی پیگیری می شود . 
عطایی افزود: در حال حاضر پیگیر موضوع ورود پساب 
شهر های اقبالیه ، شریف آباد ، شال و قزوین به اراضی 
بخش کشاورزی شده ایم تا با احداث تصفیه خانه ، پساب 

ها به صورت تصفیه شده وارد اراضی کشاورزی شود .
وی در مورد فعالیت شرکت های دانش بنیان هم توضیح 
در  بنیان  دانش  کشاورزی  پایلوت  قزوین  چند  هر   : داد 
نحوه  علت  به  حاضر  حال  در  اما  شد.  معرفی  کشور 
ارزیابی و محدودیت صدور مجوز برای این شرکت ها ،  
فقط ۳ شرکت دانش بنیان در استان قزوین فعال شده اند .

بخش  در  گذاری  سرمایه  که  همان قدر   : کرد  تاکید  وی 
چندان  هم  بنیان  دانش  حوزه  در  است  پایین  کشاورزی 

موفق عمل نشده است.
قزوین - خبرنگار نسیم 

افزایش ظرفیت انبارش کالا در بندر 

چابهار با پروژه احداث انبار چندمنظوره

و  سیستان  دریانوردی  و  بنادر  مهندسی  و  فنی  معاون 
در  منظوره  چند  انبار  اجرای  کار  پیشرفت  از  بلوچستان 
در  انبارش  ظرفیت  افزایش  و  چابهار  بهشتی  شهید  بندر 
افزود:  خبر  این  اعلام  با  مومنی  داد.هادی  خبر  بندر  این 
پروژه ساخت انبار چند منظوره کالا در بندر شهید بهشتی 
گذاری  سرمایه  با  خصوصی  بخش  مشارکت  با  چابهار 
۸۸۰ میلیارد ریال به مساحت ۱۲۰۰۰ متر مربع در زمینی 
بندر  پسکرانه  در  مترمربع   ۱۲۳ و  هزار   ۱۷ مساحت  به 
می  احداث  حال  در  خوراکی  فله  زون  در  بهشتی  شهید 
انبار  ساخت  مانند  هایی  زیرساخت  کرد:  بیان  باشد.وی 
به  بنادر کشور  فاکتورهای زنجیره لجستیک  ترین  از مهم 
ویژه بندر شهید بهشتی چابهار است و نقش بسیار مهمی 
در افزایش ظرفیت و تسریع در عملیات تخلیه و بارگیری 
کالا دارند که در نهایت سبب افزایش جذابیت بنادر برای 
و  فنی  می شود.معاون  کشتیرانی  و خطوط  کالا  صاحبان 
درصدی   ۴۰ پیشرفت  به  اشاره  با  استان  بنادر  مهندسی 
مرحله  این  در  گفت:  منظوره  چند  انبار  احداث  پروژه 
نقشه  تایید  بندی، عملیات ژئوتکنیک،  برنامه زمان  مطابق 
فونداسیون  اجرای  و  ریزی  بتن  برداری،  خاک  سازه  ها، 
انجام شده و در مرحله نصب سازه سوله قرار داریم.وی 
افزود: با توجه به سرعت اجرای بالای کار پیش بینی می 
شود این پروژه زودتر از برنامه پیش بینی شده به مرحله 
بندر شهید  در  انبارش کالا  برسد و ظرفیت  برداری  بهره 

بهشتی افزایش باید.  زاهدان-خبرنگار نسیم
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نخست  فاز  گفت:  فارس  استان  آبفا  شرکت  عامل  مدیر   
یکی از بزرگترین طرح های زیست محیطی شرق فارس در 

شهر داراب آماده بهره برداری است. 
رئیس  عسکری  جواد  محمد  با  دیدار  در   ، شبانی  علی 
زیست  محیط  طبیعی،  منابع  آب،  کشاورزی،  کمسیون 
دشت  زرین  و  داراب  شهرستان های  مردم  نماینده  و 
فرماندار  اقتصادی  خلیل  و  اسلامی  شورای  مجلس  در 
شهرستان داراب گفت: در سال گذشته که بر اثر استمرار 
رودبال  سد  ذخائرآب  شدید  کاهش  و  خشکسالی ها 
تنش  دچار  فارس  روستاهای شرقی  و  شهرها  از  تعدادی 
معرض  در  داراب  شهرستان  گرفتند،  قرار  شدید  آبی 
بیشترین چالش ناشی از آن بود که پیگیری های اثربخش 
و مستمر نماینده مردم شهرستان های داراب و زرین دشت 
وزارت  ویژه  های  حمایت  و  اسلامی  شورای  مجلس  در 
تلاش های  با  همراه  فارس  استان  ارشد  مسئولین  و  نیرو 
شبانه روزی شرکت آبفا فارس و ایجاد مجموعه ای از منابع 
از  جلوگیری  و  بحران  مدیریت  به  منتج  آبرسانی،  جدید 

بروز تنش های اجتماعی ناشی از آن شد.
وی با اشاره به اینکه طی سال های اخیر پروژه های آبرسانی 
شهرستان  در  چشمگیر  اعتباری  صرف  با  توجهی  قابل 
 ۲ نیز  ماه گذشته  اظهار کرد: در  اجرا شده است،  داراب 
طرح آبرسانی شامل پروژه تأمین آب روستای شهرک فجر 
و طرح آبرسانی به جنت شهر وارد مدار بهره برداری شد.

شبانی اضافه کرد: طرح های تأمین آب دیگری بر اساس 
اولویت در شهرستان داراب در حال اجراست که با توجه 
به تخصیص اعتبارات مورد نیاز، عملیات اجرای این طرح 

ها تسریع می یابد.
های  طرح  بر  علاوه  شد:  یادآور  فارس  آبفا  مدیرعامل 
شهرستان  در  اخیر  سال های  طی  که  گسترده ای  آبرسانی 
داراب اجرا شده است، طرح های زیاد دیگری نیز مورد 
لزوم است که اجرای آن محتاج تخصیص اعتبارات مورد 

نیاز است.
فاز  کرد:  اظهار  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  وی 
محیطی شرق  زیست  بزرگترین طرح های  از  یکی  نخست 
جمع آوری،  تأسیسات  احداث  قالب  در  نیز  فارس  استان 
تصفیه و دفع بهداشتی فاضلاب شهر داراب، مراحل پایانی 
خواهد  بهره برداری  به  زودی  به  که  می کند  طی  را  اجرا 

رسید.
شبانی بیان کرد: شرکت آبفا فارس طرح های تشویقی و 
تسهیلی مناسب و مطلوبی را برای خرید انشعاب فاضلاب 
توسط مردم در نظر گرفته است که امیدواریم مردم فهیم 
این شهر با خرید انشعاب هم به توسعه شهر کمک کنند و 

هم ما را در ارائه خدمات بهتر یاری دهند.
آبفا  شرکت  عامل  مدیر  و  مدیره  هیأت  رئیس  گفته  به 
فارس، طرح جمع آوری و دفع بهداشتی فاضلاب منتج به 
توسعه بهداشتی، اقتصادی، صنعتی و کشاورزی در منطقه 
می شود که کمترین اثر آن اشتغالزایی ناشی از آن خواهد 

بود.
آب،  کشاورزی،  کمسیون  رئیس  عسکری،  جواد  محمد 
و  اسلامی  شورای  مجلس  زیست  محیط  و  طبیعی  منابع 
در  دشت  زرین  و  داراب  شهرستان های  مردم  نماینده 
پاره ای  بیان  به  این دیدار،  نیز در  مجلس شورای اسلامی 
در  و  پرداخت  مناطق  این  در  آب  تأمین  اولویت های  از 
خصوص هر گونه همکاری به منظور تأمین اعتبارات مورد 

نیاز قول مساعد داد.

ارائه خدمات شبانه روزی سوخت رسانی 

به زائرین اربعین در بزرگترین شاهراه 

عبوری استان قزوین

فرآورده های  پخش  شرکت  مدیر  انتظاری،  عبدالرضا 
مطلوب  و  مستمر  خدمات  ارائه  از  قزوین،  منطقه  نفتی 
مسیرهای  در  حسینی  اربعین  زائرین  به  سوخت رسانی 

عبوری استان قزوین خبر داد. 
وی گفت: با توجه به اینکه استان قزوین یکی از محورهای 
استان های  از  زائرین  تردد  برای  کشور  اصلی  مواصلاتی 
شرقی، شمالی و مرکزی است، جلسات هماهنگی منظم با 
صنف جایگاهداران و شرکت های موزع گاز مایع برگزار 
شده است. وی افزود: با هماهنگی انجام شده، کارت های 
اضطراری بنزین و نفتگاز برای اتوبوس های حامل زائرین 
قرار گرفته  اختیار جایگاه های سوخت  در  میزان کافی  به 

است.
مراسم  که  کرد  امیدواری  ابراز  قزوین  منطقه  مدیر   
پیاده روی اربعین امسال با شکوهتر از سال های قبل برگزار 
شود و شرکت پخش فرآورده های نفتی قزوین با تامین و 
حضور  تسهیل  در  را  خود  نقش  سوخت،  به موقع  توزیع 

زائرین ایفا خواهد کرد.
قزوین - خبرنگار نسیم 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
تعیین تکلیف  نامه قانون  رسمی آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین 

وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمي
برابر رای شماره 1403۶031۸004003۶۸۷ مورخه 1403/03/29 موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی رودبار، تصرفات آقای فیروز راسخی هرزویلی فرزند نوراله مورد تایید 

قرار گرفت .
ا ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل قسمتی بر اعیان احداثی به مساحت 1/22 متر 
مربع به شماره پلاک فرعی 909۸ مجزی از پلاک 1۶94 و 1۶9۵ و 1۶9۶ فرعی 
مالکیت محمد علی محمدی  از  منجیل بخش 19 گیلان  واقع در   1 اصلی  از 
کلشتری به آدرس شهرستان رودبار است. منجیل محرز گردیده لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت 
انتشار  تاریخ  از  باشند میتوانند  به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
از  پس  و  تسلیم  اداره  این  به  را  خود  اعتراض  ماه  دو  مدت  به  آگهی  اولین 
اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به 
انقضای مدت مذکور و  بدیهی ست در صورت  نمایند.  تقدیم  مراجع قضایی 

عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول 1403/0۵/1۵
تاریخ انتشار نوبت دوم 1403/0۵/30

رئیس  اداره ثبت اسناد و املاک رودبار-انوش اکبری 
م الف ۸۶9

***********************
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 

رسمی
اگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 

ثبتي اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شماره 1403۶031۸004003۷91 مورخه 1403/03/30 موضوع قانون 
در  مستقر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین 
تایید  مورد  اله  احسان  فرزند  الیزئی  همتی  رقیه  تصرفات  رودبار  ثبتی  واحد 

قرار گرفت.
1 - ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 33۷۶/۷0 متر مربع به شماره 
پلاک فرعی 241 مجزی از پلاک ۷۸ فرعی از اصلی ۵ واقع در رزگاه بخش 
1۸ گیلان از مالکیت کربلائی نبی قربانی رزگاهی و غیرو به آدرس شهرستان 
رودبار - رزگاهی - محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
مالکیت  به صدور سند  نسبت  اشخاص  میشود در صورتی که  نوبت آگهی  دو 
متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه 
نمایند.  تقدیم  به مراجع قضایی  را  اعتراض دادخواست خود  تسلیم  تاریخ  از 

طبق  اعتراض  وصول  عدم  و  مذکور  مدت  انقضای  صورت  در  است  بدیهی 
مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول 1403/0۵/1۵
تاریخ انتشار نوبت دوم 1403/0۵/30

رئیس  اداره ثبت اسناد و املاک رودبار-انوش اکبری 
م الف ۸0۷

***************
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 

رسمی
تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   13 ماده  و  قانون   3 ماده  موضوع  آگهی 
شماره  رای  برابر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  و  ثبتی  وضعیت 
1403۶031۸01۷001413 مورخ 1403/02/2۷ هیات اول موضوع قانون تعیین 
واحد  در  مستقر  سند رسمی  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  تکلیف وضعیت 
ثبتی حوزه ثبت ملک رضوانشهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای خانم 
محمد حسین خلیلیان فرزند مهدی بشماره شناسنامه ۵001 صادره از اصفهان در 
شش دانگ یک قطعه زمین به مساحت 2۷2 متر مربع مشتمل بر یک باب خانه و 
محوطه پلاک 1۸۵ فرعی از 21 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 2۸ فرعی 
مالک  از  خریداری  گیلان   2۷ بخش  خاله  سیمبر  قریه  در  واقع  اصلی   21 از 
رسمی آقای خانم عبدالعزیز امیری طالش محرز گردیده است. لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی میشود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول 1403/0۵/1۵
تاریخ انتشار نوبت دوم 1403/0۵/30

رئیس  اداره ثبت اسناد و املاک –کیانوش کیانی نژاد 
م الف 913/۵13   شناسه 1۷۶1۶19

******************
آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
شهرستان سیاهکل آگهی موضع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین 
ثبت شهرستان  فاقد سند حوزه  اراضی و ساختمان های  و  ثبتی  تکلیف وضعیت 

سیاهکل
برابر رای به شماره 1403۶031۸0130040۵0 مورخه 1403/04/0۶ هیات موضع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی سیاهکل تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای / خانم - سید 
مرتضی موسوی فرزند سید احمد ش ش 1 کد ملی 0۵۵9۷۵4442 صادره از 

خمین - ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر بنای احداثی به مساحت 242/۶0 
متر مربع به شمار پلاک فرعی 440 مفروز و مجزی شده از 34 فرعی از سنگ 
شهرستان  نشانی  به  گیلان   1۶ بخش  سیاهکل  کاجان  قریه  در  واقع   34 اصلی 

سیاهکل روستای کاجان از مورد مالکیت آقای حسین صابر سرشکی 
لذا به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 1۵ آگهی میشود هر کس اعم 
از مجاوران و صاحبان حقوق و مالکین مشاع نسبت به اصل و حدود و مفروزی 
پلاک فوق و اخواهی داشته باشد میتواند از تاریخ انتشار آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد شهرستان سیاهکل تحویل و ظرف مدت 
اداره  به  را  آن  گواهی  و  تسلیم  دادخواست  صالحه  قضایی  مراجع  به  یکماه 
از تقاضای مدت قانون مذکور  نماید در غیر این صورت پس  متبوعه تحویل 
برابر مقرارت نسبت به صدور سند مالکیت نیز مراجع متضرر به دادگاه نخواهد 

بود تاریخ انتشار نوبت اول 1403/0۵/1۵
تاریخ انتشار نوبت دوم 1403/0۵/30

رئیس  اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان سیاهکل-عباس شعبانیان کوجلی
م الف 10۶9/1 

***
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی شهرستان لاهیجان  فاقد سند رسمی حوزه  ثبتی واراضی و ساختمانهای 
برابر رای بشماره 1403۶031۸00۵0100۷0 مورخه 1403/0۵/۸ هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
متقاضی معصومه خادم  بلا معارض  مالکانه و  ثبتی لاهیجان تصرفات  در واحد 
صادره   2۷21۶۵9391 ملی  کد  و   ۵93 شش  به  رضا  محمود  فرزند  لاهیجی 
به  احداثی  بنای  بر  مشتمل  زمین  قطعه  به ششدانگ یک  نسبت   - از لاهیجان 
مجزی  و  مفروزی   12100 فرعی  پلاک  شماره  به  مربع  متر   ۶4۸/30 مساحت 
شده از پلاک 12۶ و 4۷9 فرعی از اصلی یک واقع در قریه بیجاربنه لاهیجان 
بخش 14 گیلان به نشانی لاهیجان - حسن بکدشت از مورد مالکیت بدرالسادات 
هدایتی محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 
1۵ روز آگهی می شود و در صورتی که اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 2 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از 
تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصولگواهی اقامه دعوی طبق مقررات 
به  مانع مراجعه متضرر  نیز  مالکیت  مالکیت صادر خواهد شد صدور سند  سند 

مراجع ذیصلاح نخواهد بود .
رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان لاهیجان -شهریار سلیمی بازنشین

تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/0۵/1۶
 تاریخ  انتشار نوبت دوم : 1403/0۵/30

م الف 1100/1
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با نثرهای ادبیکروب رضایی و آیینگی » از لاهوتی تا فرانو«
 فاطمه قنبری زیازی) ماه(

*شهریور
شهریور است و ؛

پایان خوشه های زردی که رسیده است؛
نبض قدم های شهریور؛

از شوق دیدن مهر تند می زند؛
بوی مهر می آید؛

و بی مهری های زیادی را از سر گذرانده؛
ایستاده تمام قد؛

تا  امرداد را به مهر وصل کند؛
ونیم روزهای داغ را به قرارهای پاییزی ؛

و طعم  هندوانه را به انارهای خونین؛
شهریور است ؛
مرزی بین سال.

*وسوسه
هر چیزی معیاری برای شناخت دارد ؛

گل به زیبایی اش؛
عطر خوب به رایحه اش؛

دوست به معرفتش؛
سال خوب به بهارش؛

و شخصیت هرکس ،به پایداری اش در برابر وسوسه.
انسان به وسوسه افتاد ؛

سیب راچید؛
با هزاران اتفاق دیگر.

*حوصله
نگاهم؛

مکتب به مکتب ،
و در دیوان اشعارم ، مثل همیشه حرفهایی روبه روی 

آیینه؛
و من؛

واژه به واژه مثنوی ام را ؛
در برهوتی که حرف بی معناست؛

حک خواهم کرد ؛
تا حوصله تنهایی سر رَوَد؛

مشتی باد خواهم خرید برای قاصدک ها؛
تا حرف هایم را؛

کوه به کوه و دریا به دریا پرواز دهند؛
تا شاید روزی؛

کسی بیاید به آرامگاه واژگانم؛
و درکم کند.

*معلم
در تقویم چشمانت هزار بهار می بینم؛
در آسمان این شهر خدایی می بینم؛

خدایی که هر ناممکنی را ممکن می سازد؛
دعا می کنم کسی که الفبای نوشتن را به من آموخت، 

همیشه سلامت باشد.
خدا کند همانگونه که اندوه کودکی ام را با دستانت  پاک 

کردی ؛
سرزمین قلبت عمیق، آرام و صیقلی باشد تا رنگین کمان 

عشق در آن متجلی شود.
دعا می کنم در سرزمین شعرهایم؛
همان گونه که مصرع به مصرع ؛

دستانم را گرفتی تا قافیه را نبازم و بتوانم مانند تو؛
غزلی زیبا خلق کنم؛
که تو شایسته ی آنی.

*زندگی
بی راه های زیادی را در زندگی طی کردیم؛

و همیشه فکر می کردیم سر به راه و رو به راهیم؛
مسیرهایی که گاهی اوقات به غم می رسید  به درد، 

گاهی هم به عشق.
اما،باز هم متوجه نمی شدیم در کدام راه ایم.

خدایا راه های زندگیمان را رو به نور باز کن و  به 
شادی، به عشق.

خدایا هیچ کدام از مارا، در مسیرهای زندگیمان سردرگم 
نکن؛

چون کلافی، کلافه و سر درگم  و  وامانده مگردان.
خدایا عشق را در دلهای مان جاری کن و مسیرهای 

زیبای، زندگی را نمایان!
*کویر

وقتی در اوج تمنا؛
نگاهم سمت خدا موج می زند

وقتی کفر چشمانم، 
در حجم دردهایم تو را می طلبد؛

و در روبه رویت بساط دست هایم پابرجاست؛
و من با این همه درد کم می آورم ؛

وقتی روح تشنه ی کویری ام با مصائب دردمند  شخم 
می خورد؛

و تو چیزی  نمی گویی؛
  بر این باورم ؛

که استاد همیشه موقع امتحان سکوت می کند

تدبیر 
*محسن آریاپاد

حبس بودم در خودم؛ چشمِ تو آزادم نمود
ضعفِ بی عنوانی ام را دور از یادم نمود

گویی انگار این جهان یک دم دگرگون گشته است
عاری از بی حسّی و سستی، قلمدادم نمود

پنجه ی سلولِ فردیتّ، که بر من سلطه داشت-
با نگاه ات، محو شد؛ بی تیشه، فرهادم نمود

آرزویم بود تا بر تکیه گاهی سر نهم
اعتمادت بر نیازم، با تو هم زادم نمود

فوجِ امواجِ توان بخشِ کشش پردازی ات-
شاهکاری را که من در دام اش افتادم؛ نمود

شد حواس ام جمع؛ چون )داد(م، هوایی خام بود
زیرِ تدبیرِ تو بودن، خوب بی )داد(م نمود

من اگر در خلوت ام، گاهی رفیق ام )داد( بود-
اینک انبوهِ فراخوانِ تو، فریادم نمود

دیرگاهانی ست در خطّ ات، که با من کشف شد-
کهکشان گردِ رخ ات هستم که رخ دادم نمود
داشتم بی ذوق و بی انگیزه ویران می شدم
رنگِ آفاقِ دو چشمانِ تو آبادم نمود.

یک عمر
*دکتر ناصر حامدی

سرد است هوا، دَم به که باید بسِپارم؟
غم کشت مرا، غم به که باید بسِپارم؟

شادی به هر آن کس که رسیده ست، مبارک
ناشادیِ عالم به که باید بسِپارم؟

پرسوزتر از من نفسی نیست در این شهر
این آهِ دمادم به که باید بسِپارم؟

ای مرگ! مرا جانی اگر مانده تو بردار
چیزی که ندارم به که باید بسِپارم؟

ای عشق که سرباز تو بودم همه ی عمر
فرمان بده، پرچم به که باید بسِپارم؟
یک عمر خودم را به امان تو سپردم

ماندم که تو را هم به که باید بسِپارم...؟

رباعی
* فرحناز حبیبی گوابری

*یک
با دامنی از  خیال  بر می گردم 
در موقع  گرم سال بر می گردم 
با گرمی و خستگی  رفیقم زیرا 

دارم به سوی  شمال  بر مي گردم 
*دو

یک بال فقط ، برای پرواز  کم است
در دفتر  شعر  چشم  انداز  کم است 

در نسخه  نوشته  عشق  هر شب یک شعر 
هر جور  نگاه  می کنم  باز  کم است

ستاره 
*سید جلیل سید هاشمی

نشسته ام بنویسم غزل، میسّر نیست
تو نیستی... غزلم عاشقانه دیگر نیست
نگاه کن همه ی شهر عاشقت بشود

که گفته چشم تو از چشم آهوان سر نیست؟
یک اتفّاق قشنگی، که در تمامی عمر
به جز نگاه تو، چیزیم در برابر نیست

تو باش و چشم تو، هرگز برای من چیزی
از این ستاره ی دنباله دار بهتر نیست

بیا و مشت خودت را برای من وا کن
اگرچه حاصلم از عشق، غیر خنجر نیست

هزار بار سرودم تو را و می دانم
هنوز قصّه ی زیبایی ات مکرّر نیست...

از تنبور تالش و آواز دیلمان تا زرد ملیجه؛

گیلان؛ سرزمین شعر و موسیقی و ترانه
و  موسیقی  و  گیلان سرزمین شعر  گیلانی گفت:   یک شاعر 
و  شعر  حضور  بنگریم؛  دیار  این  هرجای  به  و  است  ترانه 
موسیقی را در زندگی روزمره مردم می ببینیم از تنبور تالش و 

زرد ملیجه گرفته تا آواز دیلمان.
کرد:  اظهار  ایسنا  با  گفت وگو  در  آستانه  پورحسن  علی 
موسیقی و ترانه های فولکلور برگرفته از غم و شادی مردم و 
محیط هر منطقه است. در گیلان اشعاری که از گذشته وجود 
دارد که از دریا و جنگل، رودخانه و آواز پرندگان و شرشر 
باران  گرفته شده که هنوز هم زنان و مردان آنها را در شادی 
هایشان و گاه در شالیزارها و چای باغ ها زمزمه می کنند.وی 
با بیان اینکه جایگاه شعر و موسیقی فولکلور گیلان در عرصه 
هنر کشور جایگاه بسیار فاخری است، افزود: گیلان شعرا و 
آثار  از  مردم  امروزه  و  دارد  و  داشته  بزرگی  های  خواننده 
ارزشمند آنها خاطره ها دارند و در واقع این آثار؛ نوستالژی 
مردم گیلان است.پورحسن با اشاره به اینکه مردم گیلان اهل 
است،  موزون  زندگی شان  و  هستند  ترانه  و  موسیقی  و  شعر 
میوه  ماهی فروش و  بازار رشت که می رویم  به  تاکید کرد: 
فروش با موسیقی حرف می زنند و با شعر محصول خود را 

عرضه می کنند.
مشخص  فولکلور  ترانه های  شاعر  هرچند  اینکه  بیان  با  وی 
نیست و در واقع شعرهایی است که همانند ضرب المثل ها و 
افسانه ها سینه به سینه و نسل به نسل منتقل شده و به امروز 
نیز  ترانه و شعر که گاهی  نوع  این  افزود: شاید  اند،  رسیده 
به همت هنرمندان بازسازی و تنظیم مجدد شده از نظر ادبی، 
وزن و قافیه دقت لازم را نداشته باشد اما چون برخواسته از 
نهاد مردم آن منطقه است شیرینی خاصی دارد. با روح آدمی 

هماهنگ است و لاجرم بر دل می نشیند.
این هنرمند با بیان اینکه هنر در ذات خود رو به تکامل بوده 
و حرکت رو به جلو دارد، افزود: در همه عرصه های هنری 
از جمله موسیقی این حرکت رو به جلو باعث رشد هنر است 
ولی برای این تکامل نباید ارتباط با گذشته را قطع کرد باید 

به گذشته توجه داشت و آن را درست دید و درست فهمید.
پورحسن تصریح کرد: معتقدم هنر به ویژه آثار فولکلور در 
ذات خود نامیرایی دارد و هیچ وقت نمی میرد ممکن است 
کمتر  و  مهجور  دوره  یک  یا  و  شود  دیده  کمتر  زمانی  در 
هنر  از  اگر  لذا  نیست  ذاتش  در  مرگ  اما  باشد  توجه  مورد 
عرضه  صحیح  و  استفاده  درست  فولکلور  و  سنتی  موسیقی 
اجرای  آن  نمونه  که  می کند  پیدا  را  خودش  مخاطب  شود 

کنسرت های بومی و محلی است که با استقبال بسیار خوبی 
نواحی  موسیقی  شنیدن  به  مند  علاقه  مردم  می شود.  روبرو 
پیدا  تا جایگاه خود را  باید درست عرضه شود  هستند فقط 
کرده و بتواند در دنیای امروز و در کنار موسیقی های دیگر 

خودش را به روز رسانی کند.
این هنرمند گیلانی در پاسخ به این سوال که آیا می توان بین 
موسیقی فولکلور و موسیقی جدید؛ پیوند برقرار کرد و این 

دو را تلفیق کرد؟ 
فراموش  فولکلور  اصالت موسیقی  تا  بود  مراقب  باید  گفت: 
نشود در واقع با حفظ گذشته و نگاه به آینده می توان  این 

مسیر را رفت و آثار خوبی هم تولید کرد.
از  مسیر  این  در  اینکه  به  اشاره  با  هنر  عرصه  فعال  این 
که  اساتیدی  از  کرد:  تاکید  شویم،  غافل  نباید  پیشکسوتان 
از جان مایه گذاشتند و سال ها وقت خود را صرف یادگیری 
هنر فولکلور کردند نباید غافل شد. در واقع این اساتید یک 
گنجینه هستند که باید به آنها بها داد و قدر این ها را دانست.

وی افزود: ضمن اینکه باید به جوانان مستعد نیز میدان داد 
منتها جوانان نباید کم حوصله باشند. 

به اوج رسیدن یک پروسه کوتاه مدت نیست و دستگاه های 
متولی از جمله فرهنگ و ارشاد اسلامی، حوزه هنری و صدا 
و سیما می توانند کمک کنند تا جوان های مستعد، هنر خود 

را درست عرضه کنند
.پورحسن تصریح کرد: در سالهای اخیر نه فقط در موسیقی 
از  مختلف  های  در حوزه  و  ملی  موسیقی  در  بلکه  فولکلور 
جمله آئینی و دفاع مقدس آثار خوبی تولید و پخش شده و 

آثار فاخری نیز در جشنواره ها عرضه شده است.

از تابستان چشمانت
کلمات اشک می ریزند

بر دفترچه ی خاطراتی که
دیروز ها

گاهی تلخ
گاهی شیرین

با قلم  ات حرف می زدند
مثل خنیاگری پرنده یی که

همه ی فصل ها
بهاری می خواند.

تابستان چشمانت 
به تلنگری ورق می خورد

تیر می کشد
و مردادِ یادها

در کتاب شهریور خلاصه می شود 
و تو

هرثانیه ی عشق ات
خاطراتی ست که
رودخانه رودخانه

عبورش بن بست ندارد

تا  »از لاهوتی  گیلانی  آشنای  نام  از شاعران  کروب رضایی 
فرانو« نگاهی گذرا به جریان شعری بعد از نیما را در کارنامه 

ی ادبی خود ثبت کرد.
این اثر پژوهشی را انتشارات بلم آستارا چاپ و روانه ی بازار 
نشر کردو با فصل های: نگاهی گذرا به جریان های شعری/ 
منتشر  شعرهای  مجموعه  به  نگاهی  فرانو/  شاعران  با  فرانو/ 
شده در قالب فرانو پیش روی مخاطبان قرار می گیرد و بی 
اثرگذاری  اثر مرجع می تواند راهنمای  به عنوان یک  تردید 
به ویژه در معرفی جریان شعر فرانو که مبدع اش«اکبر اکسیر« 

شاعر نامدار گیلانی است باشد.
کروب رضایی دو کتاب شعر » ما دانه دانه سنگ می خوریم« 
و »چوپانی که بوی گرگ می دهد« در کارنامه ی ادبی خود 

دارد و در زمره ی شاعران فرانو است.
برای درنگ بیشتر در این اثر ماندگار ، متن مقدمه ی کتاب را 
که به قلم کروب رضایی است با هم می خوانیم و آرزومندیم 

این شاعر فروتن همیشه بدرخشند:
مقدمه 

 ۱۳۸۸ سال  می سراید.  نو  شعر  لاهوتی  بار  نخستین  وقتی 
متفاوت  نیما  نو  شعر  سرایش  سال  با  که  است  خورشیدی 
است. نام اصلی او ابوالقاسم الهامی است وی در سال ۱۲۶۴ 
خورشیدی در کرمانشاه متولد و در فروردین۱۳۶۶در مسکو 
و  پرفراز  زندگی  که  بود  نظامی  یک  او  است.  رفته  دنیا  از 
اهل  اما  یا کفش دوزی ساده  پدرش کشاورز  داشته؛  فرودی 
می آید.  تهران  به  که  داشته  ۱۶ سال  ، وی  بود  و شعر  ادب 
منتشر  نو  ایران  و  حبل المتین  روزنامه  در  اشعارش  نخستین 
زمینه  در  و  بوده  آزادی خواهانه  ذهنیتی  دارای  او  می گردد. 
تقی  به  نسبت  همین  است،  برده  صحنه  به  آثاری  هم  تئاتر 
داده  ـ  بوده  نو  شعر  تئوریسین  و  تحلیل گر  که  ـ  نیز  رفعت 
می شود. از تقی رفعت که بگذریم از لاهوتی و اشعارش در 

اینجا پرانتزی باز می کنم و می بندم: 
کاوه آهنگر 

قصیده کرملین 
تاج و بیرق 

ادبیات سرخ 
ایران نامه 

جنگ آدمیزاد با دیو 
ایران  در  پوتیه«  »اوژن  اینترناسیونال  سرود  مترجم  اولین  او 

می باشد: 
برخیز ای داغ لعنت خورده دنیای فقر و بندگی/ 

جوشیده خاطر ما را برده به جنگ و مرگ و زندگی/ 
باید از ریشه براندازیم کهنه جهان جور و بند/ 

و آنگه نوین جهانی سازیم هیچ بودگان هر چیز گردند . . . 
به  قطعه  ده  حدود  »لاهوتی  است:  معتقد  لنگرودی  شمس 
برای او و شعر نوین  این نوگرایی  نیمایی نوشت ولی  روال 
فقط در  قطعات،  این  نوآوری  نیاورد. چراکه  افتخاری  ایران 
مفاهیم و  تنها گاهی  بود؛ و  بیرونی شکل( شعر  قالب )وجه 
قالب  و  لباس  در  شعری،  هیچ صور  بدون  را  تازه  مضامین 

شکسته ارائه می داد« (لنگرودی، ۱۳۷۷: ۳۰). 
تحت  خود  دکترای  رساله  در  شهریاری  باوندی  علی اصغر 
قطعه های  استناد  به  تاجیکستان«  در  شعر  تحول  »سیر  عنوان 
سروده شده ذیل از استاد صدرالدین عینی، ایشان را نخستین 

سراینده شعر نو در ادبیات فارسی عنوان نموده اند درحالی که 
پیش تر در »تاریخ تحلیلی شعر نو« اثر شمس لنگرودی اولین 
برده  نام  لاهوتی  ابوالقاسم  از  می سراید  نو  شعر  که  شاعری 

می شود. 
سبحان الله!  

امروز به ما حادثه صعب رسید  
از گردش چرخ فلک دولابی  

پرسند ز سال  
آه بی پایان کش  

برگو بدحال . . .  
ای وطن!  

غیر از خرابی تو دگر نیست کارشان  
آن ها که ادعای ولای تو مي کنند  

گر خدمتی کنند به نام تو فی المثل  
از بهر نام خود، نه برای تو مي کنند  
آنان که از حریم تو مهجور مانده اند  
چون عینی غریب دعای تو مي کنند 

مارش حریت پنج سال قبل از افسانه نیما توسط صدرالدین 
عینی شاعر تاجیکی در قالب اشعار نو سروده شده است: 

ای ستمدیدگان، ای اسیران!  
وقت آزادی ما رسید  

مژدگانی دهید، ای فقیران!  
در جهان صبح شادی دمید . . .  

هر ستمگار دون خرم و شاد  
سال ها جام عشرت چشید  
در شب تیره جور و بیداد  
هر ستمدیده محنت کشید 

خورشیدی   ۱۳۰۱ دی ماه  در  که  است  یوشیج  نیما  این  اما 
شعر افسانه را می سراید و در روزنامه قرن بیستم به سردبیری 
نو  شعر  پدر  به عنوان  نامش  و  می شود  منتشر  میرزاده عشقی 

فارسی ماندگار می شود. 

» در دهه چهل، شاعران نسل دوم و گروهی از شاعران نسل 
روش  و  راه  شعر  در  تازه  تجربیات  به  دستیابی  برای  اول 
خویش را برگزیدند. از این میان می توان به شاملو اشاره کرد 
که به سرعت از شعر نیمایی فاصله می گیرد و به شعری دست 
به شعر سپید مشهور می گردد. در  پیدا می کند که اصطلاحاً 
این نوع شعر از وزن و قافیه خبری نیست. در واقع این خود 
آرایش  نوع  و  آن ها  مهندسی  چینش  در  که  هستند  کلمات 
می گوید:  فروغ  دارد.  وجود  ویژه ای  آهنگ  آن ها  خاص 
من جمله را به ساده ترین شکلی که در مغزم ساخته می شود 
میان  از  که  است  نخی  مثل  وزن  و  می آورم  کاغذ  روی  به 
حفظ  را  آن ها  فقط  شود.  دیده  بی آنکه  مي شود  رد  کلمات 

می کند و نمی گذارد بیفتند.
شعر سپید تحول قطعه ادبی یا نثر آهنگین است و الهام گرفته 
نفثه  و  بیهقی  تاریخ  صوفیه،  متون  نظیر  فارسی  کهن  نثر  از 
المصدور که خود دردنامه آهنگینی شعرگونه است. درواقع 
ترجمه های«  از  »الهام  موضوع  فوق،  موارد  همه  انضمام  به 
تأثیر  دیگران  و  الیوت  الوار،  پل  لورکا،  اشعار  مانند  غربی 
که  کاری  همان  نظیر  داشته اند،  فرایند  این  در  فزاینده ای 

لاهوتی با شعر اوژن پوتیه و ترجمه آن انجام می دهد. 
سپانلو معتقد است: شعر سپید »شعری است که بدون طلیعه 

نیمایی آن ممکن نبود به کرسی بنشیند«.
بعضی مدعیان تحصیل کرده فرنگ هم خود را از بانیان شعر 
شیبانی  منوچهر  مدعی  شعر  مجموعه  اولین  می دانستند.  نو 
از  قبل  البته  شد  بازار  وارد  »جرقه«  نام  با   ۱۳۲۴ سال  در 
 )۱۳۱۸( دانسته  نو  مبتکر شعر  را  کیا خود  تندر  پرتو  نیز  او 
اما  بودند  مدعیان  این  از  هم  نیما  پسرخاله  و  خانلری  ناتل 
این  صحت وسقم  در  گرچه  نمی دادند  بروز  را  موضوع  این 

موضوعات مباحث و نظرات متعددی موجود است .
اشعار  ترجمه  نشریات،  و  روزنامه ها  در  رضاشاه،  دوره  در 
به چاپ  با عنوان شعر منثور  فرنگی مثل »دریاچه لامارتین« 
نبوده  سپید چیزی  که شعر  معتقدند  عده ای  می رسیدند حتی 
آن،  از  قبل  به  را  حرکت  این  و  شود  شروع  شاملو  با  که 
حتی به لاهوتی نسبت می دهند. نیما با همه مخالفانی که در 
زمان خود داشت یا هنوز دارد پیروان قابل توجهی برای خود 
دست وپا می کند و ظرفیت تازه ای به شعر کهن فارسی ـ که 
بعد  اما  بود ـ می دهد،  تکرار دل مرده شده  از  بعضی  به زعم 
یا  است  کردن  پیراهن عوض  پی  در  توگویی  نو  او شعر  از 
شاید عده ای به زور سعی دارند پیراهنش را عوض کنند. در 
ادبی  مختلف  سبک های  و  رویه ها  پیشنهاد ها،  اخیر  سال های 
نام  به  ناگزیر  که  گرفته  قرار  شعر  راهیان  روی  پیش  آن قدر 

بردن بعضی از آن ها هستم. 
قابل  نمره  و سپید، که  نیمایی  اشعار  از  بعد  راستا  در همین 
نو، حجم، مدرن،  اشعار موج  از مخاطبانشان گرفتند،  قبولی 
دیجیتالی،  شعرتوگراف،  حرکت،  اشیا،  شعر  پست مدرن، 
این  و  درآوردند  ادبی  جامعه  از  سر  پرطمطراق  خواندیدنی 
آستارایی و حلقه  اکسیر، شاعر  اکبر  از دهان  اواخر صدایی 
ادبی »فرانو« به گوش رسید. در این پژوهش سعي بر آن دارم 
تا لاهوتی و نیما و مافی ها را و راه نه چندان طولانی اشعار 
نیمایی را به »فرانو« برسانم و آینده مبهم و تاریک یا روشن 
و نویدبخش آن را در حد توان و مجال نوشته مورد تحلیل 

قرار دهم.

کلمات اشک
*فرامرز محمدی پور

سیده فریبا حسینی دیوشلی با
 مجموعه شعر »آوای دیوشل«

سیده فریبا حسینی دیوشلی 
مجموعه  لنگرودی  شاعر   ،
شعر » آوای دیوشل » را به 

ناشر سپرد.
این شاعر لنگرودی با اعلام 
این خبر گفت:آوای دیوشل 
به گزینی از شعرهای سپید 
با دوفصل، شعر با موضوع 
آزاد و فصل دیگر شعرهای 

انتشارات  از  یکی  اختیار  در  چاپ  برای  که  است  آیینی 
قرار گرفته است.

سیده فریبا حسینی دیوشلی ، دبیر نشست های ادبی اداره 
تحصیل  ریاضی  رشته  در  که  لنگرود  وپرورش  آموزش 
به رشته ی تحصیلی ام سعی  با توجه  افزود:  کرده است 
کرده ام مثل شاعر نامدار » کیومرث منشی زاده« در اشعارم 
نمادهای ریاضی بیاورم و این پیوند در ساختار ادبی به نظر 
م  آرامش ویژه ای دارد و شعر را خواندنی می کند.شایان 
ذکر شاعر مجموعه شعر آوای دیوشل چند سالی است در 
خلوت خود به شعر رویکرد جدی دارد و تصمیم گرفته 

است تا به گزینی از اشعارش را چاپ و منتشر کند
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ورزش ایران زیر سایه دکتر شدن 
مدال دار المپیک

بهبهانهرویایپزشکشدنمبینا
نعمتزاده؛

پزشکانبدونرانتورزشایران

طوفان آتیلا حجازی: 

منخائنولیدیگربهانهایندارید
 باید این تیم را قهرمان کنید!

حجازی  آتیلا  ماهه  چند  از حضور  پس 
سرپرست  عنوان  به  استقلال  باشگاه  در 
در لیگ بیست و سوم، ناگهان این ایمان 
عالمی بود که برای لیگ بیست و چهارم 
سرپرست استقلال شد. نکته جالب اینکه 
معرفی سرپرست جدید بلافاصله بعد از 
استقلال  باشگاه  استعلام  به  مثبت  پاسخ 
باشگاه  در  حجازی  آتیلا  حضور  برای 
اتفاق افتاد!همین موضوع و البته ابهامات 
ماه های اخیر استقلال باعث شد از آتیلا 
خصوص  این  در  کنیم  دعوت  حجازی 
برای  را  ابهامات  همینطور  و  روشنگری 
دو  کند.طی  برطرف  استقلال  هواداران 
روز آینده، گفتگوی من )سامان خدائی( 
با آتیلا حجازی به طور کامل تقدیم شما 
مخاطبان خبرورزشی می شود اما پیش از 
این  تماشای  می کنیم  دعوت  شما  از  آن 
صحبت  از  دهنده  تکان  و  کوتاه  بخش 
در  خرافات  پیرامون  حجازی  آتیلا  های 

باشگاه استقلال باشید:
- متاسفانه این اتفاقات رخ داد. حتی جلسات پیش از بازی به 
من می گفتند برو، بعد یک بازی می گفتند نرو. بازی با نساجی 
که نتیجه مساوی شد، بازی بعد گفتند نه خود تو باید جلسه 
پیش از بازی را بروی. به هرحال خرافات و این داستان ها بود. 
شدیم،  پیروز  بودم  رفته  من  که  فولاد  و  آهن  ذوب  با  بازی 
شد،  مساوی  بازی  و  نبودم  را  نساجی  بازی  از  پیش  جلسه 
گفتند آقای حجازی باید جلسه قبل از بازی را برود. اعتقاد به 
خرافات زیاد بود. می گفتند من جلسه را می رفتم می بردند 

و بازی با نساجی که نرفتم، نبردند، گفتند پس حجازی برود.
این خرافات که گفتید از جانب چه کسی بود؟

- دیگر همه می دانند این را!
یعنی از سمت کادر فنی؟

- بله!
پس به نوعی از اسم و محبوبیت زنده یاد ناصر حجازی و 

حضور آتیلا حجازی استفاده شد...
را  ها  کامنت  توانید  می  شما  بگویم،  شما  صحبت  میان   -
 ۲ به   ۹۸ کامنت ها  نیست.  من  گفتن  به  نیاز  اصلا  بخوانید، 
داری  خنده  بازی  یک  است.  مشخص  خیلی  چیز  همه  بود. 
راه انداختند. من ضرر نکردم، من عاشق استقلال هستم، رابطه 

هوادار با من خوب است، نمی توانستند این چیزها را ببینند
و  استقلال  سرپرست  انتخاب  درخصوص  حواشی  از  پس 
ابهاماتی  و  استقلال  باشگاه  اخیر  ماه های  اتفاقات  همینطور 

که برای هواداران باشگاه ایجاد شده است، از آتیلا حجازی 
دعوت کردیم تا میهمان خبرورزشی باشد. آتیلا حجازی نیز 
ناصر حجازی شفاف و صادق  یاد  همانطور که پدرش زنده 

بود، همه چیز را برای هواداران استقلال شرح داد.
گفتگوی من )سامان خدائی( با آتیلا حجازی طی دو روز آینده 
به طور کامل تقدیم شما مخاطبان خبرورزشی می شود اما پیش 
از  کوتاه  بخش  این  تماشاگر  می کنیم  دعوت  شما  از  آن  از 
گفتگو باشید. جایی که حجازی از رفتار و نوع ارتباط عجیب 

مدیرعامل و سرمربی باشگاه می گوید.
نکونام  که  زمانی  گفتند  کردم،  صحبت  سمیعی  آقای  با  من 
ممنوع الکار بود، آقای داوود حقدوست -که از دوستان خوب 
کار  پیگیر  هستم-  قائل  برایش  ای  ویژه  احترام  و  است  من 
آقای نکونام بوده تا مشکلش برطرف شود. سمیعی گفت آقای 
حجازی، جواد نکونام داوود حقدوست را هم دور زد. قول 
عین  زد.  دورش  شد،  انجام  که  کارش  داد،  او  به  سرپرستی 
همین جمله را گفت. به جان دخترم یک واو پس و پیش نمی 
گویم. اصلا نیازی نیست که بگویم. الان هم که در استقلال 
در حد  و  است  واقعا زشت  رفتارها  و  ها  این حرف  نیستم. 
باشگاه استقلال نیست. باشگاه استقلال خیلی بزرگ است اما 
باش،  داشته  اقتدار  شما  است.  شده  کوچک  های  آدم  اسیر 

کسی نمی تواند حرفی بزند.
جواد  آیا  دانسته،  مقصر  را  نکونام  جواد  سمیعی  گفتید 

نکونام هم تقصیر را گردن سمیعی انداخته است؟

نکونام  آقای  با  بازی  از  قبل  هفته  یک 
صحبت کردم و گفت آتیلا شما گزینه اول 
من هستی اما باشگاه به من گفته آتیلا نمی 
تواند فعالیت کند، به دروغ! آتیلا نمی تواند 
فعالیت کند پس از بین پاشازاده و عالمی 
فقط  مساله  من  برای  کن.  انتخاب  را  یکی 
بحث صداقت است. البته اشتباه از من بود 
صداقت  انتظار  کوچک  های  آدم  از  که 

داشتم.
فضای  در  پرسیدم چون  را  سوال  این 
مجازی شایعه شده سرمربی و مدیرعامل 
استقلال پشت یکدیگر صحبت می کنند.

می  آن  بود،  همین  دیدم  من  که  چیزی 
گفت  می  این  نکن،  اطمینان  این  به  گفت 
با  که  روی خط. صحبتی  بیار  را  یکی  آن 
جواد انجام دادم یک لفظی هم به کار برد و 
گفت سمیعی را بیار روی خط ببینم چه می 
گوید. اما سمیعی مشکل را گردن نکونام و 

شهریاری انداخت.
من خائن ولی استقلال باید قهرمان شود. با 
این تیمی که بستید استقلال باید قهرمان شود، خائن یعنی چه؟ 

من اصلا نمی فهمم!
بله شما یک زمانی در یک تیم تعدادی بازیکن جوان جذب 
میکنی، بازیکنان ۲۰ ساله ای که سال اول لیگشان است، آن 
موقع فرصت می خواهی این تیم را بسازی اما الان چه کسی را 
می خواهی بسازی؟ رامین رضاییان و کاکوتای ۳۳ ساله را می 
خواهی بسازی؟ یا اندونگ و زکی پور و سیلوا و ماشاریپوف 
و بلانکو و مهرداد محمدی؟ چه کسی را می خواهی بسازی؟ 
الان تیمت خدا را شکر آماده است. امیدوارم حق این هوادار 
داده شود و بعد از مدتها هوادار استقلال خوشحال شود. همه 
چیز استقلال هوادار است. آن هواداری که با تمام سختی ها در 
شهرستان ها می آید و بازی استقلال را می بیند. دیدم هوادار 

از نان شبش می زند و به عشق استقلال می آید.
استقلال تیم بسیار خوبی را بسته است و بهانه ای برای نتیجه 
نگرفتن وجود ندارد. هرچیزی سرمربی خواسته در اختیارش 
گذاشته اند. من مطمئن هستم استقلال باید قهرمان شود. اینکه 
قول قهرمانی نمی دهم و ندادم و ... خوب اگر قرار است قول 
قهرمانی ندهیم، من هم روی نیمکت بنشینم یا اول می شویم 
یا دوم دیگر! با این همه نفرات، با ۶۵۰ هزار دلار، ۶۵۰ هزار 
دلار، ۷۰۰ هزار یورو، ۵۰ میلیارد، ۶۰ میلیارد، خوب شما یک 
تیم هفتصد هشتصد میلیاردی می بندی، پانصد میلیاردی می 

بندی دیگر نقطه ضعفی نداری!.

مهدی هاشمی نسب برای دومین بار در بیست و چهار ساعت، 
کرد. مطرح  استقلال  سرمربی  علیه  تندی  نسبتا  صحبت های 

مهدی هاشمی نسب، بازی با آتش!
به گزارش »ورزش سه«، این موضوع با کمی مشابهت در فصل 
گذشته لیگ برتر نیز اتفاق افتاده است. زمانی که گفته می شد 
حضور هاشمی نسب در استقلال با مخالفت هایی مواجه شده و 
این همکاری ممکن است شکل نگیرد. در آن روز البته فشار 
این ستاره سابقه دو  هواداری و علاقه مندی بسیار به حضور 
باشگاه پرسپولیس و استقلال، آنقدر سنگین بود که در نهایت 
حضور  استقلالی ها،  که  چرا  نبود.  او  استخدام  جز  چاره ای 
داشتند،  لازم  روانی  جنگ های  بردن  برای  را  هاشمی نسب 
در  پرسپولیس  هواداران  با  مقابله  نماد  اون  که  به خصوص 

فوتبال ایران محسوب می شد و می شود.
و  شدید  دلخوری های  از  زمزمه هایی  گذشته،  فصل  در 
صحبت های پرحاشیه گلزن دیروز دربی ها درباره سرمربی تیم 
از علاقه مندان  بسیاری  باور  برخلاف  این  اما  مطرح می شد، 
بود، چرا که همکاری یک همکاری طولانی میان هاشمی نسب 
یک بار  بین،  این  در  اگرچه  داشت.  وجود  نکونام  جواد  و 
فولاد  بازی های  از  یکی  حاشیه  در  شدید  درگیری  به خاطر 
حال،  این  با  بود.  افتاده  وقفه  همکاری  ادامه  این  در  مدتی 
هاشمی نسب در هماهنگی با سبکی که قرار بود در استقلال در 
پیش گرفته شود، در نهایت به کادر فنی اضافه شد و از همان 
ابتدا هم در جای خود نشست. همانطور که قبلا این نقش در 

هدایت تیم فولاد، تمرین شده بود.
هاشمی نسب یک عنصر انگیزشی و یک مربی محبوب بازیکنان 
برای شادی های گل بود که تعدادی از مربیان تیم های حریف، 
از رفتار و سر و صدای او در حین مسابقه بسیار دلخور شده اند. 
با این حال، در مسیر قهرمانی استقلال در فصل گذشته، وجود 
هاشمی نسب ضروری به نظر می رسید. او همچنین چندین بار 
زمان  در  که  کرد  مصاحبه هایی  به  اقدام  مسابقات،  پایان  در 
خودش، سر و صدای زیادی به پا کرد. چیزی که هاشمی نسب 

را دوباره به سرخط خبرهای ایران باز می گرداند.
مهره  این  همکاری  عدم  احتمال  درباره  شایعاتی  تازه  فصل 
گذشت  با  و  بود  جاری  زبان ها  بر  نکونام  تیم  بی جانشین 

زمان مشخص شد که شایعات حقیقت دارند و مخالفت های 
اتفاقی که  ایجاد شده است.  بین طرفین  ادامه همکاری  برای 
هاشمی نسب آن را برنتابیده و حداقل در مصاحبه با خبرنگاران 
به  بیشتر،  با کمی صراحت  با گوشه و کنایه و حالا  میدانی، 

همکار و سرمربی پیشین خود در سال های اخیر تاخته است.
هاشمی نسب  نیز در کلاب هاوس حضور پیدا کرد و با وجود 
اینکه اساساً در بسیاری از مواقع از گفت وگو و مصاحبه فراری 
است، صحبت های تازه ای را در همین باره به زبان آورد که 
بلافاصله رسانه ای شده است. او در بخشی از صحبت هایش، 
تاکید می کند که او مثل یک جعبه سیاه می ماند که اگر بخواهد 
بدی رخ خواهد  اتفاقات  بزند،  است  را که لازم  حرف هایی 
داد. جمله ای تقریبا تهدیدآمیز، در جهت افشای رازهایی که 
به صورت طبیعی بین یک سرمربی و دستیارش وجود دارد. 

اگرچه ممکن است این یکی وجوه مختلفی داشته باشد.
این از آن جملاتی است که به سرعت شما را در معرض یک 
را  و شما  می کند  ایجاد شک  می دهد،  قرار  اخلاقی  قضاوت 
ناخودآگاه به یکی از این دو جبهه هُل می دهد. اول آنهایی که 
عقیده دارند افشای مسائل شخصی میان همکاران سابق یک 
به صورت  می گویند  که  آنهایی  دوم  و  است  ناپسند  حرکت 
مطلق هر چیزی که غیر اخلاقی و نادرست بوده، باید در مورد 
در  استقلال  هواداران  در هر صورت، حالا  بشود.  افشا  افراد 
قرار می گیرند و طبعاً  این دو گروه  از  خلوت خود در یکی 

آینده  در  جملات،  این  به  استناد  با  نیز  رقیب  تیم  هواداران 
درباره آنچه که هاشمی نسب آنها را راز می خواند، گمانه زنی 

خواهند کرد.
سابق  میانی  مدافع  این  بودن  صدا  و  سر  پر  اصلی،  مسئله 
فوتبال ایران است. هاشمی نسب در سکوت، از تیم کوپه داغ 
از کشمکش های  پس  و  ملحق شد  پرسپولیس  به  ترکمنستان 
اولیه با حمید درخشان، با گلزنی در اولین دربی روی سانتر 
رضا شاهرودی و مقابل استقلال پرستاره ای که فرهاد مجیدی، 
در  را  و...  حسن زاده  رضا  موسوی،  علی  یزدانی،  داریوش 
ترکیب خود داشت، در میان هواداران نگاه ها را به خود جلب 
کرد و سپس با تکرار این گلزنی ها نشان داد که چه بازیکن 

ویژه است.
تیم  حواشی  از  بخشی  سرخ،  سر  همان  با  و  بی واهمه  او 
پذیرفت  نهایت  در  که  بود  سال ها  آن  پرسپولیس  قدرتمند 
باشد.  هم  ایران  فوتبال  تاریخ  انتقال  جنجالی ترین  اول  نقش 
نیز وارد  تاریخ دربی ها را  بازیکنی که شاید خاص ترین گل 
دروازه احمدرضا عابدزاده کرده است. گلی که دقیقاً به دلیل 
حمله  خط  در  او  از  پورحیدری  منصور  هوشمندانه  استفاده 
استقلال در آن دربی پر تب و تاب و جنجالی و دعوایی، به نفع 
استقلال وارد دروازه عابدزاده شد. ضربه ای که ظرفیت روحی 
و مبارزه جویی هاشمی نسب را اثبات می کند. او در آن بازی 
به خصوص، زهرش را به هوادارانی که ماه ها بدترین فحاشی ها 
را علیهش به نمایش گذاشتند، ریخت و انتقام تاریخی از آنها 

گرفت.
اما  گذشته،  بسیار  سال ها  آن  از  و  کرده  تغییر  میدان  اگرچه 
خیره  و  صدا  و  سر  پر  بود؛  که  است  همان  هاشمی نسب 
افشاگری  پیش زمینه  با  او  دلیل، صحبت های  همین  به  کننده. 
افراد  دیگر  مصاحبه های  از  بیش  بازتابی  فنی،  کادر  علیه 
را  تیم  تمرکز  و  آرامش  شاید  و  داشت  خواهد  استقلال  در 
به  یا  بکشد  عقب  هاشمی نسب  اینکه  بریزد.  کامل  به صورت 
این موضوع رسیدگی بشود، هنوز مشخص نیست اما بازی با 
از  این درسی است که پیش  بود.  آتش، بدون شعله نخواهد 
هر کس، اعضای حاضر در کادر فنی استقلال آن را با تمام 

وجود آموخته اند.

نکونام و یک گرفتاری پیش بینی نشده

مهدیهاشمینسب،بازیباآتش!

برای  نعمت زاده  مبینا  درخواست  ایران  ورزش  روز  سوژه 
تحصیل در دانشکده پزشکی است

تکواندو  و  رشته کشتی  دو  در  موفقیت  با  المپیک  از  ایران 
را  رشته  این  تاریخ  رکوردهای  همه  کشتی گیران  برگشت. 
شکستند و تکواندو هم در بانوان تاریخ سازی کرد و با چهار 
شرکت کننده ۴ مدال گرفت تا رکوردهای تاریخ ورزش را 

جابجا کند.
اما بعد از بازگشت قهرمانان کشورمان مهم ترین سوژه ورزش 
ما شد درخواستی که اولین مدال آور تکواندو و جوان ترین 
المپین های ما از رئیس جمهور تازه داشت؛ مبینا نعمت زاده از 
پزشکیان خواست به او مجوز تحصیل در دانشکده پزشکی 

را اعطا کنند.
از آن روز به بعد همه چیز ورزش شده همین مسئله، یک 
و  می زند  کنایه  درخواست  این  به  منصوریان  شهربانو  روز 
روزی دیگر رسانه ها از جملات رئیس دانشگاه پزشکی تهران 
اشتباه برداشت کرده و می گویند او از نظر قانونی این اجازه 

را ندارد.
نمایندگان مجلس از تغییراتی در قوانین صحبت می کنند و 
مشخص نیست فردا چه خواهد شد. این وسط مردم هم در 
فضای مجازی ابراز نظر کرده اند و کارشناسان نیز به دو گروه 

موافق و مخالف تقسیم شده اند.
یک گروه می گویند کسی که در المپیک مدال می گیرد نخبه 
در  ویژه ای  امکانات  نخبگان  برای  کشورها  همه  و  است 
نظر می گیرند. وقتی دانشگاه های آمریکا به این قهرمانان ما 
پذیرش می دهند و آنها را بورسیه می کنند، چرا خودمان این 

کار را نکنیم؟
خاطر  به  نعمت زاده  مبینا  اگر  می گویند  هم  دیگر  گروهی 
تمرینات سخت المپیک نتوانسته درس بخواند و باید به او 
این رانت را بدهند، پس به نفرات اول تا دهم کنکور هم که 
به خاطر درس خواندن نتوانستند ورزش کنند مزایای مدال 

المپیک را بدهند، آنها هم که نخبه هستند!
این وسط همه یک چیز را فراموش کردند. در طول تاریخ 
ورزش ایران کم نیستند قهرمانانی که با تلاش و پشتکار زیاد 
ورزش  عرصه  در  فقط  نه  خدادادی  استعداد  بر  تکیه  با  و 
عادی  افراد  مثل  بلکه  رسیده اند،  چشمگیر  موفقیت های  به 
در دانشگاه کنکور داده و در رشته پزشکی فارغ التحصیل 

شده اند.
در عالم هنر هم از این نمونه ها کم نداریم، مثلًا دکتر محمد 
اصفهانی اما در خود ورزش، مثلًا فوتبال ما مدیون امثال دکتر 

عباس اکرامی و دکتر امیرمسعود برومند است.
دکتر  و  پزشک  عنوان  به  را  اسدی  علیرضا  دکتر  امثال  ما 
یا  دادکان  دکتر  داریم.  دندانپزشک  عنوان  به  را  زادمهر 
دکتر ذوالفقارنسب نیز PHD در زیرشاخه های پزشکی مثل 

فیزیولوژی و آناتومی دارند.
در  دانشگاه ها  معتبرترین  از  زیادی  دکترهای  ایران  ورزش 
سایر رشته ها نیز دارد، مثل علوم سیاسی، جامعه شناسی یا 
حتی اقتصاد ورزشکاران ملی داشته و داریم که برخی مثل 
دکتر حسین راغفر شهرت علمی به مراتب بیشتری دارند تا 

شهرت ورزشی!
از امثال علی دایی یا عادل فردوسی پور، علیرضا دبیر، رسول 
خادم، علیرضا حیدری، حسن رنگرز و ... نیز می گذریم که 
قدیمی  قانون  همان  با  دانشگاه  عرصه  به  ورودشان  اگرچه 
در زیر مجموعه رشته های ورزشی تا مقطع لیسانس بود اما 
برای فوق لیسانس و دکترا تغییر رشته داده و مثل دانشجوی 

معمولی درس خواندند و مدرک گرفتند.
بد نیست نسل جدید با چند دکتر »واقعی« در ورزش 

آشنا شود؛
دکتر محمد رضا زادمهر

پرسپولیس  سال  اسبق  مدیر  و  بازیکن  زادمهر،  محمدرضا   
۵۳ در رشته تربیت بدنی پذیرفته شده بود. او درسال ۵۴ در 
رشته دندانپزشکی هم قبول و درسال ١۳۵۹، فارغ التحصیل 
شد. دکتر زادمهر در همان دهه ۵۰ و حین تحصیل ، بازیکن 
فیکس پرسپولیس و تیم ملی جوانان بود و در تهران و آمریکا 

مطب دارد.
دکتر محمد دادکان

مدرک  بازیگری   زمان  در  پرسپولیس   ۵۰ دهه  بازیکن 
کارشناسی تربیت بدنی را دریافت کرد، بعد از خداحافظی 
خود  دکترای  مدرک  توانست  حرفه ای  فوتبال  با  زودهنگام 
دادگان در۲۷  فیزیولوژی ورزش دریافت کند.  را در رشته 
سازمان  ریاست  پیشنهاد  و  خداحافظی  فوتبال  از  سالگی 
تربیت بدنی را رد کرد تا در دهه ۸۰ رییس فدراسیون فوتبال 

شود.
دکتر علیرضا اسدی

ملی  تیم  به  دهداری  توسط   ۶۰ دهه  در  بنیادشهید  بازیکن 
همان  او  کرد.  بازی  ایران  برای  المپیک  مسیر  در  و  دعوت 
زمان دانشجوی پزشکی دانشگاه تهران بود و بعدها دبیرکل 
فدراسیون فوتبال هم که شد کماکان مطب خود را داشت 

و دارد.
دکتر بیژن ذوالفقارنسب

در دهه۵۰ و درحین دوران بازی برای پرسپولیس و تیم ملی 
در المپیک و جام ملتها، مدرک کارشناسی گرفت و  سال ۵۸ 
بسیار  تلاش  و  کار  با  درنهایت  او  شد.  بورسیه   بلژیک  در 
و بازی برای تیم های کوچک و آماتور پول تحصیلاتش را 
فراهم کرد و در بروکسل مدرک دکترا گرفت و بعدها مربی 

تیم ملی در جام جهانی و سرمربی استقلال شد.
دکتر علیرضا نیک مهر

آزادگان  لیگ  و   ۷۰ دهه  در  تراکتور  محبوب  بان  دروازه 
همزمان دانشجوی پزشکی هم بود. دکتر نیک مهر متاسفانه 
خیلی زود از میان ما رفت اما خاطره بازیهای او برابر استقلال 

و پرسپولیس و اخلاق خوبش تا ابد زنده می ماند.
دکتر بیژن حیدری

ارتوپد  جراح  یک  ایران  فوتبال  اخیر  سالهای  داور  بهترین 
بازیهای  مطمئن  داوران  پیام  برادرش  و  او  است.  حاذق 
استقلال و پرسپولیس هستند و دیدارهای افتتاحیه فصل ۲۴ 

را برای قرمز و آبی سوت زدند.
دکتر شیدا تخشا

مای پوش بانوان فوتبال در لیگ برتر بانوان پیراهن ذوب آهن 
را به تن داشت و دانشجوی پزشکی هم بطور همزمان بود.

دکتر ژرژ مارکاریان
از نسل دوم فوتبال ایران که بازی ملی را تجربه کردند. او 
پیراهن آبی تاج را هم در دهه ۳۰ و ۴۰ به تن داشت و از 
بهترین جراحان تهران بود که بعد انقلاب به آمریکا رفت و 

همانجا چشم از جهان فرو بست.
دکتر بیژن شهبازخانی

این ستاره بسکتبال ایران همدوره مصطفی هاشمی در تیم ملی 
و لیگ برتر بود. فوق تخصص کبد که نماینده مجلس هفتم 

هم شد تا در سیاست هم دستی داشته باشد.

مهم ترین  از  یکی  قلی زاده  علی  عملکرد  و  آمادگی  میزان 
فوتبال  تیم  هواداران  و  فنی  کادر  روزهای  این  مسائل 
لخ پوزنان لهستان است.حق ندارید حالا قلی زاده را بفروشید! 
پس از ۴ هفته که فردریکسن، سرمربی تیم فوتبال لخ پوزنان 
سر  پشت  از  پس  قلی زاده  علی  از  لهستان،  برتر  لیگ  در 
گذاشتن مصدومیت به عنوان یار جایگزین استفاده کرد، در 
دیدار هفته پنجم ستاره ایرانی لخ پوزنان از ابتدا وارد ترکیب 
شد و موفق شد در ادامه روند خوبی که در هفته های اخیر 
در  بود،  گذاشته  نمایش  به  خود  از  زمین  به  ورود  از  پس 
آخرین بازی تیمی ارسال کننده پاس گل شود تا نگاه ها را 

بار دیگر به سمت خود بچرخاند.
در همین زمینه یکی از رسانه های لهستانی به تازگی گزارشی 
درباره آخرین وضعیت قلی زاده منتشر کرده که واکنش های 
زیادی نیز از سوی هواداران لخ پوزنان به همراه داشته است.

باشیم به گزارشی که درباره آخرین  ابتدا نگاهی داشته  در 
وضعیت علی  قلی زاده منتشر شده است: 

اولین  برای  از مدت ها  قلی زاده پس  شنبه، علی  »بعدازظهر 
برای  خوبی  فرصت  که  شد  ظاهر  اصلی  ترکیب  در  مرتبه 
این ایرانی بود. این بازیکن ایرانی در دیدار هفته گذشته نیز 
نمایش خوبی داشت و اگر برایان می توانست ارسال نرم او 
را از فاصله دو متری به گل تبدیل کند، یک پاس گل می داد. 
ترکیب  در  دوباره  قلی زاده  که  داشت  انتظار  می توان  حالا 

اصلی قرار بگیرد. 
آن  در  که  دارد  تمرکز  ترکیبی  روی  فردریکسن  نیلز  مربی 
در  را  توپ  و  است  تکنیکی  و  سریع  وینگر  یک  قلی زاده 
عرض حرکت می دهد. البته که این مربی بیشتر دوست دارد 
بازی ساز استفاده  بازیکن پست ١۰ و  به عنوان  از قلی زاده 

کند.
هافبک چپ پای ۲۸ ساله البته کار آسانی نداشت و مدافعین 
حریف سرعت او را می گرفتند. این بازیکن ایرانی از ناحیه 
او  درباره  نگرانی هایی  بنابراین  و  دیده  جدی  آسیب  زانو 
دقیق  پاس عمقی  با یک  توانست  او  دارد. سرانجام  وجود 
و تماشایی که پیش از آن هم تکرارش کرده بود، زمینه ساز 

گل شود. 
قلی زاده سرانجام در هفدهمین بازی با پیراهن لخ پوزنان در 
اضافه  وقت  در  کرد.  ثبت  را  خود  گل  پاس  اولین  نهایت 
نیمه اول علی این بار در سمت چپ محوطه جریمه حریف 
قرار گرفت و با داشتن توپ روی پای چپ بهتر می توانست 
ضربه بزند. به همین ترتیب او یک موقعیت عالی دیگر هم 
برگشت  مدافع حریف  توسط  مهاجم  که شوت  کرد  ایجاد 

داده شد.
خوش  دیگر  بار  دوم  نیمه  ابتدای  در  ایرانی  بازیکن  این 
یک  با  را  موراوسکی  رادوسلاو   ۴۹ دقیقه  در  و  درخشید 
بازی عالی در موقعیت بسیار خوبی قرار داد، اما ضربه این 
بازیکن سوئدی از فاصله حدودا ١۳ متری توسط دومینیک 
هلادون به خوبی مهار شد. با ادامه نیمه دوم، لخ پوزنان از 
نظر بدنی ضعیف تر شد و علی قلی زاده که در حال حاضر 
آمادگی حضور ۹۰ دقیقه ای ندارد در دقیقه ۶۴ تعویض شد. 
ایرانی  بازیکن  آن  از  قبل  اما  نبود،  تعجب آور  او  تعویض 
به اندازه کافی تلاش کرده بود تا عملکرد لخ پوزنان مقابل 
زاگلبیه به عنوان بهترین عملکرد ۵ هفته اخیر توصیف شود.

به جز پاس گل، علی قلی زاده دیروز ۲ پاس کلیدی داشت. 
آمار او در بازی به این شکل بود؛ هافبک راست که توپ را 
به خود به عرض می برد، بسیار موثر بود، مهارت های فردی 
او نمایان است. علی قلی زاده از آن دسته بازیکنانی نیست 
که بجنگد، زیاد بدود و غالباً توپ را در اختیار داشته باشد، 
اما وقتی توپ زیر پای او قرار می گیرد، می توان انتظار دیدن 

توانایی های فردی او را داشت.«
تاریخ  خرید  گران ترین  که  قلی زاده  علی   عمکرد  اما 
توجه  مورد  تنها  می رود،  شمار  به  لهستانی  باشگاه های 
هم  لخ پوزنان  هواداران  و  نیست  کشور  این  رسانه های 
نظرات  و  می کنند  دنبال  را  او  نمایش  خاصی  وسواس  با 

متفاوتی درباره ستاره ایرانی تیم شان دارند.
به شدت  لخ پوزنان  هواداران  است،  همان طور که مشخص 
روی عملکرد قلی زاده حساس هستند؛ برخی معتقدند او باید 
همین حالا فروخته شود و برخی معتقدند او در حال رسیدن 

به فرم ایده آل است و باشگاه باید همچنان پای او بایستد.
قلی زاده در حالی به شدت در لهستان زیر ذره بین قرار دارد 
که در ایران هم علاقمندان به فوتبال با جزئیات شرایط او 
تابستان  در  بودند  امیدوار  پرسپولیسی ها  می کنند.  دنبال  را 
بتوانند او را جانشین دوست قدیمی اش در سایپا یعنی مهدی 
ترابی کنند. به هر حال او همچنان به ماجراجویی خود در 
لهستان ادامه می دهد و باید دید در آینده چه سرنوشتی در 

لهستان و ایران انتظار او را می کشد.

مهاجم تیم فوتبال فولاد خوزستان گفت: خوشحالم که فصل 
جدید را با گل ۳ امتیازی شروع کردم و در بازی برابر مس 

به دنبال دومین برد خود هستیم.
محمدرضا سلیمانی در خصوص پیروزی یک بر صفر تیمش 
برابر نساجی گفت: بازی خوبی انجام دادیم و بچه ها تلاش 
کنند.  پیاده  زمین  در  را  کادرفنی  موردنظر  نکات  تا  کردند 
شکست دادن نساجی در زمین حریف کار آسانی نیست ولی 
خداراشکر توانستیم در اولین بازی ۳ امتیاز مهم بگیریم. قبل 
از بازی تمرینات خوبی را پشت سر گذاشته بودیم و مزد 

زحمات مان را گرفتیم.
زدم  که  گلی  شد:  یادآور  امتیازی اش   ۳ گل  درمورد  وی 
نتیجه تلاش همه بچه ها بود و خوشحالم که فصل جدید را 
با زدن یک گل ۳ امتیازی شروع کردم. پاس محمد عباسی 
فوق العاده بود و باید آن توپ را تبدیل به گل می گردم. این 

گل را به یحیی گل محمدی تقدیم می کنم.
مهاجم فولاد در خصوص بازی بعدی برابر مس رفسنجان 
این  ما  هدف  ولی  هستند  سخت  بازی ها  همه  کرد:  عنوان 
هست که در هفته های ابتدایی نتایج خوبی بگیریم و مقابل 
مس هم محکوم به برد هستیم. آنها تیمی خوب و با کیفیت 
هستند که در بازی اول هم با غیبت چند بازیکن به تراکتور 
باختند. کار آسانی نداریم ولی می خواهیم اولین برد را در 
زمین خودمان به دست آورده و هدف مان این است که در 

این بازی ۶ امتیازی شویم.

سلیمانی: 
مقابلمسدنبال۶امتیازیشدنهستیم

اهوازی  آبی های  که  داد  وعده  خوزستان  استقلال  مربی 
خواهند  ارائه  گذشته  فصل  به  نسبت  باکیفیت تری  بازی های 

کرد.
امیر خلیفه اصل درباره تساوی صفر - صفر استقلال خوزستان 
مقابل آلومینیوم اراک در ایستگاه اول لیگ برتر فوتبال گفت: 
تنها کارت بازی ١۵ بازیکن ما صادر شده بود و آنها سنگ 
تمام گذاشتند. در این شرایط آب وهوایی عملکرد بسیار خوبی 
دست  از  را  خوب  گلزنی  فرصت   ۶ حداقل  و  کردند  ارائه 

دادیم.
اگر همه  بیان کرد:  اهوازی  آبی های  از شرایط  با تمجید  وی 
تیم  ببریم.  را  آلومینیوم  می توانستیم  بودند،  کنارمان  بازیکنان 
استقلال  که  می دهم  را  نوید  این  و  دارد  خوبی  بسیار  روند 
استقلال  )سرمربی  بوژوویچ  دید.  خواهید  خوزستانِ جدیدی 
خوزستان( اعتقاد ویژه ای به جوانان دارد و مقابل آلومینیوم به 

دو بازیکن ١۹ ساله میدان دادیم.

مربی استقلال خوزستان در مورد مشکل این تیم برای استفاده 
از بازیکنان خود خاطرنشان کرد: در این بازی چهار بازیکن 
این  در  بود.  دروازه بان  آنها  از  یکی  که  داشتیم  نیمکت نشین 
می دادیم  انجام  را  تعویض  بیشترین  باید  آب وهوایی  شرایط 
اما فقط دو تعویض کردیم. بازیکنان خارجی دیر به جمع ما 

اضافه شدند و دو بازیکن محروم بودند. قرارداد چند بازیکن 
هم دیر ثبت شد.

لیگ  در  خوزستان  استقلال  هدف  درباره  اصل  خلیفه 
فکر  بقا  به  فقط  فصل  این  در  کرد:  تصریح  بیست وچهارم 
نمی کنیم. کادر فنی و بازیکنان خوبی داریم و ارکان باشگاه 
می کند.  کمک  تیم  پیشرفت  به  مسئله  این  که  هستند  همدل 
مطمئن باشید اتفاقات بسیار بهتری نسبت به سال های گذشته 

رقم می زنیم. مشکل ما فقط عدم هماهنگی است.
وی در مورد نظر منفی بوژوویچ برای جذب برخی بازیکنان 
باتجربه پیشین استقلال خوزستان و کنار گذاشته شدن برخی 
برای  بازیکنان  سنی  شرایط  داشت:  اظهار  تیم  این  بازیکنان 
بوژوویچ مهم بود. نفراتی در تمرینات حضور داشتند که برای 
تیم زحمت کشیده بودند و بی کیفیت نبودند اما سرمربی تیم 
خوزستان  استقلال  به  نمی توانند  آنها  که  رسید  نتیجه  این  به 

کمک کنند.

وقتیبهپرسپولیسگلزدمازدروننابودشدم



شرط توجیه  پذیری واردات گاز از روسیه 

محافظه  کاران ایرانی با نفت چه کردند؟

توجیه  مهمترین  گفت:  نفت  وزارت  بین الملل  پیشین  معاون 
است  داخل  گاز  ناترازی  حل  روسیه  از  گاز  واردات  برای 
گاز  این  ما  اینکه  ضمن  باشد،  منطقی  قیمت  که  شرطی  به 
را خریداری کنیم نه اینکه سواپ، ترانزیت و یا گاز روسیه 
را صادر کنیم. سید مهدی حسینی در گفت وگو با ایلنا، در 
ارزیابی برنامه اجرای خط لوله گاز از مسیر دریای خزر و 
در همکاری بین ایران و روسیه اظهار داشت: ما با توجه به 
پتانسیل و ذخایر گازی که داریم، در توسعه عقبیم و حفره 
دارد  وجود  کشورها  دیگر  و  ایران  گاز  تولید  بین  عظیمی 
هرچند  کرده ایم،  کم کاری  چقدر  که  می دهد  نشان  این  و 
محدودیت هایی داریم اما این محدودیت ها قابل حل بوده و 

هنوز کسی به راه حل فکر نکرده است.
چرا روسیه ۳ برابر ایران نفت تولید می کند؟

وی با بیان اینکه مشکل گاز ایران راه حل دارد و راه آن رفع 
افزود:  است،  بین الملل  روابط  و  همکاری  سرمایه،  تحریم، 
با  امروز روسیه  با قدرت نفت حل کرد،  می توان مسائل را 
دوسوم ظرفیت نفت ایران بیش از ۱۰ میلیون بشکه در روز 

تولید دارد و ما حدود ۳ میلیون و ۲۰۰ تولید داریم.
ال ان جی معلق است

مصرف  برای  ما  کرد:  تصریح  انرژی  حوزه  کارشناس  این 
به  ناترازی گاز هستیم، پروژه های صادراتی را  داخل دچار 
این خاطر که تصور می کردیم؛ گاز نداریم؛ متوقف کردیم، 
اجرای پروژه های ال ان جی را معلق نگه داشته ایم و سرمایه 
بازنشستگان نفت را به این پروژه تزریق کرده ایم و به جای 
تولید  پروژه  این  نیروگاه  فقط  کنیم  صادر  ال ان جی  اینکه 

برق دارد.
نفت از ریل خارج شده است

قطاری است که  مانند  ایران  گاز  و  نفت  وی گفت: صنعت 
از ریل خارج و اکنون باید به سختی این لوکوموتیو خراب 
را تعمیر و به ریل برگردانیم، حال آنکه اگر شرایط تئوریک 
گاز  بازار  اصلی  بازیگران  از  یکی  باید  داشتیم  را  منطقی 
باشیم نه فقط بازار گاز داخل، بلکه براحتی می توانستیم در 

حوزه ال ان جی با قطر هم رقابت کنیم.
حسینی بیان داشت: امریکا بعنوان کشوری که واردکننده گاز 
خاورمیانه  به  حتی  مهم  صادرکنندگان  از  یکی  امروز  بوده 
امارات،  کویت،  به  گاز  صادرکننده  می توانستیم  ما  است، 
واردات  امریکا  از  کشورها  این  اکنون  باشیم  و...  عمان 
ال ان جی دارند در این شرایط ما با ناترازی روبرو هستیم و 
وقتی هوا سرد می شود باید گاز پتروشیمی و کارخانجات را 
قطع کنیم و نیروگاه ها نیز مازوت بسوزانند تا بخش خانگی 

را تامین کنیم.
گاز روسیه توجیه دارد، اگر.......

وی تاکید کرد: مهمترین توجیه برای واردات گاز از روسیه 
منطقی  قیمت  که  شرطی  به  است  داخل  گاز  ناترازی  حل 
اینکه  نه  کنیم  خریداری  را  گاز  این  ما  اینکه  ضمن  باشد 
سواپ، ترانزیت و یا گاز روسیه را صادر کنیم، خرید گاز 
روسیه باید به منظور تغذیه شبکه داخل و پوشش نیاز شمال 
کشور باشد، به جای اینکه گاز را از جنوب انتقال دهیم از 
روسیه خریداری و مازاد نیز به بازارهای سنتی مثل عراق و 

ترکیه و حتی پاکستان صادر شود.
چرا خط پاکستان اجرا نشد؟

عدم  از  ناخرسندی  ابراز  با  انرژی  حوزه  کارشناس  این 
اجرای پروژه صادرات گاز به پاکستان گفت: بنده در زمان 

نخست وزیری بینظیر بوتو در مورد این پروژه مذاکره کرده 
امیدواریم  کنیم  صادر  گاز  نتوانسته ایم  امروز  تا  و  بودم 
امروز بتوانیم مازاد گاز وارداتی از روسیه را به پاکستان و 
کنیم  عادت  گاز  این  به  اگر  اما  کنیم  صادر  قبلی  بازارهای 
خطرناک است.وی ادامه داد: ما باید ناترازی را حل کنیم و 
اگر گاز بیشتری هم از روسیه وارد کنیم اقدامی درست است 
و اما داخل مصرف کنیم و مازاد گاز خود را به بازار سنتی 
خودمان صادر کنیم تا بازارهایمان را تحویل رقیب ندهیم ما 
باید به قدری در بازارها بمانیم و آنها را نگه داریم که کشور 

روی پای خودش بایستد.
گاز ترکمنستان را از دست دادیم

به  ادامه  در  نفت  وزارت  بین الملل  امور  پیشین  معاون 
موضوع پروژه واردات گاز از ترکمنستان پرداخت و گفت: 
سال ها قبل زمان وزارت آقای آقازاده گاز ترکمنستان روی 
قیمت گاز  آن زمان  نداشت،  بود و خریداری  مانده  دستش 
ترکمنستان پایین بود و بسیار علاقمند بودند که این گاز را 
به ما بفروشند چون ما در ازای آن پول پرداخت می کردیم. 
در حالی که تنها راه صادراتی این کشور شبکه روسیه بود و 
در قبال آن دلار پرداخت نمی کرد و کالا به این کشور صادر 
می کرد، این کشور تمایل داشت پول وارد کرده و روی آن 
که  کردم  ارائه  تئوری  یک  بنده  زمان  آن  کند.  برنامه ریزی 
تمام گاز ترکمن ها را بخریم و به شمال کشور انتقال دهیم و 
ترکمنستان را به خودمان وابسته کنیم، یک رقابت بین ایران 
و ورسیه ایجاد شود و ما بازار گاز خودنمایی داشته باشیم.

ما  بود،  مناسب  بسیار  ترکمنستان  گاز  قیمت  افزود:  وی 
قانع  خیلی ها  اما  کنیم  خریداری  را  گاز  همه  می توانسیم 
دچار   ۸۷ سال  ما  را خریدیم،  گاز  از  بخشی  تنها  و  نشدند 
ناترازی گاز شدیم و میزان گاز وارداتی از ترکمنستان را که 
قبلی  قیمت  با  اگر  ولی  دادیم،  افزایش  بود  کرده  هم  گران 
همه گاز را خریداری می کردیم آنها نمی توانستند به یکباره 

قیمت را خیلی بالا ببرند که برای ما نمی صرفد.
۵۰۰ میلیون متر مکعب پروژه آماده اجرا داریم

کار  کنیم  وارد  را  روسیه  گاز  ما  اگر  داشت:  بیان  حسینی 
دست  روی  دست  چون  نیست  افتخار  اما  است  درستی 
توسعه  عدم  و  ناترازی  مشکل  حل  نباید  است،  گذاشتن 
میادین گازی و فشارافزایی را رها کنیم و سرمایه هم جذب 
نکنیم، فراموش نکنیم اکنون منهای فشارافزایی پارس جنوبی 
معادل ۱۸ فاز پارس جنوبی به میزان ۱۸ میلیارد فوت مکعب 
در روز) ۵۰۰ میلیون متر مکعب( پروژه تعریف شده آماده 
اجرا داریم کافی است اعتبار داشته و شروع به توسعه کنیم، 

ما مشکل تکنیکال و فنی نداریم، مشکل تامین مالی است.
چرا پروژه ها روی دستمان ماند؟

وی ادامه داد: ما ۶ سال گذشته تمام پروژه های گازی را در 
کنفرانس تهران به تمام دنیا ارائه دادیم و اگر مشکل تحریم 
قرار  دیگری  جایگاه  در  ما  و  شده  اجرا  پروژه ها  این  نبود 
داشتیم، در هر حال برخی به اسم دفاع از مردم کاری کردند 
که ما به جایی رسیدیم که پروژه هایمان روی دستمان بماند.

از عراق هم عقب ماندیم
باید  ما  اینکه  بر  تاکید  با  انرژی  ارشد حوزه  این کارشناس 
برای توسعه نفت و گاز فکری بکنیم، گفت: عراق در سال 
۸۷ برای اولین بار بعد از جنگ حدود ۳۰ میلیون دلار پول 
قرارداد سرویس  امریکایی داد که یک مدل  به یک شرکت 
بود  این  تصمیم شان  تمام کشور  در  یکباره  به  کند،  تعریف 

است  حالی  در  این  و  دهند  توسعه  را  کشورشان  نفت  که 
داریم؛  فراوان  ما  که  گرین  نفتی  میدان  این کشور حتی  که 
در  و..  مجنون  و  رمیله  مثل  کشور  این  میادین  تمام  ندارد. 
گاز  و  آب  باید  و  بودند  بازیافت  ضریب  افزایش  مرحله 
انتقال از  برنامه  تزریق می کردند که هیچکدام را نداشتند و 
خلیج فارس برای تامین آب پروژه ها را تعریف کرده بودند، 
تولید  ما  نصف  از  کمتر  تاریخ  طول  در  همیشه  که  عراق 
بنده در گزارشی  تولید دارد،  میلیون بشکه   ۵ نزدیک  داشته 
برای مقامات اعلام کردم که این رقم تولید در عراق برای 
نظر  از  ما  همسایه  که  خوشحالیم  ما  دارد،  امنیتی  خطر  ما 
ما  برابر  دو  ایران  جمعیت  نصف  با  و  کند  رشد  اقتصادی 
تولید داشته باشد و سرانه رشد اقتصادی به ۴ برابر ما برسد. 
اما اگر ما رشد نکنیم و ظرفیت اقتصادی را بالا نبریم چنانچه 
دوباره یک شخصی مثل صدام در این کشور روی کار بیاید 
می افتد؟  اتفاقی  چه  ایران  برابر   ۴ اقتصادی  سرانه  رشد  با 
داریم  اختلاف  عراق  با  مرزی  آب های  مسائل  سر  هنوز  ما 
 ۴ اقتصادی  با سرانه رشد  پولدارتر شوند و  ما  از  اینها  اگر 
برابری ایران و با ظهور احتمالی فردی مثل صدام که ارتش 
قدرتمندی را ساماندهی کند برای کشور ما خطرناک است.

امکان  به  اشاره  با  ادامه  در  ایستادندوی  آی پی سی  جلوی 
ما  داد:  توضیح  تحریم  سخت  شرایط  در  میادین  توسعه 
وارد  پول  دلار  میلیارد  تا۴۰   ۳۰ حدود  »ایلسا«  تحریم  در 
 ۱۱ فازهای  و  انداختیم  راه  را  پارس جنوبی  کشور کردیم، 
راه اندازی  ال ان جی  صادرات  برای  را  جنوبی  پارس   ۱۳ و 
بنابراین در زمان تحریم هم  منعقد کردیم.  قرارداد آن را  و 
مواجه  تنگ نظری  افراد  با  زمان  همان  اما  کرد  کار  می توان 
شدیم که انواع فشارها را وارد کردیم. افرادی در مجلس با 
نفت  صنعت  علیه  منفی  فضای  ایجاد  و  نفت  ضد  اقدامات 
در  ایستادند،  آی پی سی  جلوی  گرفتند،  را  اقدمات  جلوی 
تحریم  هزینه  حدی  به  می توانستیم  برجام  از  بعد  که  حالی 
مجدد  تحریم  که  ببریم  بالا  متعدد  قراردادهای  با  را  ایران 

سخت شود.
محافظه کاران ایرانی با نفت چه کردند؟

بزرگ  کشورهای  و  امریکا  و  اروپا  داد:  ادامه  حسینی 
بنده  ببندند،  قرارداد  ما  با  که  بودند  این  دنبال  ژاپن  مثل 
بودم،  کرده  نهایی  را  قرارداد  ژاپن  اینپکس  نفتی  با شرکت 
آی پی سی  قراردادهای  کرد  اعلام  ژاپن  نخست وزیر  مشاور 
به  ژاپنی  ولی شرکت های  است  شده خوب  تنظیم  بدرستی 
ایران نمی آیند زیرا به این اجماع رسیدیم که محافظه کاران 
بودند  نتیجه رسیده  این  به  آنها  نمی دهند،  اجرا  اجازه  ایران 
که از نظر سیاسی ما خودمان را تحریم کرده ایم وگرنه آماده 

همکاری بودند.
اگر قراردادهای بزرگ منعقد می کردیم ترامپ براحتی 

نمی توانست از برجام خارج شود
اینکه  به  باتوجه  ژاپن  با  نفتی  قرارداد  در  وی تصریح کرد: 
بعد از تحریم سازمان مللل علیه ایران خرید نفت را کم کرده 
بودند؛ بنده شرط گذاشته بودم که نفت بیشتری از ما بخرند 
و آنها قبول کرده بودند، همچنین شرط کرده بودم که ۷ تا 
۸ میلیارد دلار با سود زیر ۲ درصد به ما وام قرضه الحسنه 
پرداخت کنند و آنها پذیرفته بودند اما اقدامات برخی داخل 
شد.  برنامه ها  این  رسیدن  سرانجام  به  مانع  خودمان  کشور 
حال آنکه اگر با ژاپن و اروپا و حتی امریکا قرارداد داشتیم، 
برجام  از  بدون هزینه در یک مصاحبه  و  به سادگی  ترامپ 
خارج نمی شد. لابی نفتی امریکا براحتی این اجازه را به او 
نمی دادند و آنها هم فهمیده اند که ما خودمان اجازه توسعه 
را نمی دهیم، همه موانع خارجی نیست میزان زیادی خودمان 

مقصریم.
سرانجام ائتلاف ضد تحریم ایران در امریکا چه شد؟

در  داد:  ادامه  نفت  وزارت  بین الملل  امور  پیشین  معاون 
امریکا  سابق  رئیس جمهور  کارتر  جیمی  توانستیم  مقطعی 
همراه با دیک چنی را نیز به خط کنیم علیه دولت خود لابی 
کنند، به طوری که علیه تحریم ایران و لیبی ائتلاف کردند. 
البته آنها برای بیزینس روی خودشان حساب کرده بودند ما 
از تحریم، حساب و کتاب های مان  برای جلوگیری  باید  نیز 
را می کردیم اما کاری نکردیم. تا وقتی بعد سیاسی در برخی 
چهره های اجرایی قوی تر از بعد اجرایی است امیدی نیست 
بنده مدعی هستم که سخت جلوی جریان  رابطه  این  و در 
خود  کار  اما  زدند  تهمت  خوردم،  فحش  ایستادم،  سیاسی 
سر  دولتی  هر  نگرفتم.  نادیده  را  ملی  منافع  و  بردم  جلو  را 
امروز  نقطه  این  به  و  می شود  ساخته  فضا  این  می آید  کار 
دولت  کار  سیاسی  تعادل  و  تعامل  در  نیز  اکنون  می رسیم. 

جدید سخت است.

جوکار : 

اکثریت کابینه رأی خواهند آورد 

گودرزی در تذکر شفاهی:

قانون اعاده اموال نامشروع مسئولان اجرایی شود

وزیر ارتباطات خبر داد

استقرار بالن  فضایی در مرز مهران برای ارائه اینترنت رایگان

قالیباف:

 برنامه هفتم تبدیل به قانون شده و وزرا باید اجرا کنند 

کنعانی: 
از هر تلاش صادقانه ای برای ایجاد آتش بس در غزه استقبال می کنیم

 فلاحت پیشه : 

تمام میز های وزارت خارجه باید برنامه خود برای 
کاهش تنش را اعلام کنند 

رئیس کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور گفت: چیزی 
رای  کابینه  اکثریت  که  است  این  است  ما  بینی  پیش  که 

خواهد آورد، شاید ۳ الی ۴ نفر لب مرزی باشند. 
درباره  ایلنا،  خبرنگار  با  گفت وگو  در  جوکار  محمدصالح 
پیشنهادی دولت چهاردهم  بررسی صلاحیت وزرای  روند 
در مجلس شورای اسلامی گفت: کل کابینه رای می آورد. 
رئیس کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور خاطر نشان 
کرد: با توجه به صحبت هایی که موافقان و مخالفان و آقای 
رئیس جمهور داشتند، در مجموع کلیات کابینه رای خواهد 
را  خودشان  برنامه های  باید  آن ها  که  وزرا  می ماند  آورد. 
ارائه کنند، موافق و مخالف صحبت کنند و در نهایت جمع 

بندی شود.
این است که  بینی ما است  ادامه داد: چیزی که پیش  وی 
لب  نفر   ۴ الی   ۳ شاید  آورد،  خواهد  رای  کابینه  اکثریت 

مرزی باشند.
وی درباره این که برخی از نمایندگان انتقاد می کنند، رئیس 
عنوان  رئیس جمهور  که  در صورتی  ندارد  برنامه  جمهور 
کرد قصد دارد برنامه هفتم را اجرایی کند،  بیان کرد: اصلا 

بحث این است، برنامه هفتم مصوب مجلس است وقتی که 
هفتم  برنامه  با  مخالفتی  نباید  دیگر  هفتم،  برنامه  بگوییم  ما 

داشته باشیم.
بوده  این  همیشگی  صورت  به  غالبا  شد:  یادآور  جوکار 
است روسای جمهوری برنامه خودشان غیر از برنامه ای که 
تصویب شده است می آوردند، رئیس جمهور هم باید اگر 
برنامه خود  برنامه هفتم در دستور کار است سر فصل های 

را ارائه می کردند

نماینده مردم بروجرد در مجلس گفت: در اجرای قانون اعاده 
نامشروع مسئولان کوتاهی می شود که دولت چهاردهم باید 

این موضوع را پیگیری و مطالبه کند.
عباس گودرزی در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی طی 
اسلامی مصوبات  اظهار کرد: مجلس شورای  تذکر شفاهی 
مجلس  رئیسه  هیأت  از  که  می رساند  تصویب  به  را  مهمی 
اقدامات لازم  ای مصوبات  تحقق  و  اجرا  می خواهم جهت 

را انجام دهد.
یکی  مسئولان  نامشروع  اموال  اعاده  قانون  شد:  متذکر  وی 
از مصوبات مهم مجلس دهم بود اما در اجرای آن کوتاهی 

می شود.
نماینده مردم بروجرد در مجلس شورای اسلامی خطاب به 
وزیر پیشنهادی دادگستری گفت: از آقای رحیمی می خواهم 

قول دهد این موضوع را در دولت چهاردهم مطالبه و پیگیری 
سازی  سالم  جهت  در  مذکور  قانون  اجرای  که  چرا  کند 
دستگاه ها و افزایش اعتماد عمومی است و نقش مهمی در 

این زمینه خواهد داشت.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: بالن های مخابراتی 
برای ارائه خدمات ارتباطی در شرایط خاص و بحرانی و قطع 
و اشباع زیرساخت های ارتباطی زمینی استفاده می شوند و هم 
به  رایگان  اینترنت  ارائه  حال  در  بالن ها  این  از  یکی  اکنون 
زائرین در مرز مهران است. چند سالی است که به مناسبت فرا 
رسیدن اربعین، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات خدمات 
بالن  به  می توان  که  می گیرند  درنظر  زائران  برای  را  ویژه ای 
سازمان فضایی که یکی از کارکردهایش ارایه اینترنت رایگان 
با باد، از  اینترنت به جای مبارزه  است اشاره کرد.بالن های 
»هوش مصنوعی« استفاده می کنند تا ارتفاع خود را تغییر دهند 

و برای رسیدن به مقصد خود از جریان هوا استفاده می کنند؛ 
این امر می تواند به طی مسیرهایی منجر شود که طولانی و یا 
پیچیده هستند ولی در عین حال به انرژی بسیار زیادی هم نیاز 
ندارند. همچنین این بالن ها می توانند دسترسی به اینترنت را 
با ثبات بیشتری فراهم کنند.بر این اساس، بالن های مخابراتی، 
بالن های ثابتی هستند که می توانند تا ارتفاع ۵۰۰ متر قرار گیرد 
این  کاربردهای  جمله  از  کنند.  ایجاد  را  زمینی  ارتباطات  و 
بالن ها می توان به استفاده در مواقع بحرانی اشاره کرد؛ در واقع 
با استفاده از چت های وای فای این بالن ها، خدمات ارتباطی 

برای مردم فراهم می شود.

نماینده  اخطار  به  پاسخ  در  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
برخی وزرا  برنامه های  از  اینکه بخشی  بر  مبنی  تهران  مردم 
منطبق با برنامه هفتم توسعه و اسناد بالادستی نیست، تأکید 
در  وزرا  و  است  شده  قانون  به  تبدیل  هفتم  برنامه  کرد: 

صورت رأی اعتماد باید آن را اجرا کنند. 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به 
تذکر و اخطار علیرضا سلیمی گفت: این اخطار وارد نیست 
زیرا برنامه هفتم توسعه تبدیل به قانون شده است و وزرای 
پیشنهادی در صورت رأی اعتماد باید قانون را اجرا کنند و 
خلاف آن نمی توانند عمل کنند جز اینکه مجلس بخواهد با 

دوسوم آرا برنامه هفتم را اصلاح کند.
نظارت  معاونت  و  پژوهش ها  مرکز  البته  داد:  ادامه  وی 
مغایرت ها را به وزرای پیشنهادی ارائه کردند تا برای قرائت 
اگر  و  دهند  انجام  را  اصلاحات  بتوانند  علنی  صحن  در 
پیشنهاد اضافی دارند می توانند داشته باشند و ما نمی توانیم 
نظارت  معاونت  و  پژوهش ها  مرکز  از  البته  آنها شویم  مانع 
که به سرعت و منظم مغایرتها را اعلام کردند تقدیر و تشکر 

می کنیم.
صبح   نوبت  علنی  نشست  در  سلیمی  علیرضا  است  گفتنی 
دیروز، دوشنبه، در تذکر آئین نامه ای و اخطار قانون اساسی 

با استناد به اصول ۱۱۰ و ۷۱ و ماده ۱9۴ آئین نامه، گفت: بر 
اساس ماده 9۴ آئین نامه اخطار صرفاً در مورد تخلف هیئت 
رئیسه نیست بلکه در مورد سایر موضوعات است و در بند 
یک اصل ۱۱۰، سیاست های کلی به عهده رهبر معظم انقلاب 
اسلامی است و در اصل ۷۱ هم وظیفه مجلس قانونگذاری 
به عهده  اساسی  قانون  تفسیر  و  شرح   ۷۳ اصل  در  و  است 
برنامه های  درصد   ۷۰ تا   ۵۶ رابطه  این  در  است،  مجلس 
برخی وزرا بر اساس گزارش معاونت مربوطه منطبق با برنامه 
هفتم توسعه و اسناد بالادستی نیست بنابراین ضروری است 

راهکاری ارائه شود تا مغایرت ها رفع شود.

ایران  اسلامی  جمهوری  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
گفت:  حسینی  اربعین  راهپیمایی  رسیدن  فرا  به  اشاره  با 
اتخاذ شده و همکاری صورت گرفته  با ترتیبات  امیدواریم 
این کنگره  برگزاری  ما شاهد  ایران و عراق  بین دولت های 

عظیم معنوی در کمال امنیت و آرامش باشیم. 
و  کمک ها  از  می دانم  لازم  گفت:  همچنین  کنعانی«  »ناصر 
مساعدت های ارزنده دولت عراق در حسن میزبانی از زائران 

اربعین حسینی تشکر و قدردانی کنم.
وی همچنین از میزبانی و سخاوتمندی مردم عراق نیز تشکر 

و قدردانی کرد.
سخنگوی وزارت خارجه جمهوری اسلامی ایران در پاسخ 
کودتای  پرونده  دادگاه  اولین  برگزاری  مورد  در  سوالی  به 
راستای  در  دادگاه  این  گفت:  یکشنبه  روز  در  مرداد   ۲۸
استیفای حقوق مردم ایران برگزار شده است و در این زمینه 

همکاری های خوبی بین دولت و قوه قضاییه وجود دارد.

برقراری  ضرورت  مورد  در  سوالی  به  پاسخ  در  کنعانی 
رژیم  جنایت های  توقف  راستای  در  غزه  در  آتش بس 
ضرورت  مورد  در  گفت:  فلسطین  مردم  علیه  صهیونیستی 

ایجاد فوری آتش بس در غزه  تردیدی وجود ندارد.

آقای عراقچی  معتقدم  پیشین مجلس  گفت: من  نماینده  یک 
رای خواهد آورد ولی امیدوارم این بحث برجام ادامه پیدا 
این  کهنه  زخم  این  شدن  باز  نتایج  از  یکی  متاسفانه  نکند. 
بود که عملا ما یک برنامه ای برای سیاست خارجی تعریف 
نکردیم. اگر قرار است تنش زدایی صورت گیرد تمام میز های 
وزرات خارجه باید مامور شوند تا برنامه کاهش تنش خود 

را اعلام کنند. 
شورای  مجلس  پیشین  نماینده  پیشه  فلاحت  حشمت الله 
اعتماد  رای  جلسه  درباره  ایلنا،  با  گفت وگو  در  اسلامی 
چهاردهم،   دولت  خارجه  امور  پیشنهادی  وزیر  عراقچی 
گفت: جلسه رای اعتماد عراقچی بیشتر محاکمه برجام بود تا 
محاکمه عراقچی، چون کلمه به کلمه توافق برجام با شورای 
امنیت ملی چک می شد و تصمیم گیری در همان راستا شکل 
گرفت. به عبارتی یک طرح عملیاتی به مذاکره کنندگان داده 
شده بود. این طرح عملیاتی شد و به تصویب رسید و فرآیند 

تصویب آن از کمیسیون امنیت ملی شکل گرفت.
تصمیم امضای برجام در شورای عالی امنیت ملی گرفته 

شد، دیگران همان تصمیم را صرفا اجرایی کردند

برجام  نسبتی که ظریف و عراقچی در  به همان  افزود:  وی 
امضای  و  است  داشته  نقش  هم  زاکانی   آقای  داشتند،   نقش 
ایشان رییس کمیسیون ویژه  برجام موجود است.  ایشان در 
شورای  در  که  بود  تصمیمی  برجام  بودند.  برجام  بررسی 
مسیر  این  در  دیگران  و  بود  گرفته  شکل  ملی  امنیت  عالی 
بیشتر همان تصمیم را عملیاتی کردند از مذاکره کنندگان که 
توسط  که  پایانی  امضای  تا  بودند  ظریف  و  عراقچی  آقای 
آقای زاکانی شکل گرفت و مجلس نهم آن را تصویب کرد.

دعوای برجام تبدیل به یک دعوای شخصی و جناحی شده 
است

رای  بررسی  جلسه  اینکه  بیان  با  مجلس  پیشین  نماینده  این 
اعتماد آقای عراقچی اثرات منفی در کشور خواهد داشت، 
تصریح کرد: هنوز بوی تعفن جنازه برجام منافع ملی کشور 
را تحت تاثیر قرار داده است. برجام عملا پایان یافته است. 
نخواهد  باقی  از  برجام  نام  به  امسال عملا چیزی  پاییز  پس 
برجام  دعوای  می یابد.  پایان  برجام  اصلی  بندهای  و  ماند 

تبدیل به یک دعوای شخصی و جناحی شده است.
برای  برنامه  یک  باید  ما  اما  می  آورد  رای  عراقچی 

سیاست خارجی خودمان داشته باشیم
عراقچی  آیا  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  پیشه  فلاحت 
داشته  را  دوازدهم  مجلس  نمایندگان  اعتماد  رای  می تواند 
ولی  آورد  خواهد  رای  عراقچی  آقای  معتقدم  گفت:  باشد،  
یکی  متاسفانه  نکند.  پیدا  ادامه  برجام  بحث  این  امیدوارم 
ما یک  که عملا  بود  این  کهنه  این زخم  باز شدن  نتایج  از 
ویژه  به  نکردیم.  تعریف  خارجی  سیاست  برای  برنامه ای 
تنش زدایی که دومین شعار آقای پزشکیان بود، شعار اصلی 
خارج  در  تنش زدایی  و  داخل  در  شفافیت  و  توسعه  ایشان 
بود. عملا  برنامه تنش زادیی تحت الشعاع قرار گرفته است.

کاهش  برای  خود  برنامه  باید  خارجه  وزرات  میز های  تمام 
تنش را اعلام کنند

وی خاطرنشان کرد: اگر قرار است تنش زدایی صورت گیرد 
برنامه  تا  شوند  مامور  باید  خارجه  وزرات  میز های  تمام 
هم  برنامه  همین  طبق  و  کنند  اعلام  را  خود  تنش  کاهش 
دیپلمات ها مورد ارزیابی قرار گیرند. باز هم می گویم، آقای 
جرثومه  سایه ی  امیدوارم  ولی  آورد  خواهد  رای  عراقچی 

تنش ها از سرکشور برداشته شود.

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: ابراهیم بهمنی جلالی
لیتوگرافی و چاپ شاخه سبز قم		
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